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Понад п’ятсот днiв минуло вiд почат-

ку повномасштабної вiйни в Українi. За 

цей час ми всi навчилися жити по-новому, 

iнакше сприймати проблеми i реагувати на 

складнощi, по-iншому ставитися до тих, хто нас 

оточує... Та головне, що попри все, українцi 

зумiли зберегти у собi отой споконвiчний дух 

нескореностi i внутрiшньої свободи. Щоденно 

ми продовжуємо тяжку боротьбу з ворогом, 

пiдтримуємо армiю, що дуже вагомо, навiть 

якщо це маленький донат в один iз тисяч 

зборiв, та дiлимося з постраждалими – iнодi 

останнiм...

Поки ми готували цей номер, ворог за-

вдав чергового удару по Одесi, зруйнувавши 

частину житлового будинку, пiдiрвав дамбу Каховського водосховища, що потягну-

ло за собою страшнi наслiдки, створив нову загрозу ядерного вибуху на ЗАЕС... Од-

нак попри всi страшнi злочини країни-терориста ми тримаємося мужньо i достойно. 

У цьому можна ще раз переконатися, познайомившись з героями цього журна-

лу, з їх iсторiями, з розповiдями про дiяльнiсть. Наша сила – у єдностi, у спiвчуттi, у 

прагненнi пiдтримати одне одного i в нездоланнiй вiрi у таку очiкувану перемогу та у 

свiтле майбутнє нашої незалежної країни!

Директор інформаційного агентства «Одеса-медіа» Марина ЖИГАЛЮК

СЛОВО РЕДАКТОРА
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ПОДІЇ:
ФОРУМ «РОЗВИТОК 
ТА ПАРТНЕРСТВО – ШЛЯХ 
ДО ПОБУДОВИ МИРУ В УКРАЇНІ»

ОДЕСЬКА ОПЕРА –  
НА СПІВОЧОМУ ПОЛІ ЕСТОНІЇ 

ФЕСТИВАЛЬ 
«ТАЛАНТИ УКРАЇНИ»

ВИСТАВКА «ПРОСТІР ЛІТА» 
В ГАЛЕРЕЇ «ORESHEK» 

«БЛАГОДІЙНІСТЬ – «БЛАГОДІЙНІСТЬ – 
ЦЕ СТАН МОЄЇ ДУШІ, ЦЕ СТАН МОЄЇ ДУШІ, 

МОЯ СУТНІСТЬ!» МОЯ СУТНІСТЬ!» 

ДЕНИС

ФАВОРИТ НОМЕРА

СТОР.СТОР. 8 СТОР.СТОР. 6464

СТОР.СТОР. 8888СТОР.СТОР. 6666
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Фото на обкладинцi: Тимофiй Мельников
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МIСТО
Форум «Розвиток та партнерство – 
шлях до побудови миру в Українi»

СУДОВА ВЛАДА
Сергiй ЧВАНКIН: 
«Незважаючи на вiйну, 
ми рухаємось вперед!»

ПЕРСОНА
Як український генерал ЗАЛУЖНИЙ
став «першим пiсля Бога»

100 ЖIНОК, ЩО 
НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ
Лариса ЯКОБЧУК

Руслана ДАНИЛКIНА

Наталiя ЧОБАН

ДРУЖНI ЗВ’ЯЗКИ
Одеська опера – на Спiвочому полi 
Естонiї

РЕПОРТАЖ
Фестиваль «Таланти України»: позитивнi емоцiї 
i незабутнi враження

З МIСЦЯ ПОДIЇ
Одеська полiтехнiка: наслiдки ракетної атаки 
росiян

НА ЧАСI
Катастрофа планетарного масштабу: 
якими будуть екологiчнi наслiдки теракту 
на Каховськiй ГЕС

Пiдтоплений Херсон очима одеських 
фотографiв Костянтина та Влади ЛIБЕРОВИХ

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Виставка французького плакату: смiливi 
дзеркала суспiльства, або Провiдники шляхами 
iсторiї

МАЙСТЕРНЯ
«Простiр лiта»: галерея «ORESHEK» дивує 
абстрактним живописом та ню

ПОГЛЯД
«Український фотощоденник»: як вiйна змiнила 
нашi життя

СУСПIЛЬСТВО
Єднiсть пiд час вiйни: результати соцiологiчного 
дослiдження

АКТУАЛЬНО!
Не Чорнобиль i не Фукусiма. Чи готова Росiя 
до теракту на Запорiзькiй АЕС i що про це 
потрiбно знати

ЗДОРОВ’Я I КРАСА
Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» – 
для всiх, хто хоче бути здоровим

ЛАУРЕАТИ РЕЙТИНГУ «100 ЖIНОК ОДЕЩИНИ, 
ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ»

СТОР.СТОР. 3838
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МІСТОМІСТО
Дмитро ТукановДмитро Туканов

Фото: Максим Войтенко, Фото: Максим Войтенко, 
Микола ПокровськийМикола Покровський

В ОДЕСI 
ВIДБУВСЯ 
ВЕЛИКИЙ 
ФОРУМ

РОЗМОВА З МЕРОМ 
ТА ЕФЕКТИВНА 
ДИСКУСIЯ МIСТА 
З ГРОМАДСЬКIСТЮ: 

«РОЗВИТОК ТА ПАРТНЕРСТВО – ШЛЯХ ДО ПОБУДОВИ 
МИРУ В УКРАЇНI» – САМЕ ТАКУ НАЗВУ МАЄ ФОРУМ, 
ОРГАНIЗОВАНИЙ ОДЕСЬКОЮ МIСЬКОЮ РАДОЮ 
У ПАРТНЕРСТВI З ГО «ЄВРЕЙСЬКИЙ МОЛОДIЖНИЙ 
ЦЕНТР «ГIЛЕЛЬ», ГО «ЦЕНТР ВОТУМ» ТА NONVIOLENT 
PEACEFORCE (NP) UKRAINE. ПРЕДСТАВНИКИ МЕРIЇ, ДЕСЯТКIВ 
ГРОМАДСЬКИХ ОРГАНIЗАЦIЙ ТА БЛАГОДIЙНИХ ФОНДIВ 
ЗIБРАЛИСЯ РАЗОМ, АБИ ОБГОВОРИТИ ПИТАННЯ, ЯКI 
СЬОГОДНI ХВИЛЮЮТЬ НЕ ТIЛЬКИ ОДЕСИТIВ, А Й УСIХ 
УКРАЇНЦIВ.

Головною метою заходу ста-
ло налагодження ефективної 
комунiкацiї мiж органiзацiями 
громадянського суспiльства, 
мiжнародними органiзацiями 
та органами мiсцевого само-
врядування для кращого реа-
гування на виклики воєнного 
часу. Завдяки панельним 
дискусiям, що вiдбулися за 
участю фахiвцiв, вдалося 
знайти шляхи вирiшення бага-
тьох питань.
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Розпочався форум з розмови з одеським мiським головою Геннадiєм Розпочався форум з розмови з одеським мiським головою Геннадiєм ТРУХАНОВИМТРУХАНОВИМ. Учасники заходу . Учасники заходу 
заздалегiдь мали змогу поставити мiському головi запитання, що їх цiкавлять, а вже безпосередньо пiсля сво-заздалегiдь мали змогу поставити мiському головi запитання, що їх цiкавлять, а вже безпосередньо пiсля сво-
го вiтального слова мер давав розширенi вiдповiдi. Теми запитань були рiзними – вiд iдеї проведення форуму до го вiтального слова мер давав розширенi вiдповiдi. Теми запитань були рiзними – вiд iдеї проведення форуму до 
кiлькостi надаваної мiстом допомоги армiї.кiлькостi надаваної мiстом допомоги армiї.

Видiлимо з iнтерв’ю найголовнiше.Видiлимо з iнтерв’ю найголовнiше.

«НАША МЕТА «НАША МЕТА 
В ТОМУ, В ТОМУ, 
ЩОБ ОДЕСА ЩОБ ОДЕСА 

ПIДТВЕРДЖУВАЛА ПIДТВЕРДЖУВАЛА 
СВIЙ СТАТУС СВIЙ СТАТУС 
КУЛЬТУРНОЇ I БАГАТО-КУЛЬТУРНОЇ I БАГАТО-
НАЦIОНАЛЬНОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ 
СТОЛИЦI, ЗВАЛАСЬ СТОЛИЦI, ЗВАЛАСЬ 
ЄВРОПЕЙСЬКИМ ЄВРОПЕЙСЬКИМ 
МIСТОМ, ЩО СТАНЕ МIСТОМ, ЩО СТАНЕ 
МIЖНАРОДНИМ МIЖНАРОДНИМ 
МАЙДАНЧИКОМ МАЙДАНЧИКОМ 
ДЛЯ СПIЛКУВАННЯ».ДЛЯ СПIЛКУВАННЯ».

999

– Для чого проводити цей форум саме 

зараз? (Таких запитань було багато).

– Розмовляти i знаходити спiльнi 
рiшення – дуже корисна справа. 
Сьогоднi тут зiбралися небайдужi люди, 
тi, хто живуть i працюють за покли-
ком свого серця. Форум не несе у собi 
нiякої полiтичної складової i проводить-
ся не заради пропаганди чи пiару. Ми 
об’єдналися, щоб у чергове власним 
прикладом показати, якi великi спра-
ви можна творити, об’єднавшись. Ця 
зустрiч, вважаю, як нiколи своєчасна i 
потрiбна.

– Якою ви бачите координацiю 

взаємодiї громадськостi з органами 

мiсцевої влади?

– Я добре пам’ятаю 2014 рiк, коли 
мене обрали мером мiста. Впевнений, i 

кожен з вас пам’ятає «антитруханiвський 
майдан». Однак у свiй перший робо-
чий день я запросив представникiв 
громадських органiзацiй, включно з 
опозицiйними, аби ми могли всi нашi су-
перечки розв’язувати за круглим столом. 
Кожної п’ятницi я збирав тих, хто хотiв 
поспiлкуватись, i вiдповiдав на всi запи-
тання.

Минуло дев’ять рокiв – i саме дев’ять 
рокiв вiйни в Українi i моєї роботи ме-
ром в Одесi. Наша єднiсть i спiвпраця з 
однодумцями вiдкрила багато можли-

востей та iнiцiатив. Ми як представники 
мiсцевої влади зобов’язанi контактувати 
з громадськiстю, вести конструктивний 
дiалог. Мої заступники i я особисто готовi 
до спiвпрацi.

– Як сьогоднi мiсто допомагає нашим 

захисникам на фронтi?

– У нас є великий пласт роботи 
на поприщi допомоги вiйськовим. На 
мiську владу покладене зобов’язання 
забезпечити пiдроздiл ТрО всiм 
необхiдним, але ми у нашiй програмi 
«Безпечне мiсто» допомагаємо усiм 
без винятку: не тiльки Збройним Силам 
України, а й пiдроздiлам Нацгвардiї, 
Нацполiцiї, СБУ тощо. Наш бюджет, 
без перебiльшення, можна назва-
ти вiйськовим, тому що всi нашi грошi 
спрямованi насамперед на допомо-
гу людям, що постраждали внаслiдок 
росiйської агресiї, та вiйськовим. Допо-
могти хочеться всiм, хто цього потребує. 
Але першочергово помiч йде туди, де це 
вкрай необхiдно.

– Одеса стала так званим хабом 

пiвдня України пiд час повномасштабної 

вiйни.Чим сьогоднi наше мiсто допомагає 

iншим мiстам України?

– З початку повномасштабної вiйни 
ця допомога була своєчасною i лише у 
разi необхiдностi. Якщо надсилаємо щось 
у Харкiв, то лише за потребами, якi нам 
озвучило керiвництво Харкова. Наша 
позицiя в тому, щоб везти лише корисне 
та потрiбне. Бо потреби дiйсно у всiх рiзнi. 
Комусь треба їжа, комусь вода, iншим – 
кошти i таке iнше.

Коли сталася катастрофа на 
Каховськiй ГЕС, ми надали рятувальникiв 
та технiку, аби допомагати постражда-
лим. Тому ми тримаємо руку на пульсi i 
оперативно реагуємо на виклики, що по-
стають перед нами.

– Чи доречно спрямовувати зусилля 

на розвиток культури у вiйськовий час?

– Що об’єднує весь свiт? З чого по-
чинаються дружнi стосунки мiж мiстами 

«МИ У НАШIЙ ПРОГРАМI «БЕЗПЕЧНЕ МIСТО» ДОПОМАГАЄМО УСIМ «МИ У НАШIЙ ПРОГРАМI «БЕЗПЕЧНЕ МIСТО» ДОПОМАГАЄМО УСIМ 
БЕЗ ВИНЯТКУ: НЕ ТIЛЬКИ ЗБРОЙНИМ СИЛАМ УКРАЇНИ, А Й ПIДРОЗДIЛАМ БЕЗ ВИНЯТКУ: НЕ ТIЛЬКИ ЗБРОЙНИМ СИЛАМ УКРАЇНИ, А Й ПIДРОЗДIЛАМ 
НАЦГВАРДIЇ, НАЦПОЛIЦIЇ, СБУ ТОЩО».НАЦГВАРДIЇ, НАЦПОЛIЦIЇ, СБУ ТОЩО».
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i країнами? Найперше – це культурний 
обмiн, що, безумовно, можна вважати 
одним з найважливiших факторiв.

Яскравий приклад цього – 
вiдновлення культурного центру Union, 
де ми сьогоднi перебуваємо. Незва-
жаючи на вiйну, пiдприємцi знайшли 
можливiсть вiдбудувати центр. Це до-
каз того, що ми вiримо у нашу перемо-
гу та думаємо про майбутнє. Наша мета 
в тому, щоб Одеса пiдтверджувала свiй 
статус культурної i багатонацiональної 
столицi, звалась європейським мiстом, 
що стане мiжнародним майданчиком для 
спiлкування.

Пiсля спiлкування з Геннадiєм Труха-
новим розпочалась панельна дискусiя 

«КIЛЬКIСТЬ ЗАПИТIВ ВIД МIЖНАРОДНИХ ПАРТНЕРIВ ЗБIЛЬШИЛАСЬ У П’ЯТЬ «КIЛЬКIСТЬ ЗАПИТIВ ВIД МIЖНАРОДНИХ ПАРТНЕРIВ ЗБIЛЬШИЛАСЬ У П’ЯТЬ 
РАЗIВ У ПОРIВНЯННI З ПЕРIОДОМ ДО ВIЙНИ». РАЗIВ У ПОРIВНЯННI З ПЕРIОДОМ ДО ВIЙНИ». 

«МИ РОЗРОБИЛИ СТРАТЕГIЮ «МИ РОЗРОБИЛИ СТРАТЕГIЮ 
ПО ЗАЛУЧЕННЮ ЕКСПЕРТIВ ПО ЗАЛУЧЕННЮ ЕКСПЕРТIВ 
У ВСIХ СФЕРАХ, БО БЕЗ НИХ У ВСIХ СФЕРАХ, БО БЕЗ НИХ 

НЕМОЖЛИВО ПРАЦЮВАТИ НАД НЕМОЖЛИВО ПРАЦЮВАТИ НАД 
ТАКИМИ ПРОЄКТАМИ». ТАКИМИ ПРОЄКТАМИ». 

Роман Григоришин, заступник голови Одеської обласної державної адмiнiстрацiї
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Павло Вугельман, вiцемер

та залучати до спiвпрацi мiжнароднi 
компанiї.

За його словами, кiлькiсть запитiв 
вiд мiжнародних партнерiв збiльшилась 
у п’ять разiв у порiвняннi з перiодом до 
вiйни. Нам необхiдно iнтерес закордон-
них компанiй конвертувати в економiчний 
процес, аби надалi отриманим ресурсом 
вiдплатити нашим захисникам.

на тему «Громада & Влада. Спiльна мета 
та вiдповiдальне партнерство», учасни-
ками якої стали представники мiської i 
обласної влади, бiзнесу та благодiйних 
фондiв. Вiдкрив дискусiю заступник 
голови Одеської обласної державної 
адмiнiстрацiї Роман ГРИГОРИШИН, 
який зазначив, що сьогоднi дуже важ-
ливо пiдтримувати економiку України 

– Ми розробили стратегiю по залу-

ченню експертiв у всiх сферах, бо без 

них неможливо працювати над такими 

проєктами. Ми плануємо роботу у фо-

кус-групах по окремих секторах. Будуть 

розробленi стратегiї у рiзних галузях, якi 

пiзнiше ми презентуємо iнвесторам та 

суспiльству, – розповiв Роман Григори-
шин.

У свою чергу вiцемер Павло ВУ-
ГЕЛЬМАН зазначив, що в Одесi зараз 
вiдбувається активне перейменування 
вулиць та алей.

– Є одна центральна алея, що тепер 

носить назву Алея волонтерiв, бо саме 

волонтери сьогоднi є одними з головних 

захисникiв нашої держави. Ми з нашою 

командою робимо все, щоб покращувати 

наше мiсто та наближати перемогу, – до-
дав Павло Вугельман.

Також заступник одесько-
го мiського голови розповiв про 
те, яка i в якому обсязi надавала-
ся допомога одеситам, внутрiшньо 
перемiщеним особам, вiйськовим 
та мешканцям iнших мiст України у 
перiод вiйни.

Наостанок вiдбулись ще двi панельнi 
дискусiї на тему можливостей та пер-
спектив дiяльностi громадського секто-
ру, а також щодо вiдповiдального пар-
тнерства. 

11

«МИ З НАШОЮ КОМАНДОЮ «МИ З НАШОЮ КОМАНДОЮ 
РОБИМО ВСЕ, ЩОБ РОБИМО ВСЕ, ЩОБ 
ПОКРАЩУВАТИ НАШЕ МIСТО ПОКРАЩУВАТИ НАШЕ МIСТО 

ТА НАБЛИЖАТИ ПЕРЕМОГУ».ТА НАБЛИЖАТИ ПЕРЕМОГУ».
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ФАВОРИТ НОМЕРУФАВОРИТ НОМЕРУ
Марина ЖигалюкМарина Жигалюк

Фото: Тимофiй Мельников, Фото: Тимофiй Мельников, 
особистий архiв сiм’ї Сердiченкiвособистий архiв сiм’ї Сердiченкiв

СЕРДIЧЕНКО:
ДЕНИС

Денис СЕРДIЧЕНКО – саме та людина, яка чiтко розумiє 
свою життєву мiсiю i наполегливо, невпинно, неухильно слiдує 
обраним шляхом. З дитинства у ньому виховували любов до 
Бога та повагу до всiх без винятку людей, навчали сiмейним 
цiнностям i закладали фундамент для формування порядної, 
чесної, працелюбної особистостi.

Сьогоднi вiн – єпископ Одеської народної церкви, прези-
дент одного з найпотужнiших благодiйних фондiв Одеси «До-
брий самарянин», зразковий сiм’янин – турботливий батько i 
розумiючий чоловiк.

Про етапи становлення, багатогранну дiяльнiсть, мрiї i 
плани ми говорили з подружжям Сердiченкiв – Денисом та 
його дружиною Мариною.

– Нi для кого не секрет, що особистiсть людини формується у 

ранньому дитинствi, саме тому нам насамперед цiкаво дiзнатись, 

у якому середовищi ви зростали i що саме вплинуло на вибiр ва-

шого життєвого шляху?

ДЕНИС:ДЕНИС: Народився і виріс я у славному місті Ізмаїл, у 
багатодітній дружній родині. Там навчався у 10-й школі до 

«БЛАГОДIЙНIСТЬ – ЦЕ СТАН 
МОЄЇ ДУШI, МОЯ СУТНIСТЬ!»

ЛЮБОВ ДО БЛИЖНЬОГО ТА ДОПОМОГА ТИМ, ХТО ЦЬОГО ПОТРЕБУЄ, ЗАВЖДИ 
ВАРТУВАЛИ БIЛЬШЕ, НIЖ УСI ГРОШI СВIТУ. ОСОБЛИВО ЦЕ УСВIДОМЛЮЄТЬСЯ 
СЬОГОДНI, У ТАКI СКЛАДНI ДЛЯ НАШОЇ КРАЇНИ ЧАСИ. ВIЙНА ЧIТКО ДАЛА 
ЗРОЗУМIТИ, ХТО Є ХТО У ВАЖКОМУ ПРОТИСТОЯННI КРАЇНI-АГРЕСОРУ 
І ЗАЛИШИВСЯ СПРАВЖНIМ ПАТРIОТОМ, ВIДДАНИМ СВОЇЙ СПРАВI.

12 #133’2023
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8-го класу, а потім переїхав до Одеси навчатися у вищому 
професійному технічному училищі за спеціальністю «столяр». 
Це, до речі, пізніше неабияк знадобилось у моїй діяльності. Крім 
того, ще будучи підлітком, закінчив художню школу в Ізмаїлі. 

Оскільки моя школа відповідала всім канонам радянських 
часів, та не мала місця для віри та Бога, навчатись там мені було 
досить складно. Вчителька-передовичка жорстоко поводилася 
зі мною, бо я був віруючою дитиною. Це було ще те випробуван-
ня для мене, малого хлопця, однак цю проблему я не озвучував 
батькам, бо розумів, що для них це буде так само болісно. Мій 
батько був одним із провідних єпископів руху п’ятидесятників, 
це, можна сказати, передалося мені спадково. Тому після 
закінчення училища я почав навчання у Київському Біблійному 
інституті, а згодом – у Київській семінарії.

Я ріс у багатодітній сім’ї. Саме тому дуже люблю дітей, люблю 
перебувати серед людей. Завжди потребую якогось руху, шуму 
довкола себе, що б не робив. Власне, це є одним з пояснень, 
чому я займаюсь волонтерською діяльністю.

В ОСНОВI – РОДИННI ЦIННОСТIВ ОСНОВI – РОДИННI ЦIННОСТI
I ПРИНЦИПИI ПРИНЦИПИ

– Цiкаво, за яких обставин ви познайомились i як розвива-

лись вашi стосунки?

МАРИНА:МАРИНА: Познайомилися ми з Денисом у церквi. На той 
час, у 2005 роцi, йому було майже 26 рокiв, а менi лише 
17. Я сама iз села Зоря, навчалась у той час в Одесi. Мiй 
майбутнiй чоловiк тодi мав їхати у чергове вiдрядження по 
Бессарабiї i запропонував поїхати з ним. Я погодилась, i 
вiдтодi ми почали трошки бiльше спiлкуватися, дiзнаватися 
одне про одного.

ДЕНИС:ДЕНИС: Я давно працюю з молоддю i добре знаю, що її 
цiкавить. Марина була не схожа нi на кого. Вона так добре 
спiлкувалася з лiтнiми людьми, що це мене неабияк вразило... Я 
зрозумiв, що вона має в головi чiткi межi, субординацiю, повагу, 
а це надзвичайно важлива риса для створення сiм’ї.

Так склалося, що у тiй же поїздцi я мав зустрiтись зi священ-
нослужителем в Зорi, селищi, де проживала родина Марини, i 
вже тодi познайомився зi своїми майбутнiми родичами. Мене 
прийняли по всiх кращих болгарських традицiях, i вже у той день 
я зрозумiв: вона буде моєю дружиною.

МАРИНА:МАРИНА: А у моїх планах було навчання, закiнчення 
унiверситету i тiльки потiм – замiжжя. Однак коли ми, повернув-
шись з вiдрядження, прощалися, я прочитала у поглядi Дениса 
все, що вiн собi задумав. Ми почали бiльше спiлкуватися, хоча 
було лише декiлька зустрiчей до пропозицiї руки i серця.

ДЕНИС:ДЕНИС: На нашому третьому побаченнi я сказав, що не вiрю 
у дружбу мiж хлопцем та дiвчиною, тим самим натякаючи, що 
ми вже перебуваємо у стосунках. На мiй погляд, iснувало чо-
тири варiанти розвитку подiй: перший – болiсне для нас обох 
розставання, другий – закiнчення спiлкування без жодного 
продовження, третiй варiант закiнчиться грiхом, а четвертий – 
весiллям.

МАРИНА:МАРИНА: Якщо передавати дослiвно, Денис сказав: 
«Серйознi стосунки повиннi закiнчуватися весiллям, ти згодна?» 
Я вiдповiла: «Так, я згодна!» Як виявилося, це i було тiєю самою 
пропозицiєю (Смiється.) Iдучи з тiєї прогулянки, ми вже говори-
ли про заручини. У той же день вiн прийшов до моєї мами, ска-
зав про свої намiри i заявив, що «бере вiдповiдальнiсть за мене 
i обiцяє берегти». Єдине, про що попросила моя мама, щоб я 
закiнчила навчання. Так все i сталось.

ДЕНИС:ДЕНИС: Разом ми вже 18 рокiв, i я вважаю це справжнiм 
Божим благословенням. Коли я вступав у шлюб, то вже був слу-
жителем i бачив багато проблем, якi виникають у молодих сiмей. 
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менi треба було повнiстю довiритись своєму чоловiку, який став 
для мене i батьком, i братом, i провiдником у доросле життя.

ДЕНИС: Нещодавно ми їхали в авто, i моя старша донька, їй 
17 рокiв, сказала таку рiч: «Тату, менi дуже приємно, що я маю 
хороший приклад сiм’ї i радiю з того, що ти живеш так само, 
як проповiдуєш у церквi». Почути таке вiд пiдлiтка дуже i дуже 
приємно. Ми дiйсно живемо за певними принципами i навчаємо 
цьому ж iншi сiмейнi пари.

ШЛЮБ – ЦЕ МАЛЕНЬКА ДЕРЖАВА
– Тобто ви маєте курси для молодих сiмей? Як проходить така 

практика i чому вирiшили займатися такою дiяльнiстю?

ДЕНИС:ДЕНИС: Так, у нас є вiддiл роботи з молодими сiм’ями. Ми 

«РАЗОМ МИ ВЖЕ 18 РОКIВ, I Я ВВАЖАЮ 
ЦЕ СПРАВЖНIМ БОЖИМ БЛАГОСЛОВЕННЯМ».

Тому ми одразу визначили правила нашої сiм’ї. Перше, що ми 
зробили, – сiли за стiл переговорiв. Ми визначили, що у нашо-
му домi має бути один авторитет i прiоритет – це Бiблiя. Якщо 
ми десь переходимо межi, то маємо якiр, що нас контролює 
та втихомирює. Потiм ми прописали правила поведiнки один 
з одним. Одне з них, наприклад, не лягати у лiжко, якщо ми не 
вирiшили якесь питання. Це, до речi, прописано i в Бiблiї. I цi 
нашi подружнi правила постiйно вдосконалюються.

МАРИНА:МАРИНА: Ми багато розмовляємо, поважаємо межi одне 
одного, i я дуже вдячна Денису за те, що показав менi, як по-
винна жити сiм’я. У нього був зразок iдеальної родини – його 
батьки, у мене – нi. I сказати, що у мене була здорова модель 
стосункiв мiж чоловiком та жiнкою, не можу, тому в свої 18 рокiв 

ФАВОРИТ НОМЕРУ
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почали проводити консультацiї, коли нашому шлюбу виповни-
лось 10 рокiв, бо ранiше це не мало б нiякого сенсу. Тут потрiбен 
власний великий досвiд. Ми зростаємо, i разом з нами зроста-
ють молодi подружжя. Це не якiсь повчання, а скорiше поради 
вiд нас – пари, яка пройшла разом через якiсь негаразди i змог-
ла при цьому лише змiцнити свiй шлюб.

Спочатку ми зустрiчаємось з окремою парою та 
обговорюємо нашу подальшу роботу, розповiдаємо про себе, 
нашi принципи, обговорюємо тi речi, з якими вони можуть 
зiштовхнутися. Потiм вони потрапляють у групу молодих пар, де 
ми колективно говоримо на рiзнi теми: виховання дiтей, систе-
му їх виховання, моральнi принципи та, власне, взаємини мiж 
закоханими.

Таким чином ми хочемо показати, що кожна пара насправдi 
може натрапити на однi й тi ж проблеми у сумiсному життi, i це 
абсолютно нормально. Найголовнiше – вмiти розмовляти, чути 
одне одного та поважати думку свого партнера. Шлюб – це ма-
ленька держава зi своїми правилами та системою. Потрiбно 
просто знайти правильну систему управлiння.

– Чи багато сiмей вдалося таким чином врятувати вiд роз-

риву?

ДЕНИС: Для багатьох нашi курси справдi стали у нагодi. 
Сьогоднi багато пар мiж собою дружать, а разом з ними – i їх дiти. 
Бувають випадки, коли пари звертаються за допомогою дуже 
пiзно, на межi розриву, i в таких випадках не завжди вдається 
врятувати їх шлюб. За нашою статистикою, 90 вiдсоткiв шлюбiв 
рятуються, а в десяти ситуацiю, на жаль, уже не виправити.

МАРИНА:МАРИНА: Ми органiзовуємо спiльне дозвiлля, частенько 
запрошуємо пари до себе в гостi, де кожен може гарно прове-
сти час, поспiлкуватись, видихнути i насолодитись моментом. Це 
додає кожному з нас радостi та свободи. Дiтки, зазвичай, мiж 
собою теж дружать i можуть зайнятися своїми справами, поки 
батьки вiдпочивають i спiлкуються.

– Ви народили i виховуєте трьох чудових дiток. Розкажiть тро-

хи про них. Напевно, вони такi ж активнi, як їх батьки?

МАРИНА:МАРИНА: Перша дочка – Анастасiя, їй 17 рокiв. Вона 
з’явилася у нас, коли менi було лише 19. Була важка вагiтнiсть, 
дочцi при народженнi поставили смертельний дiагноз... До того 
ж, я майже одразу пiсля пологiв завагiтнiла другою дитиною. I 
при цьому продовжувала навчання!

Пiсля народження сина Петра настав найтяжчий перiод у 
нашому життi. Грошей було небагато, двоє дiтей, постiйно пра-
цюючий чоловiк i я – студентка. Однак мене рятувало те, що я 
завжди перебувала помiж людей, у церквi. Попри те, що мо-
рально й фiзично було важко, я не обмежувалася сидiнням 
вдома. Я закiнчувала унiверситет, паралельно отримувала 
бiблейську освiту i коли, нарештi, вiддала дiтей до дитячого са-
дочка, я вiдчула спустошенiсть. Денис запропонував менi вив-
чати англiйську, тому я пiшла на курси, тодi ж ще й займалася до-
кументами по вiдкриттю церков в регiонi...

Нашi дiти i справдi дуже активнi! Старша донька вiсiм рокiв 
займається грою на скрипцi, ходила на художню гiмнастику. Син 
подався у греко-римську боротьбу, закiнчив школу з фортепiано. 
Менша дочка Тетяна теж ходить на заняття з гри на скрипцi. Нашi 
дiти на 100 вiдсоткiв залученi в те, чим ми займаємось. Вони ба-
чать, що ми не позуємо, що вiд щирого серця допомагаємо лю-
дям i робимо те, що насправдi любимо.

Що б я не робила, роблю це через призму сiм’ї та свого 
чоловiка. Я не пiду на те, що буде врозрiз iз поглядами сiм’ї. Не 
будую власну кар’єру, а дивлюся, щоб це допомогало моїй сiм’ї. 
Коли я говорила «Так» перед вiвтарем, то говорила це про всi 
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сфери свого життя. Я розумiла, що ця людина – мiй чоловiк – ве-
стиме мене по життю, а я маю бути йому помiчницею.

СЛУЖIННЯ ЛЮДЯМ 
ВИЩЕ ВIД ВЛАСНОЇ БЕЗПЕКИ

– Початок повномасштабної вiйни: життя кожного українця 

подiлилося на «до» i «пiсля». Вам, Денисе, як керiвнику одного з 

найпотужнiших благодiйних фондiв довелося зiткнутися з вели-

чезним обсягом роботи. Як переживали тi першi мiсяцi?

ДЕНИС:ДЕНИС: Коли почалася повномасштабна вiйна, менi всi ра-
дили втiкати через мої релiгiйнi погляди. Однак вiд вiйни я втечу, 
а як бути з совiстю? Я присвячую себе Богу, маю служити людям, 
тому твердо вирiшив залишатися, а Маринi сказав збирати дiтей i 
виїжджати. Вона вивезла дiтей до США, бо там є родиннi зв’язки.

МАРИНА:МАРИНА: Я не виїжджала з країни з метою залишитися там. 
Просто вивезла дiтей, облаштувала їх там i повернулася. Але 
спочатку я якийсь час перебувала в Бухарестi, бо треба було 
вiдкрити вiзи у США. I оскiльки я не можу сидiти склавши руки, 
органiзувала там волонтерський рух, їздила на митницi, при-
возила бiженцiв, шукала гуманiтарнi вантажi. Я скуповувала 
спальники, генератори, меблi, очищувачi для води, займалася 
логiстикою. Коли вiдвезла, нарештi, дiтей у Штати, то прощала-
ся з ними нiби назавжди, бо ситуацiя на той час була вкрай 
складна...

ДЕНИС:ДЕНИС: Ми написали доручення на iм’я мого брата, що вiн 
бере опiку над нашими дiтьми на випадок, якщо з нами щось 
станеться.

МАРИНА:МАРИНА: Я їхала за однiєї умови, сказавши чоловiковi: «Де-
нисе, я буду допомагати звiдти, однак коли всi запитання вирiшу, 

НАШI ДIТИ НА 100 ВIДСОТКIВ ЗАЛУЧЕНI В ТЕ, 
ЧИМ МИ ЗАЙМАЄМОСЬ».

ФАВОРИТ НОМЕРУФАВОРИТ НОМЕРУ
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одразу ж повернуся до тебе, яка б ситуацiя в Одесi не була. Я 
буду поруч з тобою. Адже перед Богом давала обiцянку бути з 
тобою в горi й радостi. Свiй материнський обов’язок я виконаю 
на 100 вiдсоткiв, але моє мiсце поруч з тобою, хоч би що було».

ДЕНИС:ДЕНИС: Зрозумiло, що нам було надважко прощатися з 
дiтьми, але тут мiй народ, церква, людей я не можу зрадити. Вже 
у липнi 2022 ми забрали дiтей додому, бо вони сказали, що не 
хочуть дивитися на нашi служiння у «Фейсбуцi», а хочуть бути по-
ряд з нами.

МАРИНА:МАРИНА: Дiти дуже подорослiшали за цей час. Я фанатич-
на мати, але моє серце там, де чоловiк. Це був один iз найваж-
чих виборiв у моєму життi. Але я робила це i для них, щоб їм було 
куди повернутися.

ДЕНИС:ДЕНИС: Тодi ми розпочали велику роботу на перемогу 
України. Органiзували великий гуманiтарний штаб. Почали ча-
сто їздити на фронт, що продовжуємо робити i зараз, неоднора-
зово потрапляли пiд обстрiли, спали в спальниках у машинах... 
На жаль, розповiдати докладно про всю роботу я не можу зi 
зрозумiлих причин, однак вона дуже масштабна i потужна.

«ДОБРИЙ САМАРЯНИН»: 
ВIД ПРИТЧI – ДО СЬОГОДЕННЯ

– Важко уявити, що вiдчувають батьки, назавжди прощаю-

чись зi своїми дiтьми... Але ви зважилися на це заради благої 

мети – допомоги тисячам людей, i це дуже цiнно. Фонд «Добрий 

самярянин» почав своє iснування задовго до повномасштабно-

го вторгнення i встиг зарекомендувати себе як чесна, порядна i 

дуже потужна органiзацiя. Як починалася його iсторiя?

ДЕНИС:ДЕНИС: Фонд зародився у 1992 роцi, коли було зруйнова-
но Радянський Союз. Мiй батько – справжнiй українець, який 
любив свою країну i хотiв для неї зробити щось важливе та гар-
не. Вiн завжди допомагав людям, але оскiльки церкву було 
вiдокремлено вiд держави, цей бар’єр не дозволяв робити щось 
масштабне. Тодi виникла iдея створити мiсiю – фонд «Добрий са-
марянин», аби з’явилась можливiсть допомагати будинкам для 
лiтнiх людей, iнтернатам тощо. Наше першочергове завдання – 
опiкуватися дiтьми.

Було вирiшено придбати будинок у Маяках для оздоровлення 
дiтей. Тодi якраз трапилась Чорнобильська катастрофа, i у Мая-
ках ми приймали постраждалих внаслiдок аварiї на ЧАЕС. Рокiв 
з 13-15 я працював у цьому таборi. Працював руками, i менi це 
завжди подобалося. З часом фонд розвивався, наповнювався 
людьми. Створено його було за участi Одеської народної церк-
ви. Пiсля 2000 року вiн почав розростатися, i його учасниками 
стали не тiльки парафiяни, а й пересiчнi люди.

– А як з’явилася така цiкава назва?

ДЕНИС:ДЕНИС: Мене часто запитують, у чому рiзниця мiж «самаря-
нином» та «самаритянином». Усе дуже просто. Самаритянин – це 
з давньогрецької мови, а самарянин – з давньослов’янської. 
Згiдно з Бiблiєю, обидва варiанти правильнi. Це пiшло вiд 
бiблiйного героя, а саме притчi, яку розповiв Христос. Суть її 
така: Один чоловiк спускався з Єрусалима до Єрихона й натра-
пив на розбiйникiв, якi його обiкрали, тяжко побили та й пiшли 
геть, зоставивши пiвмертвого. Випадком тiєю дорогою iшов 
якийсь священник, побачив його i, обiйшовши, проминув. Так 
само й левiт прийшов на те мiсце, глянув на нього й пройшов 
мимо. Але один самарянин, що був у дорозi i зненацька натра-
пив (на нього), побачивши його, змилосердився. Вiн приступив 
до нього, перев’язав йому рани, полив їх оливою i вином; потiм 
посадив його на власну худобину, привiв до заїзду й доглянув за 
ним. На другий день вiн вийняв два динари, дав їх господаревi 
й мовив: «Доглядай за ним, i те, що витратиш на нього бiльше, 
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я заплачу тобi, коли повернуся». Хто з оцих трьох, на твою дум-
ку, був ближнiм тому, що потрапив розбiйникам до рук? Вiн 
вiдповiв: «Той, хто вчинив над ним милосердя». Тодi Iсус сказав 
до нього: «Iди i ти роби так само».

Так само й ми не запитуємо у людей, яким допомагаємо, 
яких вони поглядiв, вiри, переконань. Ми поважаємо всiх без 
винятку. Адже маємо образ самарянина, який надає допомогу, 
незважаючи нi на якi обставини. Для нас це дуже алегорична 
тема, яка характеризує нас найкращим чином.

Крiм того, ми маємо релiгiйну толерантнiсть i вважаємо, що 
ворогувати неприпустимо. Так, у мене є свої переконання, але є 
й повага до iнших релiгiй. Ми маємо вчити та вчитися доброму, а 
на погане просто не звертати уваги.

– Що стосується саме дiяльностi фонду, якi його прiоритетнi 

напрями, окрiм турботи про дiтей? Адже знаю, що допомога 

вiдбувається у найрiзноманiтнiших сферах.

ДЕНИС:ДЕНИС: Наша найголовнiша стратегiя – дiти, молодь, 
пiдлiтки. Студенти навiть проходять у нас практику. Деякi фонди 
не бачать цiнностi у молодi, але для нас питання стоїть не в гро-
шах. Ми хочемо виростити європейське суспiльство у правиль-
ному розумiннi цих слiв.

У 2002 роцi ми офiцiйно вiдкрили школу, якою завiдує Ма-
рина. Ми не пiшли на дистанцiйне навчання нi пiд час пандемiї, 
нi пiд час вiйни, що дуже цiнно для дiток та їх батькiв. Влiтку ми 
вирiшили вiдкрити ще й дитячий хаб, бо бачили прогалину, адже 
дiти пропустили три мiсяцi навчання. Також ми вiдомi своїми ма-
совими заходами: рiздвянi ярмарки, пасхальнi реконструкцiї, 
дитячi свята тощо.

До вiйни наша команда вiдвiдувала дитячi притулки по 
всьому регiону. Потiм почали їздити i в реабiлiтацiйнi центри, 
в’язницi, будинки милосердя. Працюючи з лiтнiми людьми, в 
результатi дiйшли аж до того, що вiдкрили школу для бабусь i 
дiдусiв, де ми їх навчали спiлкуватися з дiтьми та онуками.

Наш фонд оперативно реагує на змiни у суспiльствi та 
нагальнi проблеми. Коли змiнюються тенденцiї, разом з цим 
оперативно змiнюється i наша стратегiя. Почалася масштабна 
вiйна – одразу органiзували штаб, взяли, до прикладу, працю-
вати соцпрацiвникiв. Це наша вiдмiнна риса.

У 56 громадах ми регулярно органiзовуємо роздачу 
гуманiтарної допомоги. Понад 1200 тонн ми видiляємо тiльки 
на нашу область, так само йде i на Миколаївську, Херсонську, 
Днiпропетровську, Запорiзьку тощо. Ми намагаємось бути там, 
куди iншi зазвичай не їдуть.

Сьогоднi ведеться робота i з вiйськовослужбовцями – як на 
фронтi, так i в тилу.

КОЛИ У СЕРЦI – IНШИЙ ОБРАЗ ОДЕСИКОЛИ У СЕРЦI – IНШИЙ ОБРАЗ ОДЕСИ
– Як нам вiдомо, ви є поцiновувачем герменевтики i навiть 

створили книгу, присвячену науковiй реконструкцiї. Розкажiть 

про це детальнiше.

18 #133’2023
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ДЕНИС:ДЕНИС: Я вважаю, що образ Одеси є дещо спотвореним. 
Принаймнi так нам пропонують думати про неї сьогоднi. Часто 
можна почути «кримiнальна Одеса», «одеськi бандити»... Але я 
вважаю, що наше мiсто має асоцiюватися з античнiстю. Нам 
потрiбно створити щось унiкальне, i ми можемо це зробити.

Я написав нарис наукової реконструкцiї завдяки предме-
там, знайденим пiд час археологiчних розкопок, i музейним ек-
спонатам. Iдея полягає у тому, щоб предмет був iдентичним до 
оригiналу. Наразi я намагаюсь написати книгу через призму 
античної людини, щоб показати глибину алегорiї священного 
писання. Ця наука називається герменевтика – умiння тлума-
чити Священне Писання. Також у моїх планах створення кiлькох 
богословських книг.

– Тож що ви вважаєте своєю мiсiєю у життi? Насправдi зро-

блено чимало i, впевнена, ще багато чого попереду. Однак чи є 

ота велика мрiя, яку хотiлося б власними силами втiлити у життя?

ДЕНИС:ДЕНИС: Я хочу, щоб Одеса славилася не злочиннiстю, а гар-
ними людьми, якi роблять добрi справи. Страшенно не люблю, 
коли менi розповiдають про злочинну Одесу. Я знаю iнше мiсто, 
де багато церков i благодiйникiв, людей, якi вiрнi своїм коха-
ним, люблять своїх дiтей. Я знаю Одесу освiчену та чисту. Я вiрю, 
що колись люди не ховатимуть гаманцi, щойно вони заїдуть до 
мiста, а бачитимуть лише привiтнi посмiшки мiстян. Це моя мрiя. 
Я молюся про це i намагаюся наблизити цi часи.

– Як вам вдається зберiгати внутрiшню силу та утримувати 

стабiльний емоцiйний стан? Бо бачили i чули ви чимало недобро-

го...

ДЕНИС:ДЕНИС: Я у жодному разi не занурююсь у все це повнiстю. 
Коли я вiдчуваю втому, маю потужну зброю – молитву. Втомився – 
став на колiна, помолився. Як людинi вiруючiй менi набагато 
легше переживати емоцiйнi проблеми. Адже наш забiг – на все 
життя! Ми робимо добро, бо так нам заповiдав Христос. Саме 
ядро христианства – це волонтерство i якщо я вже назвався 
християнином, то благодiйнiсть – це стан моєї душi, моя сутнiсть. 
Це як потреба дихати. А хiба людина втомлюється дихати? 
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ЧВАНКIН:
«НЕЗВАЖАЮЧИ 
   НА ВIЙНУ, 
    МИ РУХАЄМОСЬ        
       ВПЕРЕД!»

СЕРГIЙ

СУДОВА ВЛАДАСУДОВА ВЛАДА
Марина ЖигалюкМарина Жигалюк
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– Сергiю Анатолiйовичу, востаннє ми з вами спiлкувались 

ще до початку повномасштабної вiйни. Реалiї нашi змiнюються 

i, впевнена, робота суду також закономiрно трансформується. 

Розкажiть, що змiнилось за цей рiк i три мiсяцi? Стало важче чи 

навпаки?

– Звичайно, вiйна трансформує життя i роботу кожного з 
нас. Київський районний суд Одеси також зазнав деяких змiн. 
Наприклад, минулого року двi наших суддi пiшли у вiдставку, ще 
одна змушена була виїхати за кордон. Враховуючи постiйне за-
вантаження суду для нас це стало вiдчутною втратою. Не дивля-

чись на те, що справ стало менше, навантаження на кожного 
суддю не зменшилось, а, навiть, збiльшилось. Якщо говорити 

конкретно про цифри, то у 2021 роцi ми мали близько 40-42 
тисяч справ на рiк, а у 2022 році кiлькiсть справ впала до 
32 тисяч. Наразi наш штат налiчує 22 суддi.

Проте я смiливо можу казати, що ми блискуче 
справляємось з роботою. З 32 600 справ ми маємо у залиш-
ку менше двох тисяч. Це чудовий показник, який говорить 
про плiдну працю. Крiм того, наш суд третiй рiк поспiль стає 
третiм серед 503 судiв України з такими ж повноваженнями. 
Ми пiдтримуємо якiсть навiть при надзвичайно малiй кiлькостi 
суддiв. Ми не жалiємось, а лише сподiваємось на якнайшвидшу 
перемогу i вiдновлення довоєнної дiяльностi країни.

– Про вашу дiяльнiсть на перемогу України говорять не 

тiльки в Одесi, а й за її межами. Ви докладаєте багато зусиль для 

допомоги нашiй армiї. Це була ваша iнiцiатива?

– З початку повномасштабного вторгнення Київський район-
ний суд мiста Одеси почав активно допомагати нашiй армiї шляхом 
щомiсячних перерахувань коштiв на потреби ЗСУ. Ми розумiємо, 
що країна знаходиться у важкому становищi, i тому не можемо 
стояти осторонь. Хоч це у масштабах вiйни кошти невеликi, але 
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З ПОЧАТКОМ 
ПОВНОМАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ НА ТЕРИТОРIЇ УКРАЇНИ 
КОЖЕН ПОЧАВ ПРАЦЮВАТИ НА 
ПЕРЕМОГУ. СУДИ – НЕ ВИНЯТОК. 
КИЇВСЬКИЙ РАЙОННИЙ СУД 
МIСТА ОДЕСИ ЩОДЕННО РОБИТЬ 
СВIЙ ВНЕСОК, ДОПОМАГАЮЧИ 
АРМIЇ ТА ГРОМАДЯНАМ, ПРИ ЦЬОМУ 
ВIДПОВIДАЛЬНО ВИКОНУЮЧИ СВОЇ 
СУДОВI ЗОБОВ’ЯЗАННЯ.СУДОВI ЗОБОВ’ЯЗАННЯ.

Про ефективнiсть 
суду та його першiсть за межами 

областi свiдчать данi багатьох дослiджень. 
Наприклад, Київський суд Одеси третiй рiк поспiль 
посiдає третє мiсце у всiй країнi по завантаженостi, 
а нещодавно вiн очолив список «Рейтингу 
ефективностi судiв Одеського регiону за 2022 рiк», 
заснованого ГО «Спiлка юристiв Одеської областi» та 
IА «КонструктивNEWS».

Ми зустрiлись з головою суду Сергiєм Чванкiним 
та обговорили багато питань. Серед них – масштабнi 
iнiцiативи зi збору коштiв на ЗСУ, благодiйна робота Гро-
мадського центру правосуддя та новi для Київського 
суду справи економiчного напрямку.
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навiть цi ресурси 
допомагають нашим 

вiйськовим наближати 
перемогу.

Спочатку ми вирiшили 
допомагати тiльки перераху-

ваннями. Буквально нещодавно 
на частину коштiв ми почали заку-

пати необхiдний одяг, спорядження, 
обладнання для хлопцiв, що перебува-

ють у гарячих точках: Бахмутi, Херсонi тощо. 
Вже було декiлька таких адресних допомог 

вiд Київського райсуду. Ми це робимо й зад-
ля того, щоб пiдiймати бойовий дух хлопцiв та по-

казувати iншим гiдний приклад. Важливо розумiти, 
що нас нiхто не зобов’язує до цього. Це виключно наша 

iнiцiатива i наша командна робота.

Державi за-
раз дуже важ-

ко, тому ми повиннi 
пiдставити своє плече 

i продовжувати цю роботу 
до дня нашої перемоги.
Щомiсячнi вiдрахування 

суддi здiйснюють зi своєї 
заробiтної плати. На потреби ЗСУ ми 

перерахували близько 3 мiльйонiв гри-
вень. Окрiм того, ми надаємо й адресну 

допомогу для посилення боєздатностi деяких 
пiдроздiлiв.

Суддiвський колектив систематично надає допомогу 
для технiчного укомплектування та посилення боєздатностi 

однiєї з вiйськових частин, яка потребує допомоги. Суддi 
придбали та передали для наших вiйськових акумулятори для 
квадрокоптерiв, далекомiри, компаси, рюкзаки, польовi лiжка.

Також для потреб вiйськовослужбовцiв було придбано пор-
тативну зарядну станцiю Anker, декiлька акумуляторiв для Mavic, 
Starlink, беспроводну IP-камеру та iнше необхiдне обладнання.

– Окрiм допомоги вiйськовим, величезна робота проводить-

ся з громадськiстю. Мова йде про Громадський центр правосуд-

дя, який було створено для надання послуг у правовiй сферi на 

безоплатнiй основi. Як працює центр сьогоднi?

– Громадському центру правосуддя, який було створено на 
базi Асоцiацiї слiдчих суддiв, цiєї осенi виповниться 5 рокiв. 
Декiлька разiв на тиждень вони ведуть прийом громадян i нада-
ють правову безкоштовну допомогу жителям Одеси та областi. 
Але оскiльки наразi у мiстi багато внутрiшнiх переселенцiв, до-
помога надається абсолютно усiм бажаючим.

Останнiм часом нашi фахiвцi часто проводять виїзнi при-
йоми у населених пунктах областi. Працiвники центру були у 
Крижанiвцi, Чорноморську, зараз у планi вiдвiдати Овiдiополь. 
Жителi мiст та сiл розумiють, що до них приїхав спецiалiст i буде 
надавати допомогу якiсно i, головне, безкоштовно. Хочеться, 
щоб бiльше людей дiзнавалось про наш центр, тому ми продо-
вжимо налагоджувати зв’язки у всiх куточках нашого регiону i, 
можливо, за його межами.

«НЕЩОДАВНО 
НА ЧАСТИНУ КОШТIВ 
МИ ПОЧАЛИ ЗАКУПАТИ 
НЕОБХIДНИЙ ОДЯГ, 
СПОРЯДЖЕННЯ, 
ОБЛАДНАННЯ 
ДЛЯ ХЛОПЦIВ, 
ЩО 
ПЕРЕБУВАЮТЬ 
У ГАРЯЧИХ 
ТОЧКАХ».

СУДОВА ВЛАДАСУДОВА ВЛАДА
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Зазначу, що Громадський центр правосуддя iснує за допо-
моги Агентства США з мiжнародного розвитку (USAID). Воно 
надало колосальну допомогу у вiдкриттi цього проєкту, його 
реалiзацiї. Зараз ми працюємо над вдосконаленням центру. 
Реалiї такi, що нашiй молодi через неповноцiнну роботу навчаль-
них закладiв бракує уваги та простору для якоїсь дiяльностi. 
Саме тому ми думаємо про вiдкриття на базi Громадського цен-
тру правосуддя курсiв iноземних мов, комп’ютерних технологiй, 
вивчення сфери права тощо. Увагу молодi треба переключи-
ти на щось, що їй буде потрiбно у майбутньому, бо саме вона – 
наше майбутнє. Не дивлячись на вiйну, ми рухаємось вперед!

– Повертаючись до роботи безпосередньо суду. Така вели-

ка кiлькiсть справ, що надходить до вас, спричинена й тим, що 

на базi Київського суду зареєстрованi такi правоохороннi ор-

гани, як Головне управлiння полiцiї в Одеськiй областi, Дер-

жавне бюро розслiдувань i новостворений орган Бюро 

економiчної безпеки. Якщо про першi два ми знаємо 

давно i їх дiяльнiсть вже зрозумiла, то про БЕБ май-

же нiчого не вiдомо. Що ви можете сказати про їх 

дiяльнiсть?

– Бюро економiчної безпеки було 
зареєстровано в Одеськiй областi у липнi мину-
лого року. Цей орган займається економiчними 
злочинами, що вiдбуваються на територiї всiєї 
Одеської областi. Практично немає питань у 
сферi економiки, якими БЕБ не займався б. Це 
найрiзноманiтнiшi напрямки: приватнi чи державнi, пи-
тання тендерiв, акцизiв та бюджетiв тощо. Я вважаю, що 
цьому органу треба дати трошки часу, аби вони стали ефек-
тивною структурою.

Сьогоднi до них є довiра, бо зарекомендувала себе служ-
ба досить результативно. Детективи щоденно звертаються до 
нашого суду для дозволу на отримання рiзних клопотань для 
оглядiв, обшукiв, тимчасового доступу, арешту майна. Цими пи-
таннями займаються безпосередньо слiдчi суддi, що працюють 
при Київському районному судi.

– Останнiм часом країною йде хвиля масових викриттiв 

корупцiйних злочинiв, зокрема, у судочинствi. Як ви ставитесь 

до останнiх подiй та як, на ваш погляд, це впливає на думку 

громадськостi?

– На мою думку, недовiру до судiв у суспiльства штучно виро-
били полiтики. Вони, на жаль, люблять навiшувати ярлики. Нашi 
показники – це найперше та найважливiше свiдчення того, що 
ми працюємо швидко i ефективно.

Стосовно останнiх подiй, звичайно, це не додає вагомостi та 
позитивного iмiджу українському судочинству. Ми сподiваємось 

на об’єктивне розслiдування, i я впевнений, що розслiдування 
покаже, хто винен i як це сталося.

Я дотримуюся думки, що суддя повинен бути зразком для 
iнших, i не тiльки у стiнах суду, а й за його територiєю, за межами 
свого кабiнету. Суддя повинен поводити себе культурно та поряд-
но навiть тоді, коли на ньому немає мантiї. Ми маємо боротися за 
те, щоб суддi були зразковими представниками судової системи. 
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«ГРОМАДСЬКОМУ 
ЦЕНТРУ ПРАВОСУДДЯ, ЯКИЙ БУЛО 
СТВОРЕНО НА БАЗI АСОЦIАЦIЇ 
СЛIДЧИХ СУДДIВ, ЦIЄЇ ОСЕНI 
ВИПОВНИТЬСЯ 5 РОКIВ. У НЬОМУ 
ПРАЦЮЮТЬ ЕКСПЕРТИ У РIЗНИХ 
ГАЛУЗЯХ: КОЛИШНI СУДДI, ДIЮЧI 
АДВОКАТИ, НАУКОВI ПРАЦIВНИКИ, 
МОДЕРАТОРИ, ПСИХОЛОГИ, 
НОТАРIУСИ ТОЩО». 
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«Я ДОТРИМУЮСЯ ДУМКИ, 
ЩО СУДДЯ ПОВИНЕН БУТИ 
ЗРАЗКОМ ДЛЯ IНШИХ, I НЕ 
ТIЛЬКИ У СТIНАХ СУДУ, А Й 
ЗА ЙОГО ТЕРИТОРIЄЮ, ЗА 
МЕЖАМИ СВОГО КАБIНЕТУ». 
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26 февраля 2022 года, третий день полномасштабного втор-
жения России в Украину. Уже очевидно, что план российских 
властей захватить Киев за 72 часа провалился, однако чаши ве-
сов на фронтах склоняются то в одну сторону, то в другую.

Российские войска не смогли высадить десант с военной 
техникой в Гостомеле, однако взяли в оперативное окружение 
Чернигов, быстро продвигались по Сумской области и со дня на 
день могли выйти к пригородам Киева на левом берегу Днепра.

В публичной коммуникации украинские власти призывали 
граждан не паниковать, однако между собой члены правитель-
ства начали активно обсуждать идею взорвать все киевские 
мосты через Днепр. Это позволило бы задержать российскую 
армию перед широким естественным препятствием, не допу-
стив ее в правительственный квартал.

Именно тогда, на третий день войны, один из высокопостав-
ленных чиновников правительства набрал тогдашнего предсе-
дателя Службы безопасности Украины Ивана Баканова. Требо-
вал, чтобы тот приказал своим спецназовцам взорвать мосты.

Ситуация была непростой. Баканов позвонил главнокоманду-
ющему Вооруженных сил Украины генералу Валерию Залужному. 
Тот, выслушав собеседника, ответил без колебаний: «Взорвать 
мосты? Ни в коем случае. Это будет предательством оставшихся 
на левом берегу Днепра – и военных, и гражданских».

Время показало, что решение, принятое генералом на тре-
тьи сутки без сна, в задымленном от сотен выкуренных сигарет 
бункере с разложенными на столах картами оперативной об-
становки, оказалось правильным. Уже позже десятки решений 
Залужного помогут украинской армии не только удержать Киев, 
но и вытеснить российские силы с севера Украины, провести 
харьковское контрнаступление и отвоевать Херсон.

Главнокомандующий ВСУ стал для украинцев символом вой-
ны за само существование их государства: в его честь слагают 
песни и называют улицы. Его успехи в противостоянии «второй 
армии мира» дали повод журналу Time в прошлом году включить 
Валерия Залужного в рейтинг 100 самых влиятельных людей 
планеты. Со временем его фигура стала заметным символом 
украинского сопротивления и в России: недавний фейк о тяже-
лом ранении украинского главкома был одной из главных ново-
стей на федеральных телеканалах.

Стремительный рост популярности генерала уже позволил за-
говорить о его политических перспективах и влиянии за предела-
ми вооруженных сил. Но даже в Украине, несмотря на публичность 
Залужного, к его фигуре есть вопросы. Несмотря на доверие и по-
пулярность среди граждан, есть и те, кто его ненавидит или боится.

Би-би-си попыталась разобраться в истории генерала За-
лужного и выяснить, что от него можно ожидать в будущем.

КАК УКРАИНСКИЙ ГЕНЕРАЛ 

ЗАЛУЖНЫЙ 
      СТАЛ 

25

«ПЕРВЫМ «ПЕРВЫМ                        ПОСЛЕ БОГА»ПОСЛЕ БОГА»



26 #133’2023

НАШ ВАЛЕРЧИК
Жители Звягеля, 50-тысячного города в трех часах езды от 

Киева по львовской трассе, еще не до конца привыкли к новому 
названию своего города: до прошлого года он назывался Ново-
градом-Волынским.

«А его как ни назови, что Новоград, что Звягель – все рав-

но город военных», – смеется Татьяна Шатульская-Пелешок.

Ей 80 лет, она всю жизнь проработала учительницей начальных 
классов, может сходу назвать фамилии сразу нескольких гене-
ралов-уроженцев Звягеля и говорит, что помнит всех детей из 
всех 11 своих выпусков – разве что иногда имя ей нужно на-
помнить.

Валеру Залужного, «маленького, щупленького кудрявого 
мальчика», которого 1 сентября 1980 года привела в школу №9 
мама, Татьяна Григорьевна помнит прекрасно – хотя бы потому, 
что в то время жила неподалеку.

«Залужные вчетвером – взрослые и Валера с младшим бра-

том – жили в однокомнатной квартире у вокзала, там рядом две 

военные части, отец его был военным, он с детства видел вокруг 

себя военных, любил играть солдатиками на парте, солдатиков 

на переменах рисовал. Одна из военных частей была шефами 

нашей школы: солдаты к нам на уроки приходили, на их плаце 

детей принимали в октябрята и пионеры. Я ничуть не удивляюсь, 

что Валера пошел в военные», – говорит она.
Отличником, вспоминает учительница, Залужный не был, но 

был старательным и аккуратным.
«У нас в классе был мальчик-полусирота, его мама сильно 

пила, он был вечно голодным. Валера ему то из дома поесть при-

носил, то свою порцию школьного обеда отдавал. Он очень хоро-

шим ребенком был», – улыбается Татьяна Григорьевна.
С этим соглашается Сергей Степанюк, одноклассник и 

школьный друг Залужного: «У нас был очень дружный класс, ат-
мосфера была семейной, мы до сих пор очень дружим».

Классе в седьмом Залужный, который до того был одним из 
самых маленьких по росту в классе, резко рванул вверх, а в его 
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табеле появились тройки. Приблизительно тогда, вспоминают 
одноклассники, его стали называть Валерчиком: это прозвище 
в кругу друзей детства сохраняется у него и по сей день.

«Это не жаргон или панибратство. Представьте себе, он был 

таким скромным обаяшкой. Такие кудряшки, улыбка, такие ро-

зовые щечки. Никогда грубых слов не употреблял, но и не подли-

зывался. Валерчик», – смеется Елена Степанюк, одноклассница 
и жена Сергея.

Одноклассники Залужного описывают идиллическую совет-
скую школу – почти как в кино про пионеров. Только с поправ-
кой на военный городок и соответствующую этику родителей 
многих учеников.

Не «фронтмен» и не любитель выступить с трибуны, но че-
ловек, который может молчать-молчать, а потом отпустить та-
кую шутку, что все попадают от смеха, вспоминают своего одно-
классника Степанюки.

«Он был самодостаточным. Я был комсоргом школы и хорошо 

помню, что в художественной самодеятельности или в спортив-

ных соревнованиях он участвовал, только если ему самому было 

интересно или нужно было помочь классу. Грамоты, какие-то по-

ощрения – это его не интересовало совсем», – говорит Сергей.
После девятого класса ребят в рамках курса допризывной 

подготовки на две недели заселили в настоящую казарму одной 
из воинских частей города, выдали кирзовые сапоги и портян-
ки. Ели они в солдатской столовой, стреляли в тире – одним сло-
вом, настоящее приключение. На нечетких черно-белых сним-
ках того периода можно увидеть первые фотографии Валерия 
Залужного в камуфляже – еще советского образца.

А после этих сборов делегация от новоградской школы 
уехала на неделю в Ленинград – за выдающиеся успехи в сборе 
металлолома и макулатуры. 9-Б класс представляли Залужный, 
Сергей Степанюк, его будущая жена и еще две девушки. Осталь-
ные дети были из младших классов.

«Самое яркое наше воспоминание? Белые ночи, – смеется 
Елена Степанюк. – Нас заселили в одну из ленинградских школ, 

спали в классах, на постеленных на полу матрасах, девчата от-

дельно, хлопцы отдельно. И так случилось, что в один вечер по-

сле отбоя малышня улеглась спать, а мы, три девушки, пошли к 

ребятам поиграть в карты. Кто проиграл – тот клал себе на го-

лову подушку, а кто-то другой подушкой его бил по голове, все 

очень невинно было. Решили, что будем играть, пока не стемне-

ет. Играем-играем, а тут оказывается, что уже утро, дети встают 

завтракать, а мы еще не ложились. Нас за это наказали: отпра-

вили домой на разных поездах».

В выпускной класс Валерий Залужный не пошел: вместо 
этого поступил в Новоград-Волынский машиностроительный 
техникум. Сегодня о четырех годах, проведенных Залужным в 
техникуме, вспоминает не каждая биография главнокоманду-
ющего ВСУ, и это несколько раздражает директора Аллу Петро-
шук.

«Он пришел к нам со средним баллом 3.9 – не то чтобы пло-

хо, но и не очень хорошо. А ушел от нас с отличием, – гово-
рит она. – Его системное, прикладное, техническое мышление 

сформировалось именно здесь».

Получив диплом по специальности «прикладная механика», 
Залужный мог пойти работать специалистом по обслуживанию 
и ремонту станков, автоматов, другой техники. Мог продолжить 
техническое образование – например, в политехническом ин-
ституте. «Мог – почему нет? Реализовать свою детскую мечту»: 
в интервью журналу Time Залужный сказал, что хотел стать ко-
миком. Но в результате из «города военных» он переехал в во-
енный вуз: в 1993 году 20-летний Валерий поступил в Одесский 
институт сухопутных войск.

«Он просто искал-искал себя, в школе, в техникуме, а потом – 

нашел, его зацепило, и он пошел по этой линии уже целенаправ-

ленно», – говорит Сергей Степанюк.

«НЕУДАЧНИК С ДЖАВЕЛИНОМ»
Следующие годы в жизни Залужного – это непрерывная во-

енная служба с таким же практически непрерывным обучени-
ем. С одной стороны, он прошел путь от командира взвода до 
командира 51-й бригады ВСУ. С другой – в 2007 году Залужный 
с золотой медалью окончил Национальную академию обороны 
Украины на оперативно-тактическом уровне, а через семь лет 
выпустился с оперативно-стратегического факультета того же 
вуза, получив при этом переходящий меч королевы Великобри-
тании, ежегодно вручаемый лучшему выпускнику (да, такая не-
сколько неожиданная награда для украинского вуза).

Война пришла в жизнь Залужного в 2014 году, когда он был 
назначен заместителем командира сектора С, который после 
начала вооруженного конфликта создавался на севере Донец-
кой и западе Луганской областей. Там ему пришлось впервые 
в упор столкнуться с необходимостью реформировать армию. 
Украинские власти признавали, что весной 2014 года ВСУ мог-
ли поставить под ружье не более пяти тысяч готовых к полноцен-
ным боевым действиям солдат, поэтому новая армия Украины, 
по сути, создавалась заново прямо во время боев на Донбассе.

Именно в течение двух лет службы на Донбассе Залужный 
познакомился со многими военными и добровольцами, с кото-
рыми поддерживает контакт до сих пор. В этот же период за ним 
закрепляется позывной «Волонтер»: военные рассказывают, 
что полковник Залужный был известен тем, что постоянно «раз-

руливал» проблемные ситуации и непосредственно помогал с 
обеспечением бойцов на фронте.

24 августа 2017 году, в День независимости Украины, Ва-
лерий Залужный указом президента Петра Порошенко получил 
генеральские погоны. В следующем году его назначили первым 
заместителем командующего Объединенными силами – груп-
пировкой, ведущей боевые действия на Донбассе.

Уже в ранге генерала Залужный получил еще одно высшее 
образование, заочно окончив Острожскую академию по специ-
альности «международные отношения». В академии отказались 
обсуждать тему и детали дипломной работы будущего главкома.

Успехи своего стремительного карьерного продвижения в 
интервью ведомственному изданию ВСУ АрмiяInform Залужный 
объяснял просто: «Меня назначали – я приступал к исполнению 

обязанностей, овладевал должностью. Предлагали другую –

тоже двигался. Можно сказать так: из-за той загруженности ни-

когда не думал, что когда-нибудь стану генералом и дойду до вы-

соких ступеней».

Когда Владимир Зеленский стал президентом в 2019 году, 
Залужный исполнял обязанности командующего в зоне боевых 
действий на востоке Украины. На первой встрече боевой гене-
рал должен был рассказать о состоянии военных действий на 
Донбассе верховному главнокомандующему, ни дня не прослу-
жившему в армии.
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ми «Объединенные усилия-2020» в Николаевской области. На 
учениях присутствовал лично президент Зеленский: украинцы 
впервые испытывали «супероружие» – недавно подаренные 
американцами противотанковые комплексы Javelin. Демон-
страция закончилась фиаско: ракета из комплекса не вылете-
ла.

«Возможно, это ошибка оператора, может что-то другое, 
надо разбираться, сейчас точно сказать не могу», – озадаченно 
оправдывался в телеэфире Залужный.

Впоследствии он признается: после того инцидента был уве-
рен, что в Офисе президента его запомнят как «неудачника с не-
исправными Джавелинами».

Однако в июле 2021 года, когда Залужный пил пиво на 
праздновании дня рождения жены, его телефон зазвонил. На 
проводе был президент. Он сообщил Залужному, что назначает 
его на должность главнокомандующего Вооруженными силами.

«Это был не просто удар ниже пояса, это был нокаут», – опи-
шет он свою реакцию на назначение в интервью Time.

Ситуация на границах Украины с Россией и Беларусью уже 
тогда была неспокойной. Буквально в апреле-мае там сконцен-
трировались десятки тысяч российских военных, а западная 
пресса предупреждала о высокой вероятности вторжения. По-
чему в этих условиях Зеленский сделал выбор в пользу генера-
ла Залужного, до сих пор не понятно.

В разговоре с тем же журналом Time Андрей Ермак – гла-
ва Офиса президента, которого называют главным «кадрови-
ком» украинской власти, – расскажет, что это он советовал пре-
зиденту подписать назначение: «Я выразил свое мнение, что он 
мне кажется достаточно профессиональным, умным человеком. 
Но решение было за президентом».

«ЗАПАХ ВОЙНЫ В ВОЗДУХЕ»

Позже Залужный расскажет в интервью Time, что не соби-
рался погружать Зеленского в детали военной тактики и ар-
мейских структур управления. «Ему не нужно разбираться в во-
енном деле – так же, как знать медицину или строительство 
мостов», – рассказывал потом Залужный. Зеленский, похоже, 
с этим соглашался.

Уже через несколько месяцев после этой встречи Залужный 
был назначен командующим оперативного командования «Се-
вер» со штабом в Чернигове.

В следующем году генерал Залужный руководил учения-

Пожалуй, первое существенное нововведение Валерия За-
лужного в должности главнокомандующего ВСУ – озвученное 
вслух разрешение украинским военным на Донбассе в случае 
нападения на них открывать ответный огонь без согласования 
со старшим командованием в центре.

С первых дней после назначения Залужный утверждал: угро-
за полномасштабного вторжения России вполне реальна. «Ты 

ни с чем не перепутаешь запах войны, и он уже ощущался в воз-

духе», – говорил он журналу в июне 2022 года.
Однако тогда, перед войной, слова Залужного терялись за 

громкими заявлениями представителей высшего политическо-

го руководства Украины во главе с Владимиром Зеленским, ко-
торые убеждали украинцев в том, что войны не будет, а гото-
виться нужно скорее к майским выходам на шашлыки.

В разговорах с Би-би-си сотрудники украинского Генштаба 
утверждают: задолго до начала большой войны командование 
ВСУ перешло фактически на круглосуточный режим работы, не-
смотря на исходящие от политиков успокаивающие месседжи. 
Сам Залужный перебрался в помещение недалеко от Генштаба. 
Цель – как можно лучше подготовиться к вероятному вторже-
нию и по возможности сохранить эти приготовления в тайне – 
например, системы ПВО перемещали из пунктов их постоянного 
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«ТЫ НИ С ЧЕМ 
НЕ ПЕРЕПУТАЕШЬ ЗАПАХ 
ВОЙНЫ, И ОН УЖЕ 
ОЩУЩАЛСЯ В ВОЗДУХЕ».

базирования мало того, что в режиме подготовки к внезапным 
учениям, так еще и в ночное время.

Журнал New Yorker утверждает, что Залужный скрывал воен-
ные приготовления даже от Владимира Зеленского и американ-
ских партнеров Киева. Зеленскому он ничего не говорил якобы 
из-за опасений, что тот, не веря в возможность вторжения, по-
просит его свернуть приготовления. Американцам – потому что 
те могли рассказать об этих приготовлениях Зеленскому.

«Только в феврале [2022 года] Залужный согласился поде-

литься своим планом защиты Украины [с американцами]. Во-

енную атташе американского посольства в Киеве, полковника 

ВВС, вызвали на совещание в Генштаб и показали ей распеча-

танный на одном листе бумаги эскиз украинских позиций и схем 

обороны. Ей не дали копии этого листа, позволив сделать только 

рукописные заметки... [Позже оказалось], что подчиненные За-

лужного показали атташе фальшивый вариант плана, утаив весь 

размах приготовлений», – говорится в этой публикации.
«Примерно на конец февраля [2022 года] мы исчерпали все 

возможности нашей фантазии, что можно сделать еще. Мы что-

то делали, потом проверяли, насколько оно эффективно, прихо-

дили к выводу, что это решение неэффективно, оно менялось, 

снова отработка полного комплекса, снова оценка, снова от-

рицательный результат... И таким образом пришли к тому, что 

есть», – рассказывал Залужный в фильме Дмитрия Комарова 
«Год», снятом к годовщине российского вторжения.

Вечером накануне начала войны, 23 февраля 2022 года, За-
лужный вместе с другими топами украинской власти участвовал 
во встрече президента Зеленского с богатейшими бизнесме-
нами страны. В разговоре с изданием «Украинская правда» не-
сколько участников той встречи вспомнили, что именно жесткий 
и уверенный доклад Залужного о том, что ВСУ готовы ко всем 
возможным сценариям, больше всего успокоил присутствующих.

ПЕРВЫЙ ДЕНЬ
Ранним утром 24 февраля после первых ракетных ударов 

по Киеву в вайбер-чате одноклассников Залужного по звягель-
ской школе началась легкая паника.

«Берегите нервы! Валера делает свою работу, а мы 

должны свою», – написал в чат кто-то из его товарищей 
детства.

Прочитал ли это сообщение сам Залужный, точно неизвест-
но: с того дня он не написал в этот чат ни слова.

Немедленно после начала вторжения он прибыл в штаб ко-
мандования украинскими войсками, развернутый в бункере не-
далеко от Генштаба. По данным издания Reporters, вместе с ним 
работали другие генералы – заместитель Залужного Евгений 
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Мойсюк, начальник Генштаба Сергей Шаптала и даже главноко-
мандующий ВСУ времен президентства Петра Порошенко Вик-
тор Муженко. Был рядом и министр обороны Алексей Резников.

«Там была абсолютно рабочая атмосфера. Не могу сказать, 

что в поведении Залужного было что-то необычное. Это кадро-

вый военный, прошедший тяжелые боевые действия в 2014-

2015 годах. Страха в его глазах не было, была максимальная 

концентрация и сосредоточенность», – вспоминает тот день 
в разговоре с Би-би-си бывшая советница главнокомандую-
щего Людмила Долгоновская, которая тоже была рядом с ним 
24 февраля прошлого года.

Долгоновская вспоминает, что в течение первых трех дней 
вторжения Залужный совершенно не отдыхал и не спал, прово-
дя время в непрерывных разговорах с военными: «Он постоян-
но созванивался с командующими, спрашивал о ситуации на 
разных участках».

Сам Залужный позже расскажет, что доверял своим генера-
лам, поэтому эти разговоры были краткими, но содержательными. 
Однако в другом интервью – журналу Economist – в декабре 2022 
года Залужный заявит: «С начала войны я уволил десятерых гене-

ралов, потому что они не справлялись. Еще один – застрелился».

Би-би-си не получила ответов на запрос о предоставле-
нии личных данных этих генералов. С начала полномасштабно-
го российского вторжения украинский генштаб не озвучивает 
большую часть кадровых решений и изменений. На условиях 
анонимности источники Би-би-си сообщили, что в ситуации с су-

ицидом речь шла не об измене, а скорее о тяжелом психологи-
ческом состоянии человека.

С начала большой войны место нахождения главнокоман-
дующего ВСУ постоянно меняется в целях безопасности. Все 
это время рабочий день Залужного начинается на рассвете и 
заканчивается ночью. Выходных у него в принципе нет, говорят 
Би-би-си его знакомые.

«Я удивляюсь, как и когда он отдыхает. После полномасштаб-

ного вторжения он работает практически 24 часа в сутки. Как 

такового плана рабочего дня нет. Это постоянная боевая обста-

новка или планирование мероприятий», – рассказывает пол-
ковник Анатолий Штефан с позывным «Штирлиц», работаю-
щий с главнокомандующим.

НЕСОВЕТСКИЙ ГЕНЕРАЛ
Перед большой войной фамилия Залужного была известна 

почти исключительно людям, напрямую пересекающимся с во-
енной сферой. За рубежом его ожидаемая роль в истории вы-
звала скорее сочувствие: в западных столицах были уверены, 
что в случае вторжения российских войск Киев падет на протя-
жении считаных дней, а оккупация всей Украины займет макси-
мум несколько недель.

Однако успешная оборона столицы, поражение флагмана 
российского Черноморского флота и успешное Харьковское 
контрнаступление заставили мир изменить свой взгляд на За-
лужного: журнал Time вынес его на обложку своего номера в 
сентябре прошлого года и позже включил в список 100 самых 
влиятельных людей мира, а военные эксперты из разных стран 
принялись рассуждать о том, в чем состоит секрет успеха укра-
инского генерала.

Кажется, одной из важнейших черт Залужного-военачаль-
ника является то, что он ни одного дня не провел в советской 
армии. А военная теория, которую он на отлично усвоил в воен-
ных вузах независимой Украины, наложилась у него на практи-
ку, полученную на фронтах войны на Донбассе.

«Залужный – харизматичный, он обладает стратегическим 

видением, а главное – у него есть характер, – рассказал Би-би-
си американский военный аналитик Майкл Кофман. – [Амери-

канский генерал Норман] Шварцкопф когда-то сказал, что ли-

дерство – это мощное сочетание стратегии и характера. Но если 

вам нужно выбрать что-нибудь одно, выбирайте характер. Я ду-

маю, что Украина [в ходе этой войны] под руководством Залуж-

ного показала общую успешную стратегию, а он сам продемон-

стрировал сильный характер».

В интервью журналу Economist Залужный назвал сво-
ей «религией» отход от советских практик поклонения коман-

дирам-держимордам. Он – представитель нового поколения 
украинских генералов, которые, например, уже хорошо вла-
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деют английским. И стиль его управления, говорят собеседни-
ки Би-би-си, скорее западный – он заключается в делегирова-
нии полномочий на более низкие уровни командования, и это, 
как показала практика, повысило эффективность всей работы 
украинской армии.

Израильский военный эксперт Давид Гендельман, оценивая 
Залужного, отмечает, что «главнокомандующий должен уметь 
прикрутить свою голову ко всей армии», и с этим Залужный от-
лично справился: «Плюс Залужного в том, что благодаря сво-
им командирским качествам и авторитету он способен довести 
свое мнение до практического воплощения на местах».

С другой стороны, именно поэтому много решений, резуль-
тат которых можно увидеть на поле боя, сложно приписать лич-
но Залужному.

О взглядах самого Залужного на механику войны с Росси-
ей можно судить по его программной статье, написанной в сен-
тябре прошлого года в соавторстве с бывшим командующим 
десантно-штурмовых войск Украины генералом Михаилом За-
бродским для государственного агентства «Укринформ».

В этом тексте генералы называют освобождение Крыма 
вполне реалистичной целью, достижимой уже в 2023 году, – 
при условии создания ВСУ группировки в составе от 10 до 20 
общевойсковых бригад и их обеспечения современными запад-
ными вооружениями.

Однако, продолжает статья, получение украинцами контро-
ля над Крымом не приведет к окончанию войны, а лишь выве-
дет противостояние на новый уровень, ведь россияне – за счет 
наличия в их арсеналах ракет дальнего радиуса действия –
будут и дальше постоянно угрожать всей территории Украины.

Единственный способ решить эту проблему и, как следствие, 
привести к перелому в войне, пишет Залужный, – получение 
украинской армией способности поражать цели в глубине тер-
ритории Российской Федерации с тем, чтобы сделать связан-
ные с войной ощущения ее граждан «более острыми, естествен-
ными».

В статье говорится, что для достижения паритета в дально-
сти средств поражения западные партнеры должны предоста-
вить Украине ракеты дальнего радиуса действия – о таких ре-
шениях пока не сообщалось. Однако удары беспилотников по 
целям в разных регионах России, причем совсем не обязатель-

но близких к Украине, – несмотря на то, что Киев последова-
тельно отрицает причастность к этим атакам, – кажется, вполне 
укладываются в логику генерала Залужного.

В качестве экстремального, кризисного сценария развития 
войны Валерий Залужный вполне серьезно рассматривает при-
менение Россией ядерного оружия.

«Трудно представить, что даже ядерные удары позволят 

РФ сломить волю Украины к сопротивлению. Но нельзя игно-

рировать угрозу, которая появится для всей Европы, – пишет 
он. – Необходимо вернуться к источнику российской уверен-

ности, а именно к безнаказанности. Любые попытки практи-

ческих шагов по применению тактического ядерного оружия 

должны быть пресечены с использованием всего арсенала 

средств, имеющихся в распоряжении стран мира. Ведь, начи-

ная с этого момента, РФ уже станет не только угрозой мирному 

сосуществованию Украины, других ее соседей и ряда европей-

ских стран, но и государством-террористом поистине мирово-

го масштаба».

ТОТ, КОГО НЕЛЬЗЯ НАЗЫВАТЬ
Еще одна черта генерала Залужного – его отношение к 

российским военным. С одной стороны, в том же интервью 
Economist он недвусмысленно говорит: «Русских и любых дру-

гих врагов нужно убивать. Только убивать. И самое главное – не 

бояться этого делать». В другом интервью Залужный с улыбкой 
признавал, что мечтает «осторожно» проехать танками по Крас-
ной площади и Арбату.

При этом еще в нескольких интервью Залужный не скрыва-
ет своего уважения к своему российскому визави, начальнику 
Генштаба ВС РФ Валерию Герасимову. «Он сильный, коварный и 

непредсказуемый. Это сильный враг, которого нам нужно ува-

жать ради победы», – говорил он в интервью для фильма «Год» 
Дмитрия Комарова.

А в разговоре с корреспондентом Time Залужный отмечал, 
что «уважает российскую школу военной науки», прочитал все 
труды Герасимова и вообще считает его «умнейшим из людей». 
«Я вырос на российской военной доктрине и до сих пор считаю, 

что вся военная наука находится в России», – сказал тогда За-
лужный.

Курьезно, но после этого интервью фамилию Залужного ста-
ли называть вслух в стенах Военной академии российского Ген-
штаба.

До публикации Time, говорит собеседник Би-би-си из веду-
щего военного вуза России, Залужный был у них чем-то вроде 
лорда Волан-де-Морта (злой маг из серии книг о Гарри Поттере, 
также известный как «Тот, кого нельзя называть»). На следую-
щий день после выхода статьи фамилия Залужного начала по-
являться не только в дискуссиях между преподавателями, но и 
«в учебном процессе».

«Я думаю, вы понимаете, что похвала от врага более ценна, 

чем от друга, а «уважают даже враги» – это настоящее призна-

ние, ведь сами себя мы хвалим и так», – добавляет собеседник 
Би-би-си.

«Пока наше Минобороны медальки себе в Сирии вешало, *** 

«ОН – ПРЕДСТАВИТЕЛЬ НОВОГО 
ПОКОЛЕНИЯ УКРАИНСКИХ 
ГЕНЕРАЛОВ, КОТОРЫЕ, НАПРИМЕР, 
УЖЕ ХОРОШО ВЛАДЕЮТ 
АНГЛИЙСКИМ. И СТИЛЬ 
ЕГО УПРАВЛЕНИЯ – СКОРЕЕ 
ЗАПАДНЫЙ – ОН ЗАКЛЮЧАЕТСЯ В 
ДЕЛЕГИРОВАНИИ ПОЛНОМОЧИЙ 
НА БОЛЕЕ НИЗКИЕ УРОВНИ 
КОМАНДОВАНИЯ, И ЭТО 
ПОВЫСИЛО ЭФФЕКТИВНОСТЬ 
ВСЕЙ РАБОТЫ УКРАИНСКОЙ 
АРМИИ».
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[уничижительное обозначение украинцев] построили себе армию. 
Залужный воюет, конечно, лучше, чем Герасимов и Шойгу, хотя это 
и не сложно», – сказал Би-би-си один из командиров среднего зве-
на ЧВК «Вагнер», пребывающий сейчас под Бахмутом.

Впрочем, возможно, что пассажи Залужного об уважении 
к Герасимову – это проявление своеобразного чувства юмора 
генерала, о котором рассказывали сразу несколько его знако-
мых, согласившихся поговорить с Би-би-си.

СИНДРОМ ЗАНИЖЕННЫХ 
ОЖИДАНИЙ

Если комплименты Залужному-военачальнику можно за-
просто встретить во многих украинских и западных изданиях, то, 
как ни странно, конструктивная критика его действий – боль-
шая редкость, причем даже в российских СМИ.

Возможно, это связано с тем, что перед началом полномас-
штабного вторжения многим обозревателям и политическим де-
ятелям как за западной, так и за восточной границей Украины ка-
залось, что ВСУ имеют немного шансов устоять против российской 
армии, значительно превосходившей их как количественно, так и с 
точки зрения материального обеспечения. Другими словами, если 
бы Киев «взяли за три дня», то большинство военных экспертов, 
вероятно, посчитали бы это вполне логичным итогом кампании.

Собственно, заниженные ожидания создали Залужному ре-
путацию чрезвычайно эффективного военачальника, прикрыв 
его возможные ошибки.

Так, любые отступления ВСУ – к примеру, прошлогодние от-
ходы из Северодонецка и Лисичанска – на Западе чаще все-
го объясняют желанием украинского командования сохранить 
жизнь своих солдат. В то же время упорное сопротивление в 
Бахмуте, во время которого погибло огромное количество за-
щитников города, эксперты часто также называют оправданной 
тактикой – просто Залужный в глазах комментаторов априори 
не может ошибаться.

Ставить под сомнение решения «Железного генерала», руко-
водителя всей военной вертикали не принято и в Украине – что 
вполне понятно ввиду специфики воюющего государства.

Однако в общении не под запись военные, работающие в 
структурах Генштаба ВСУ, говорят Би-би-си, что в послевоенном 
будущем украинское общество будет требовать ответов на непро-
стые вопросы, связанные, прежде всего, с подготовкой к вторже-

«НЕСМОТРЯ НА СВОЮ 
РЕПУТАЦИЮ АГРЕССИВНОГО 
И АМБИЦИОЗНОГО 
КОМАНДУЮЩЕГО, ЗАЛУЖНЫЙ 
СЧИТАЛСЯ ЧУДАКОМ: ЕГО 
ЗНАЛИ КАК ЧЕЛОВЕКА, 
КОТОРЫЙ СКОРЕЕ ШУТИЛ СО 
СВОИМИ ПОДЧИНЕННЫМИ, 
ЧЕМ ДИСЦИПЛИНИРОВАЛ ИХ».
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нию и военными операциями начального периода большой вой-
ны.

«Как к военачальнику – к Залужному есть вопросы... Мно-
гое тогда происходило благодаря решительности командиров 
на местах. Сам он не так решителен», – анонимно рассказывает 
Би-би-си офицер украинского генштаба.

Относительно некоторых горячих вопросов – вроде того, по-
чему украинская ПВО неэффективно сработала во время зна-
менитого вертолетного десанта на аэродром «Гостомель» под 
Киевом, или как российским войскам удалось так быстро за-
хватить Херсонщину и дойти из Крыма до западных окраин Ма-
риуполя, – уже ведут расследования украинские правоохрани-
тельные органы.

Какой была роль в этих событиях политического руковод-
ства государства во главе с Владимиром Зеленским? Что сде-
лали и чего не сделали местные отделения СБУ, которой тогда 
руководил Иван Баканов? Точно ли правильно и эффективно в 
тех обстоятельствах действовали военные, которыми руководил 
Валерий Залужный? Ответов на эти вопросы у украинского об-
щества пока нет.

Другая линия критики Залужного связана с его личностны-
ми качествами. – писал о нем журнал Time.

Этот образ души компании и весельчака несколько не вя-
жется с некоторыми поступками Залужного, которые характе-
ризуют его скорее как сторонника жесткой дисциплины в мо-
билизационной армии. В том же разговоре с Time Залужный 
рассказывал, что целый час кричал на старших и более опытных 
командиров, которые перед началом большой войны не вос-
принимали всерьез инициированную им подготовку к отраже-
нию вторжения.

Другой показательный случай. в декабре 2022 года Верхов-
ная Рада приняла закон об усилении ответственности военных 
за дезертирство, самовольное оставление позиций, невыпол-
нение приказа или неповиновение. Более того, парламента-
рии запретили судам применять к обвиняемым по этим статьям 
смягчающие обстоятельства и приговаривать их к условным 

срокам. Многие военные и правозащитники открыто и доста-
точно жестко критиковали этот закон, заявляя, что он выво-
дит проштрафившихся военных из поля действия конституции и 
дает командирам, часто не готовым к боевым действиям такой 
интенсивности, рычаги для давления на бойцов.

В разгар дискуссий на этот счет Валерий Залужный высту-
пил с обращением в поддержку противоречивого закона.

«Армия держится на дисциплине. И если пробелы в законо-
дательстве не обеспечивают ее соблюдения, а «отказники» мо-
гут заплатить штраф... или получить наказание с испытательным 
сроком, то это несправедливо. Обнаженные участки фронта вы-
нуждены закрывать собой другие военнослужащие, что приво-
дит к увеличению потерь личного состава, территорий и людей 
на них. Часто утраченные позиции приходится восстанавливать 
штурмовыми действиями очень и очень дорогой ценой», – уста-
ло зачитал на камеру Залужный.

Президент, к неудовлетворению критиков закона, подписал 
этот документ, а позиция Залужного стала поводом для критики 
уже в его адрес.

«Есть принципиальная разница между службой в мирное 
время и боевой работой. Его [Залужного] первая боевая рабо-
та была сразу в генеральском звании (на самом деле в звании 
полковника. – Би-би-си), а это совершенно другой взгляд на 
жизнь, чем когда ты был солдатом в окопе... В реальной жиз-
ни люди – не железные, и когда система натыкается на то, что 
люди – не железные, система пытается решить это самым де-
бильным и простым способом. Ты не железный? Пошел в зону 
на десять лет», – заявил военный эксперт и ветеран боевых дей-
ствий на Донбассе Евгений Дикий в интервью изданию «Нови-
нарня».

С другой стороны, командир младшего звена одной из бое-
вых частей ВСУ рассказал Би-би-си, что многие командиры под-
держали противоречивый закон. По наблюдениям собеседника 
Би-би-си, фактов невыполнения боевых приказов после подпи-
сания закона стало существенно меньше, а о злоупотреблении 
этим законом он ни разу не слышал.

«ПЕРВЫЙ ПОСЛЕ БОГА. 
В ХОРОШЕМ СМЫСЛЕ»

Несмотря на это, в целом среди украинских военных Залуж-
ный слывет «человечным генералом». Имея десятки, если не 
сотни знакомых на всех ступенях военной иерархии и на всех 
участках фронта, Залужный якобы может запросто позвонить на 
мобильный телефон не полковнику или майору, а простому сол-
дату или сержанту – чтобы расспросить о положении дел на кон-
кретном участке или даже просто поздравить с днем рождения.

Возможно, именно отсюда берутся корни своеобразного сол-
датского «фейк-фольклора»: от военных то и дело можно услы-
шать шутки типа «Валера нормальный хлопец, я с ним служил».

«Если раньше фамилию главнокомандующего в солдатских 

массах могли и не знать, то Залужного знают точно. Он в роли 

первого после Бога, в хорошем смысле. Из разряда: «Да к кому 

уже только не обращался, разве еще Залужному не писал», или: 

«Я что, Залужный, откуда я знаю, когда ротация?», – говорит Би-
би-си военный одной из фронтовых бригад ВСУ.

Залужный может заявиться на свадьбу офицера ВСУ в курт-
ке с шевроном киевского «Динамо» и обратиться к невесте: 

мол, в случае каких-либо про-
блем с мужем обращайся ко мне, 
его высшему командиру. А может 
прийти на похороны погибшего 
под Бахмутом 27-летнего героя 
Украины Дмитрия «Да Винчи» Ко-
цюбайло и встать на колени пе-
ред его мамой и девушкой.

До назначения главнокоман-
дующим Валерий Залужный был активным пользователем соц-
сетей – он сам вел личные страницы в фейсбуке, инстаграме и 
тиктоке, выкладывал там свои фото с семьей, с отдыха, писал о 
службе, общался с друзьями, рассказывает Би-би-си полковник 
Анатолий Штефан.

Известно о нескольких случаях, когда военные, писавшие 
сообщения Залужному, получали на них ответ, а еще позже глав-
нокомандующий лично знакомился с ними.

Сейчас у Залужного остался только один личный аккаунт – в 
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Однако после того как российские «военкоры» сообщили, что 
главнокомандующий ВСУ перенес тяжелую операцию на мозге 
с трепанацией черепа, а директор Службы внешней разведки 
РФ Сергей Нарышкин заявил, что «Россия получает информа-
цию о состоянии здоровья главкома ВСУ, но не будет разгла-
шать что-либо», Штефан предложил Залужному открыть «страш-
ную тайну российской пропаганде». Тем более что на то время 
о состоянии здоровья Залужного, несмотря на успокаивающие 
комментарии от власти, начали беспокоиться и украинцы.

«Записали мы это видео и подумали, что [россияне] сейчас 
скажут: вот он сидит, значит, ранен. Поэтому мы сразу же запи-
сали второе видео, где он держит селфи-камеру и, улыбаясь, 
говорит, что все хорошо, – рассказывает Штефан о «бэкстейд-
же» съемок этого ролика. – Залужный всегда смеется над таки-
ми историями. Мы привыкли, что разное о нем говорят. Но мы 
здесь дождались пика маразма от российской пропаганды».

фейсбуке. Доступ к нему закрыт, в данных пользователя значит-
ся «Место рождения – Иерусалим».

«Казалось бы, это не касается военного дела. Но такой ход, 
необычный для привычного имиджа генерала, тем более с пост-
советского пространства, намекает на необычность его миро-
воззрения. А военачальник с необычным мировоззрением – 
это опасный противник на войне, он может быть способен и на 
другие неожиданные мысли и ходы», – говорит Би-би-си изра-
ильский военный эксперт Давид Гендельман.

Так или иначе, рассказывает Би-би-си друг Залужного Анато-
лий Штефан, главнокомандующий ВСУ находит время для того, что-
бы регулярно читать новости в интернете, в том числе в телеграм-
каналах. Именно оттуда Залужный узнал, что российские военные 
«серьезно ранили, а то даже и убили» его. Штефан говорит, что За-
лужный наблюдал за развитием этого сюжета с юмором и не соби-
рался реагировать: толку оправдываться за какие-то фейки?

УЛИЦА ЗАЛУЖНОГО
Боевой генерал, сумевший остановить российское вторже-

ние и, более того, отвоевать часть захваченной территории, впол-
не предсказуемо стал одним из самых популярных людей Украины.

Изображение Валерия Залужного с жестом victory и подпи-
сью «С нами Бог и атаман Залужный» на полуразрушенном ма-
газине электроники долгое время было иконическим пейзажем 
из центра полуокруженного российскими войсками Бахмута.

Хитом украинских радиостанций в прошлом году стала ком-
позиция исполнителя электронной музыки Oisho BTZ под назва-
нием »Залужный мутит движ».

Сразу несколько украинских городов назвали свои улицы в 
честь главнокомандующего ВСУ. Мэр Конотопа Сумской обла-

сти, Артем Семенихин, в разговоре с Би-би-си признался, что у 
самого Залужного разрешения на такое переименование улицы 
Тургенева не спрашивали: просто решили, что это будет лучшим 
способом поддержать генерала в, возможно, самый тяжелый 
момент его жизни. «Горсовет проголосовал единогласно», – 
уточняет Семенихин.

На рассмотрении Верховной Рады находится проект о пере-
именовании в честь Залужного первого населенного пункта – 
села Ватутино Харьковской области. Основано оно было после 
Второй мировой войны, так что предыдущего названия у него 
нет. А опрос жителей села показал, что они хотели бы назвать 
его Залужное – именно в честь генерала.

ПЕРСОНА
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Да и из разговоров на улицах Звягеля, бывшего Новограда-
Волынского, малой родины Залужного, чувствуется, что многие 
его жители были бы вовсе не прочь переименоваться еще раз – 
в честь знаменитого земляка.

«Показатели положительного отношения, доверия к Залуж-
ному максимальны, тотальны. Они точно в районе 90% – как и 
показатели веры в нашу победу или доверия к ВСУ. В этом пла-
не Залужный стоит рядом с Зеленским – они имеют схожие по-
казатели. Все остальные – и политики, и общественные деяте-
ли – обладают гораздо более низкими показатели доверия или 
удовлетворенности их действиями», – говорит Би-би-си социо-
лог Алексей Антипович.

Политтехнолог Сергей Гайдай выделяет три составляющих 
чрезвычайной популярности Валерия Залужного среди украин-
цев.

Первая – ресурс его должности. «Любой человек в его долж-
ности был бы популярен. Пока ВСУ справляются со своими за-
дачами, пока мы с вами живы – конечно, у главнокомандующе-
го рейтинг будет максимально возможным», – говорит Гайдай.

Однако Залужный, по его мнению, имеет и дополнительный 

актив – естественную обаятельность. Трудно представить себе 
боевого генерала, по-отцовски обнимающего молодого солда-
та, который выглядит как «свой парень», душа компании, обла-
дает столь обезоруживающей улыбкой, как Залужный, и он в 
этом плане – совершенно нетипичный военачальник.

Наконец, говорит Гайдай, в пользу Залужного играет абсо-
лютно уместная, дозированная публичность. Он не раздает де-
сятки интервью, как, скажем, руководитель военной разведки 
Кирилл Буданов, а появляется на публике, чтобы иронически до-
казать, что он жив, а российская пропаганда, «убив» его, села 
в лужу. Или кратко, в телеграфном стиле сообщить об очеред-
ном разговоре с кем-то из западных военачальников на тему 
поддержки Украины. Или – как в январе этого года – чтобы в 
письменной форме подтвердить, что миллион долларов, кото-
рые оставил Залужному в наследство Григорий Степанец, ранее 
незнакомый ему американец украинского происхождения, был 
передан на нужды Вооруженных сил Украины.

«Выдержка этого информационного баланса – это либо при-
родное чутье самого Залужного, либо рядом с ним есть кто-то, 
кто ему это правильно подсказывает», – говорит Сергей Гайдай.

«ПАРТИЯ ВОЕННЫХ» ПОСЛЕ ВОЙНЫ
В воюющей Украине нет политики. Формально. Однако по-

явление в информационном поле такой яркой и популярной фи-
гуры, как Валерий Залужный, не могло остаться незамеченным 
теми людьми, которые уже сегодня моделируют, как будет вы-
глядеть политика в послевоенной Украине.

Источники Би-би-си говорят, что в закрытых соцопросах уже 
на протяжении нескольких месяцев фигурирует гипотетическая 
«партия Залужного» – и ее показатели на не менее гипотетиче-
ских выборах в Верховную Раду достаточно высоки. Cобеседник 
Би-би-си, имевший возможность ознакомиться с этими цифра-
ми, утверждает, что если бы выборы состоялись в ближайшее 
время, она вполне способна была бы показать второй результат 
после президентской «Слуги народа».

Впрочем, украинские СМИ регулярно сообщают об опреде-
ленной ревности, которую якобы испытывает к популярности 
Залужного президентская команда. К примеру, среди журнали-
стов ходят слухи о том, что власти дают указания не допускать 
лишний раз главнокомандующего ВСУ в эфир «национального 
телемарафона». А несколько месяцев назад активно обсужда-
лась информация о том, что главнокомандующий ВСУ будет пе-
реведен на должность министра обороны Украины.

«Я глубоко сомневаюсь, что у Зеленского есть время на лю-
бую подобную ревность. Он на 102% погружен в вопросы вой-
ны, в переговоры о предоставлении Украине западного оружия, 
а не сидит и оценивает какие-то рейтинги, – говорит Би-би-си 
источник в окружении президента Украины. – Вопрос с отстав-
кой Залужного тоже не рассматривается: есть определенная 
вертикаль, она стабилизировалась, в каких-либо изменениях 
нет смысла».

Вместе с тем собеседник Би-би-си с пониманием относится 
к тому, что вокруг Залужного формируется имидж политика, ко-
торый может прийти к власти в послевоенной Украине.

«Объективно есть довольно много людей, которым Зелен-
ский не нравится. Это нормально. И нормально, что они ищут, 
вокруг кого объединиться. Порошенко – нет, сбитый летчик. И 
фигура Залужного появляется в их рассуждениях сама собой: 
«Железный генерал», мало говорит, много делает, – объясняет 

собеседник Би-би-си. – После войны эти люди создадут опреде-
ленную платформу и начнут обращаться к Залужному: вы обяза-
ны идти в политику, это ваш долг перед страной, – а он вполне 
может воспринять эти слова и стать политической альтернати-
вой [Зеленскому]».

Украинские социологи и политологи довольно давно прогно-
зируют, что практически стопроцентное доверие к ВСУ и явный 
запрос избирателей на новые политические силы могут приве-
сти к появлению в послевоенной Украине партии военных или 
сильного лидера, который появится из военной среды – и, соб-
ственно, Валерий Залужный и его еще не созданная команда 
может стать ответом на этот общественный запрос.

Однако социолог Алексей Антипович советует не делать пре-
ждевременных выводов.

«Во-первых, нужно еще дождаться, как будет выглядеть по-
беда Украины и какой ценой она будет достигнута. Во-вторых, 
сохранится ли после победы стопроцентное доверие к ВСУ? На-
верное, нет, – говорит он. – Потому что, объективно говоря, в 
нашей армии есть и проблемы, и коррупция, и другие не очень 
приятные вещи. Как только война дойдет до завершения – все 
это выйдет на явь, и показатели Залужного, Зеленского, волон-
теров, ВСУ выровняются, и у нас будут гораздо более спокой-
ные цифры».

«Да и вообще, – продолжает Антипович. – Уже сейчас понят-
но, что после войны Украину ждет экономический коллапс или, 
по крайней мере, масштабный экономический кризис. И если 
мы говорим о Залужном, то это на поле боя всегда побеждает 
сильнейший и умнейший. В политике – совсем другие правила. 
Сложно сказать, захочет ли он, тем более в ранге победителя 
над Россией, вообще играть в эти игры».

Но даже если и захочет, это не будет ошибкой, говорит Би-
би-си политолог Николай Давидюк: «Наоборот, это будет реали-
зацией ожиданий десятков миллионов людей, считающих его 
своим лидером и защитником. Если Зеленский не убежал, то 
Залужный защитил. Это его главный нарратив, органичный для 
него, и на это есть большой запрос». 

По материалам «BBC».
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РЕЙТИНГ

САМЕ ТАК – «100 ЖIНОК 
ОДЕЩИНИ, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ 

ПЕРЕМОГУ» – НАЗИВАЄТЬСЯ 
ЦЬОГО ВОЄННОГО РОКУ 

ТРАДИЦIЙНИЙ РЕЙТИНГ, 
ЗАСНОВАНИЙ ВIСIМ РОКIВ 

ТОМУ ДРУКОВАНИМИ ТА 
ЕЛЕКТРОННИМИ ВИДАННЯМИ 

ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО 
МЕДIА ХОЛДИНГУ. 

Знайома всiм назва – 
«100 успiшних жiнок Одесь-

кого регiону» – закономiрно 
трансформувалась. Сьогоднi 

українка – це i воїн на фронтi, 
i наш надiйний тил. Нашi жiнки 

вмiють любити, чекати, втiшати, 
лiкувати фiзичнi i моральнi 

рани, дарувати сили, невтомно 
працювати вдень i вночi, дола-

ти всi перешкоди. Вони незлам-
но вiрять у перемогу i вселяють 

цю вiру iншим. Кожнiй хочеться 
вклонитися до землi i щиросер-

дно подякувати. 
Публiкуючи пiдсумки цього-

рiчного рейтингу, журналiсти 
Пiвденноукраїнського Медiа Хол-

дингу таким чином висловлюють 
свою вдячнiсть i лауреаткам, i 

усiм нашим славним землячкам!

ПЕРЕМОГА 
БУДЕ 

ЗА НАМИ!
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Iрина АДОНIНА
Засновниця благодiйного руху United for Freedom, органiзатор 
благодiйних бранчiв у Європi та iнфлюенсер, громадська 
дiячка.

З початку повномасштабного вторгнення Iрина трансфор-
мувала свiй особистий блог та почала пiдтримувати українцiв 

за кордоном. За пiвроку активної роботи провела 9 заходiв у рiзних форматах: 
благодiйнi бранчi, закритi вечерi, аукцiони тощо. Кошти iз заходiв, влаштова-
них благодiйним рухом (а це понад 700 тисяч гривень), пiшли на допомогу 
в евакуацiї жiнок, дiтей та лiтнiх людей iз зон бойових дiй та деокупова-
них територiй.

АЛЕКСЄЄНКО
Альона 

Президентка благодiйного 
фонду «Astra Stella».

З перших днiв повномасштаб-
ного ворожого вторгнення фонд по-

чав допомагати нашим захисникам. 
Як дружина i мати вiйськовослужбовцiв 

Прикордонних вiйськ України, Альона 
Алексєєнко, насамперед, зосередила свої 

зусилля на пiдтримцi прикордонникiв. Водно-
час фонд пiдключився до волонтерського руху 

по допомозi вимушеним внутрiшнiм переселен-
цям та iншим постраждалим вiд вiйни. Налагодивши 

спiвпрацю iз зарубiжними та українськими благодiйними 
органiзацiями, спiвробiтники «Astra Stella» i залученi волон-

тери збирають i завозять гуманiтарнi вантажi, якi спрямову-
ють на допомогу нужденним одеситам i бiженцям, сiм’ям заги-

блих воїнiв, а також – пораненим i хворим у шпиталях i лiкарнях 
Одещини. Влаштовують концерти i вистави як для наших захисникiв, 

так i для ВПО та дiтей. БФ «Astra Stella»та особисто його президентка 
отримали численнi подяки i нагороди вiд Прикордонної служби України, 

ПВО та ЗСУ, керiвникiв шпиталiв, владних структур та мiжнародних фондiв.

Марина АРХIРIЙ
Красносiльський сiльський голова Одеського 
району Одеської областi, голова Одеського 
регiонального вiддiлення Всеукраїнської 
асоцiацiї об’єднаних територiальних гро-
мад України. 
Жителi Красносiльської громади з лю-
того 2022 р. почали активно допо-
магати нашим захисникам: це пе-

редача гарячих обiдiв, забезпечення спецодягом, 
засобами гiгiєни, спальними мiшками, карiматами, 
медпрепаратами, турнiкетами тощо. Допомога 
бiйцям регулярно вiдправляється до сьогоднi. 
Налагоджена спiвпраця з БФ та ГО дає змогу 
допомагати внутрiшньо перемiщеним осо-
бам та незахищеним верствам населення. 
Працює мiсцева соцiальна програма «Ми-
лосердя в дiї». Без залучення бюджетних коштiв облаштованi прихистки для ВПО. З ними пра-
цюють психологи, юристи, органiзовано курси вивчення iноземних та української мови, 
гуртки для дiтей. Пiд час блекауту дiяли «Пункти незламностi». За рахунок сiльського бюд-
жету забезпечили багатоповерхiвки потужними генераторами.

АФАНАСЬЄВА Тамiла
Депутат Одеської обласної ради, позафракцiйна. 
Голова Одеської обласної Ради миру. 

З першого дня вiйни команда миротворцiв працює 
24/7. Завдяки величезнiй пiдтримцi рiзних мiжнародних 
фондiв, таких як Odessa Peace Fund (США), United 
Hatzalah (Iзраїль), Tulcea Humanitarian logistics hub 

(Румунiя) та iнших, надається допомога незахищеним верствам населен-
ня, численним медичним установам пiвдня України i нашим захисникам. 
За активну допомогу ЗСУ Тамiла Афанасьєва нагороджена орденом 
i грамотою мiнiстра оборони України, а також «Вiдзнакою» голови 
Одеської облради. Проводиться масштабна мiжнародна робота. 
Завдяки налагодженню активної взаємодiї протягом воєнного 
року були встановленi побратимськi вiдносини мiж Одесою та 
Майамi – Майамi Бiч. Як депутатка i громадська дiячка взя-
ла участь у роботi ООН та засiданнях комiсiй Конгресу США 
на користь України; пiдтримує постiйну комунiкацiю з 
українськими дiаспорами Європи i США. Органiзувала 
виїзд постраждалих дiтей з Бучi, Iрпеня, Марiуполя 
та Херсона на санаторне лiкування до Грузiї (з 
вiдвiдуванням парламенту), а також новорiчну 
виставу з подарунками для понад 1500 дiток 
Одещини i вимушених переселенцiв.

БАБИЧ Надiя
Генеральний директор 

Одеського нацiонального 
академiчного театру опери та 

балету. 
З початком повномасштабної 

вiйни дiяльнiсть колективу не при-
пинялася. У березнi 2022-го спiваки 

i музиканти взяли участь у масштабнiй 
всеукраїнськiй акцiї «Закрити небо над 

Україною». Весь воєнний час виступають у чис-
ленних благодiйних концертах, кошти вiд яких 

iдуть на пiдтримку наших захисникiв, а чимало 
артистiв i спiвробiтникiв театру вступили до лав ЗСУ. 

Як тiльки було дано дозвiл, ОНАТОБ вiдновив роботу 
на своїй сценi, забезпечивши у своїй будiвлi умови для 

безпечного перебування глядачiв на випадок повiтряної 
тривоги. За рiк вiйни вiдбулося кiлька гучних прем’єр, зо-

крема нової опери «Катерина». А у квiтнi 2023-го частина тру-
пи поїхала на гастролi до Нiдерландiв, де показала кiлька опер-

них i балетних вистав, i це ще раз привернуло увагу європейцiв до 
України, яка потребує допомоги у захистi своєї незалежностi.
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БЕЗБАБНА Вiкторiя
Засновниця i керiвниця Волонтерсько-
го центру. 

Продукцiєю вiйськового призна-
чення, харчуванням та iншими ре-
чами надається допомога тим, хто 

несе службу в ТрО i на блокпостах, вiйськовим ча-
стинам регiону. Передали для потреб вiйськовикiв 
автомобiль. Також у полi зору волонтерiв 
лiкарнi, соцiальнi заклади, незаможнi сiм’ї, 
пенсiонери (допомога побутовими речами, 
лiками, продуктами). Допомагають реча-
ми i дитячим харчуванням бiженцям з 
дiтьми. Поряд з офiсом облаштували 
бомбосховище.

БОРТНІКОВА Олена
Директор КЗ «Одеський фаховий коледж мистецтв iм. К.Ф. Дань-
кевича», заслужений працiвник культури України, кандидат 
педагогiчних наук.

Коледж вчасно пiдготувався до безпечних умов на-
вчання i, пройшовши вiдповiдну перевiрку, забезпечує 
повноцiнний навчальний процес. Студентам допомог-

ли адаптуватись до складних обставин сьогодення, вони забезпеченi 
мiсцем проживання, своєчасно отримують стипендiї. Творчi колективи 
i студенти коледжу постiйно беруть участь у церемонiях нагороджен-
ня вiйськових i цивiльних персон, якi проводить Одеська ОД(В)А, 
зустрiчах зарубiжних гостей, у проведеннi заходiв нацiонально-
патрiотичного спрямування, у концертах, що популяризу-
ють культурнi цiнностi України. Колектив коледжу зробив 
добровiльний внесок в Фонд пiдтримки оборони Одещини та 
надав пiдтримку каналу «Повiтряна тривога» на загальну 
суму 285 751 грн.

БЕСЕДОВСЬКА
Олена

Волонтерка-координаторка 
благодiйної органiзацiї «Все буде 

Україна». Автор YouTube-каналу 
«Готуємо з Оленою Беседовською». 

Постiйна волонтерська гуманiтарна допомога 
вiйськовим i нужденним цивiльним. Органiзацiя гарячого 

харчування для вiйськових завдяки польовiй кухнi на 150 осiб. 
Збiр коштiв для купiвлi автобусу для потреб вiйськових медикiв. 

Пiдтримка дiтей з багатодiтних сiмей та переселенцiв – подарунки 
до свят, одяг тощо. Органiзацiя акцiй «Вишиванка для немовлят» у по-

логовому будинку, «День хустки» для сiмей захисникiв тощо. На прохан-
ня вiйськових сiм’я Беседовських купує автомобiлi, якi вiдправляються у 

зони бойових дiй. 

БIРЮКОВА
Iрина
Генеральний директор 
Одеської нацiональної 
наукової бiблiотеки. 

Колектив ОННБ виявив ви-
няткову професiйну й громадянську 

стiйкiсть перед викликами часу. Насамперед було забез-
печено збереження фонду та безпеку користувачiв. Викона-
но низку превентивних заходiв для захисту будiвлi бiблiотеки – 
архiтектурної пам’ятки нацiонального значення. Посилено си-
стему вiдеонагляду. Облаштовано пiд укриття примiщення в основ-
ному книгосховищi, а також– пункт пiдтримки мiстян за вiдсутностi 
електроенергiї. Запроваджено особливий режим функцiонування 
книгозбiрнi, її читальних залiв. ОННБ максимально посилила свою 
онлайн-дiяльнiсть. Попри кризу видавничої галузi, забезпечувалося над-
ходження вiтчизняної продукцiї, а також формування документних ресурсiв. З 
метою убезпечення рiдкiсних видань, здiйснено їх вiдбiр та опис для можливої 
евакуацiї. Здiйснювалось оцифрування фондiв. Тривала соцiокультурна та науково-
просвiтницька дiяльнiсть державницького, духовного та патрiотичного змiсту: прове-
дено 161 масовий захiд, зокрема – науково-практичнi конференцiї, семiнари тощо. 
Велася дуже активна мiжнародна дiяльнiсть.

БОГАЧЕНКО Наталiя
Депутатка Одеської РДВА, координатор 

найбiльшого на пiвднi України гуманiтарного 
волонтерського центру «Гостинна хата». 

Щодня сюди звертається понад тисячу 
вимушених переселенцiв i нужденних, 

працює близько 100 волонтерiв. 
Налагоджено постiйну взаємодiю 

iз закордонними i вiтчизняними благодiйниками. 
Працiвники центру опiкуються десятками тисяч 

сiмей, вони забезпечуються одягом, побуто-
вими речами, засобами гiгiєни; видано вже 

близько 100 тисяч продуктових наборiв. 
Органiзована медико-дiагностична ро-

бота, допомога лiками. Центр отримав 
вiдзнаку за нацiональний рекорд 

«Найбiльша вага гуманiтарної допо-
моги, видана постраждалим вiд 

вiйни в Українi». За час роботи 
з березня 2022 р. було на-

дано 1 800 000 кiлограмiв 
гуманiтарної допомоги! 

БУГАЛЕНКО Ольга
Засновниця платформи 

«Могу быть донором. Одесса». 
Докладає багато зусиль до пошу-

ку донорiв для пацiєнтiв лiкарських 
закладiв Одеси i Одеської областi. Зо-

крема, бере активну участь у пошуку 
донорiв кровi для поранених бiйцiв, якi пе-

ребувають у шпиталях Одеси. У разi потре-
би органiзовує iнформацiйну пiдтримку пошу-

ку донорiв.
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БУЙНЕВИЧ Олена
Директор Департаменту освiти i науки Одеської 
мiської ради. 

Забезпечила ефективний освiтньо-виховний 
процес у мiстi за умов воєнного стану. Завдяки 
зусиллям Олени Буйневич, її колег, депутатiв 

мiськради та педколективiв у багатьох школах облаштува-
ли укриття, що дає змогу дiтям повноцiнно вчитися в очному 
режимi. Разом з педагогiчними колективами навчальних i 
дошкiльних закладiв директор департаменту постiйно бере 
участь у благодiйних заходах, спрямованих на пiдтримку 
вiйськовослужбовцiв ЗСУ. Зокрема, напередоднi Ве-
ликодня за її iнiцiативи проведено акцiю вдячностi 
i пiдтримки: воїни отримали майже 3000 пасок, 
спечених педагогами та батьками, листи i ма-
люнки дiтей, численнi подарунки. Все уже до-
ставлено захисникам. А у Мiському саду 
з’явилися Великоднi дерева, прикрашенi 
символiчними виробами, якi були 
створенi руками одеських школярiв 
та вихованцiв дитячих садочкiв пiд 
керiвництвом їх наставникiв.

ВОЙТЕНКО Олена
Головна редакторка обласної громадсько-полiтичної 
газети «Одеськi вiстi». 

З перших днiв вiйни бере активну участь у во-
лонтерському русi. Працювала з евакуйованими 
та бiженцями на залiзничному вокзалi м. Одеси, 
органiзовувала забезпечення їх теплими речами, 
медикаментами. Зараз продовжує працювати 

з ВПО на залiзничному вокзалi. У газетi, ФБ-спiльнотi газети та у во-
лонтерських вайбер-групах постiйно висвiтлювала iнформацiю 
щодо руху евакуацiйних потягiв, допомоги бiженцям. У першi 
днi вiйни разом з однодумцями iнiцiювала поставку вiд 
волонтерiв Праги, Сколе i Львова, посольства України 
в Чеськiй Республiцi медикаментiв та засобiв догля-
ду, координувала доставку їх залiзницею та пере-
дачу у медичнi заклади Одеси, мiсця розмiщення 
бiженцiв та силовi пiдроздiли.

БУРЛАЙ-
ПIТЕРОВА

Оксана
Директор – 

художнiй керiвник 
Одеського театру юно-

го глядача iм. Юрiя Олешi, заслужена ар-
тистка України. 

Уже з 27 лютого колектив театру почав 
дистанцiйну робота у «Фейсбуцi», на YouTube та iнших 

платформах. Реалiзовано низку онлайн-проектiв поезiй 
i казок українською мовою. Актори показувати благодiйнi 

вистави в укриттях, на паркiнгах тощо. А як тiльки дали 
дозвiл, вiдновилася робота у примiщеннi театру. Було карди-

нально оновлено репертуар, усi вистави зараз iдуть українською 
мовою. Це i класика, i сучаснi автори. Також зроблено двi виста-

ви в форматi концерту – «А ми нашу червону калину пiдiймемо!» i 
«А ми нашу славну Україну розвеселимо!». Органiзовано «Театральні 

майстернi» для юних глядачiв – майстер-класи з акторської майстерностi, 
сценiчної мови, декоративно-ужиткової творчостi. Пiд час повiтряної три-

воги глядачi разом з персоналом спускаються до укриття, де дiтей залучають 
до спецiально розроблених занять.

ВIТОС
Валентина
Директор 
КУ «Одеський обласний 
центр української культу-
ри», волонтер. 

Має вагомий особи-
стий внесок у збереження нацiональної культури та 
популяризацiю вивчення української мови, що особливо 
важливо в умовах агресiї рф. Змiцнює засади культурно-
го фронту, розробила i реалiзує низку патрiотичних проєктiв 
для жителiв Одещини i вимушених переселенцiв. Органiзовує 
художнi виставки для шпиталiв, що спрямовано на моральну 
пiдтримку поранених. Iнiцiювала масштабну акцiю «Подаруй виши-
ванку захиснику». У Центрi постiйно проводяться виставки, майстер-
класи для дорослих i дiтей.

ВIТЮКОВА Людмила
Охоронець в КУ «Мунiципальна Варта», 

в першi днi вiйни вступила до лав «Доброба-
ту». Наразi продовжує нести службу. 

За цей час Людмилi доводилося затри-
мувати людей, якi вели фотофiксацiю 

заборонених об’єктiв. Пiсля прильотiв 
по рiдному мiсту надає допомогу рятiвникам, медикам 

та полiцiї. Допомагає переселенцям i одеситам, що 
опинилися в скрутному становищi, речами, про-

дуктами, медикаментами та засобами гiгiєни. 
Спiвпрацює з рiзними волонтерами та во-

лонтерськими центрами, знаходить донорiв 
кровi для лiкарень i сама неодноразово 

виступала донором. Допомагає сiм’ям 
вiйськових з дiтьми.

ВОЛКОВА
Iнна

Депутат 
Одеської 

районної ради, 
волонтер. 

Очолює Коорди-
нацiйний штаб при 

Одеськiй районнiй радi з питань отримання та 
розподiлу гуманiтарної допомоги «Save lives», який 

функцiонує з березня 2022 року. Прiоритетними на-
прямками дiяльностi є органiзацiя доставки гуманiтарної 

допомоги у виглядi лiкарських засобiв, засобiв гiгiєни та 
продуктiв харчування. Бенефiцiарами отриманої допомоги є 

лiкарнi, вiйськовi, парамедики, благодiйнi органiзацiї рiзного 
спрямування, внутрiшньо перемiщенi особи та вразливi категорiї 

населення (жiнки, дiти, особи похилого вiку, особи з iнвалiднiстю).
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ГАЛИЧ Свiтлана
Професор акушерства i гiнекологiї, док-
тор медичних наук, старший лейтенант 
медичної служби, вiйськовий лiкар.

Працювала лiкарем Одеського поло-
гового будинку № 1 та завiдуючою ка-

федрою акушерства, гiнекологiї та педiатрiї Мiжнародного 
гуманiтарного унiверситету, але з початком вiйни 
добровiльно змiнила медичну спецiальнiсть. Нинi 
служить у системi польових госпiталiв, бере 
участь в операцiях i надає iншу фахову допомо-
гу нашим захисникам i жителям деокупованих 
теориторiй. За службу пiд час вiйни Свiтлана 
Родiоновна була вiдзначена iменним 
годинником Командувача Медич-
них Сил ЗСУ та iншими вiйськовими 
вiдзнаками, а також державною 
нагородою – орденом княгинi 
Ольги III ступеня.

ГУМЕНЮК Галина
Завiдуюча сектором нагород Одеської обласної 
державної (вiйськової) адмiнiстрацiї, вiдповiдальний 
секретар комiсiї з державних нагород, магiстр дер-
жавного управлiння. 

Насамперед забезпечила схороннiсть дер-
жавних нагород, яких на той час було осо-

бливо багато у зв’язку з пiдготовкою до святкування 90-рiччя 
Одеської областi. Нi на день не ставилося на паузу вiдзначення 
вiйськових, спiвробiтникiв ДСНС, медикiв, волонтерiв, iнших 
достойних жителiв Одещини. Навпаки, ця дiяльнiсть стала ще 
бiльш напруженою i термiновою. Вручалися як державнi 
нагороди, так i заснованi начальником ОД(В)А, органа-
ми мiсцевого самоврядування. Мова йде про сотнi 
вiдзначених, що дуже важливо для пiдтримання мо-
рального духу людей.  

ГЕЙДЕР
Олена

Засновниця i креатив-
ний директор нiшевого 

культурного бренду жiночого 
одягу Maison Sophy G, дизай-

нер. 
Бренд вiдновив роботу буквально через мiсяць пiсля 

початку повномасштабного ворожого вторгнення, тим са-
мим податками пiдтримуючи економiку країни та зберiгши 

робочi мiсця без скорочення зарплат працiвникiв. Пiдприємство 
вiдразу активно включилося у волонтерську дiяльнiсть Одеси, без-

коштовно виконуючи замовлення для Тероборони та громадських 
органiзацiй. Незважаючи на обстрiли та постiйнi тривоги, бренд змiг 

зробити заплановану колекцiю весна-лiто 2022 i представити її на пока-
зах у Парижi та Лондонi, привернувши увагу до України. В даний час Maison 

Sophy G бере активну участь у рiзних благодiйних заходах за кордоном, зокре-
ма в Австрiї (Вiдень), де безкоштовно передає на аукцiон свої вироби, всi збори 

вiд яких iдуть на пiдтримку ЗСУ.

ГОЛОВАТЮК-
ЮЗЕФПОЛЬСЬКА
Iрина
Головний лiкар КНП «Пологовий 
будинок № 1 Одеської мiської 
ради», кандидат медичних наук, 
заслужений лiкар України, депутат 

Одеської мiської ради.
Попри воєннi обставини, у першому пологовому збере-

жено фаховий склад лiкарiв i середнього медперсоналу для 
повноцiнної роботи. Уже до 1 березня 2022 колектив обладнав 
у пiдвальному примiщеннi фактично додатковий повноцiнний по-
логовий будинок, де є зали для пологiв та операцiйна, примiщення 
для безпечного i комфортного перебування 70 з лишком породiль, но-
вонароджених i пацiєнток гiнекологiчного вiддiлення, а також медпер-
соналу. Протягом усього перiоду повномасштабної вiйни тут приймають на 
безоплатнiй основi на лiкування та пологи жiнок, якi були змушенi змiнити 
мiсце перебування. Їх та малюкiв забезпечують усiм необхiдним, зокрема за-
собами догляду та гiгiєни, пiдгузками, пелюшками, дитячим харчуванням, а iнодi 
навiть вiзочками i лiжечками.

ГОНЧАРОВА Наталiя
Спiвзасновниця проєкту Be an 

Angel Ukraine, поетеса, соцiальна 
активiстка, мiжнародна волон-

тер. 
Разом з колегами 

надає допомогу тим, хто її 
потребує, насамперед нужденним та неза-

хищеним громадянам, людям з особли-
вими потребами, дiтям, людям похило-

го вiку, а також тим, хто потрапив у 
скрутну життєву ситуацiю, спричи-

нену вiйною. Фонд займається 
реабiлiтацiєю та лiкуванням 

українцiв з серйозними ме-
дичними проблемами в 

європейських клiнiках, 
наданням широкого 

спектру соцiальної 
пiдтримки.

ГУМЕНЮК Наталiя
Начальник Об’єднаного координацiйного 

пресцентру Сил оборони Пiвдня України. 
Самовiддано служить народу України, ефек-

тивно виконує поставленi завдання в умовах 
повномасштабного воєнного конфлiкту. Захищає 

iнформацiйний фронт вiд фейкiв, оперативно 
iнформує українцiв про потенцiйнi загрози та наслiдки 

обстрiлiв.
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ГУЦАЛЕНКО Оксана
Волонтер Одеського вiйськового 
госпiталю.

Почала тут працювати ще з почат-
ком росiйського вторгнення в Україну 
в 2014 роцi. Органiзовує збори на 

потреби ЗСУ. Активно спiвпрацює з благодiйними фон-
дами, що дає змогу забезпечувати наших захисникiв 
лiками, амунiцiєю, одягом. Докладає зусиль до 
передачi гуманiтарної допомоги воїнам. Разом 
з товаришами-волонтерами влаштовує для 
пацiєнтiв шпиталю святковi заходи.

ДIДЕНКО Юлiя
Депутат Верховної Ради України («Слуга народу»), голова пiдкомiтету 
Комiтету з питань фiнансiв, податкової та митної полiтики. 

Протягом 2022-2023 рр. стала iнiцiатором пiдготовки i 
спiвавтором низки законодавчих проєктiв, що мають на метi по-
силити економiчну спроможнiсть країни та допомогти українцям 
у перiод воєнного стану. Бiльшiсть з проєктiв уже набули 

чинностi. Це, зокрема, закони, у яких йдеться про: визначення особливостей 
адмiнiстрування податкiв i зборiв; регулювання податкового законодав-
ства; регулювання ставок палива; змiна ставок акцизного податку на бен-
зин; зниження податкового навантаження; звiльнення вiд оподаткуван-
ня митними платежами операцiй ввезення товарiв для правоохоронних 
органiв, Мiнiстерства оборони України, ЗСУ та iнших вiйськових фор-
мувань; регулювання ввезення електроенергiї. Також взяла участь у 
регулюваннi низки Законiв України, що стосуються дiї фiнансової 
та виробничої сфер за умов воєнного стану. Набув чинностi та-
кож Закон, що забезпечує додаткове податкове наванта-
ження на компанiї, якi продовжують працювати в країнi-
агресорi. Як менторка руху «Зе!Жiнки» в Одеськiй областi 
опiкується питаннями протидiї насильству, медичної до-
помоги жiнкам Одещини тощо.

ДАНИЛКIНА
Руслана

Дiвчина з позивним 
Сiма пiшла на вiйну добро-

вольцем у 18 рокiв. Пiд час ви-
конання бойового завдання на 

Херсонському напрямку автомобiль, в якому вона пере-
бувала, потрапив пiд артилерiйський обстрiл. Дiвчина от-

римала важке поранення, внаслiдок якого поранену ногу 
довелося ампутувати. Проте це не зломило її дух i жагу до жит-

тя. Руслана дiлиться своєю iсторiєю у соцмережах, збирає кошти 
на надсучасний протез та мрiє повернутися до лав ЗСУ.

ДАНИЛКО
Наталiя
Депутат Одеської 
облради, секретар 
депутатської фракцiї «Слу-
га народу», лiдерка руху 
«Зе!Жiнки» у м. Одесі.  Адво-

кат, директор ЮБ «Данилко i партнери». 
З перших днiв повномасштабного вторгнення зi своєю ко-
мандою активно займається пiдтримкою ЗСУ: забезпечення 
рацiями, спальними мiшками, медпрепаратами, одягом, продук-
тами харчування; а також буксирними тросами, спецавтотехнiкою, 
будматерiалами, палатками, маскувальними сiтками, вогнегасника-
ми, генераторами тощо. Налагодили ефективну логiстику по передачi 
гуманiтарних вантажiв до м. Миколаєва через м. Одесу та надання допо-
моги шпиталям i лiкарням Одещини: це медичне устаткування, медикаменти, 
продукти харчування, дитячi та дорослi засоби гiгiєни, одяг, генератори, лiхтарi 
тощо. Триває постiйна пiдтримка незахищених верств населення, у тому числi 
внутрiшньо перемiщених осiб: вирiшуються питання соцiального забезпечен-
ня, матерiальної i медичної допомоги, юридичного консультування. Зокрема, у 
межах акцiї «Вiд мами до мами» дiти забезпечуються засобами гiгiєни, дитячим 
харчуванням, медикаментами та одягом; вiдвiдують театральнi вистави.

ДЕЛIЄВА Наталiя
Голова ВГО «Асоцiацiя жiнок України «Дiя», 

президентка «Першого благодiйного теа-
трального фонду».

Як вiйськова волонтерка з почат-
ку повномасштабної вiйни допомагає 

вiйськовим на пiвднi країни: це ОБМП 
ЗСУ, дивiзiон артилерiї, ОБЛП територiальної оборони, 

пiдроздiл артрозвiдки, окремий полк зв’язку. Водно-
час як гуманiтарна волонтерка  органiзувала центр 

допомоги вимушеним переселенцям (Французь-
кий бульвар, 12/1). За 2022 рiк допомогла по-

над трьом тисячам ВПО – продуктовими на-
борами, лiками, одягом. Пiдтримує людей з 

iнвалiднiстю, пенсiонерiв, ветеранiв сфе-
ри культури. Iмерсивнi виставки, продю-

серкою яких є Наталя Делiєва, демон-
струються по всьому свiту, покази 

вiдбулись в Канадi, США, Францiї. 
Завдяки цим акцiям збирають-

ся донати на допомогу Українi: 
нинi зiбрано вже 6 млн грн.

ЗАРIЧАНСЬКА Iнара
Ресторатор мережi закладiв в Одесi 

i Києвi, спiвзасновниця благодiйного 
фонду «Родина Зарiчанських». 

Фонд провадить масштабну багато-
векторну волонтерську дiяльнiсть. Постiйно 

для наших захисникiв у райони бойових дiй 
вiдправляються машини з тоннами якiсних, 

смачних харчових виробiв. У самих закладах 
дiють спецiальнi умови для вiйськових i волонтерiв. 

Триває постiйна допомога пораненим бiйцям. «Родина 
Зарiчанських» вiдгукується на потреби наших захисникiв 

у придбаннi спецiальних засобiв захисту та ведення бойо-
вих дiй, зокрема було куплено кiлька безпiлотникiв.
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ЗIНЧЕНКО Марина
Директор департаменту фiнансiв Одеської обл-
держадмiнiстрацiї, депутат Одеської облради. 

Марина Зiнченко вже 15 рокiв несе служ-
бу на цiй дуже вiдповiдальнiй посадi. До того ж 
наразi триває вже третя її каденцiя як депутата 

Одеської обласної ради. Вiд початку повномасштабної вiйни вона 
мужньо тримає фiнансовий фронт, чим забезпечує стабiльнiсть 
регiону. Саме Марина Зiнченко стала одним з iнiцiаторiв ство-
рення цiльового фонду «Оборона Одещини». Зiбрано 35,1 млн 
грн на потреби наших захисникiв. Зокрема, закуплено за-
соби iндивiдуального захисту, амунiцiя, тактичний одяг, 
взуття та iнше спорядження. Закуплено необхiднi пред-
мети i матерiали для тероборони, медикаменти, ап-
течки для польових медикiв, а також автiвки. Як 
керiвник департаменту i депутатка вирiшує пи-
тання гуманiтарної i матерiальної допомоги 
малозабезпеченим родинам та постражда-
лим вiд ракетних обстрiлiв.

КАЛЬЧУК Оксана
Начальник Одесько-
го воєнно-медичного 
клiнiчного центру ДПСУ, 
полковник медичної 
служби, заслуже-
ний працiвник 

охорони здоров’я України. 
В умовах воєнного ста-

ну забезпечує самовiддану 
високопрофесiйну дiяльнiсть 
колективу, спрямова-
ну на рятування життя i 
вiдновлення здоров’я 
вiйськових.

ЗIЦЕР
Галина

Директор Одеської 
обласної державної 

фiлармонiї iм. Д. Ой-
страха, заслужений працiвник культури 

України. 
З початку вiйни артисти Одеської фiлармонiї 

активно працюють на культурному фронтi. Зокре-
ма, постiйно беруть участь в акцiї «Пiдтримай своїх», 

започаткованiй Будинком офiцерiв командування ВМС 
ЗСУ (10 концертiв). Окрiм того вже проведено понад 

40 благодiйних тематичних концертiв на рiзних майданчиках 
Одеси для одеситiв i вимушених переселенцiв, за що фiлармонiя 

отримала подяку Департаменту працi та соцiальної полiтики Одеської 
мiськради. Також артисти фiлармонiї беруть участь у благодiйних кон-

цертах на користь наших захисникiв. Разом з Ротарi клубом «Одеса-
Рiшельє» артисти провели два концерти – у Камернiй залi Одеської 

фiлармонiї та на Одеському головпоштамтi – на пiдтримку Миколаєва.

ЗОЛОТА
Юлiя
Т.в.о. керiвника 
на час дiї 
воєнного стану 
благодiйної органiзацiї 
«Я допоможу». 

Надає гуманiтарну допомогу як цивiльним, 
так i вiйськовим у найгарячiших точках. Серед 
них – Херсон, Миколаїв, Бахмут та iншi. Забезпечує 
одягом, продуктами харчування тих, хто цього 
потребує. Проводить багато виїздiв в область, роздаючи 
гуманiтарну допомогу мешканцям Одещини.

КАРАТНЮК Iрина
Головна медична сестра 

Багатопрофiльного медичного цен-
тру Одеського нацiонального медичного 

унiверситету, за сумiсництвом – 
медична сестра палати iнтенсивної терапiї 

анестезiологiчного вiддiлення. 
Неодноразово нагороджувалася почесними грамотами вiд керiвництва 

унiверситету, Департаменту управлiння охорони здоров’я в м. Одесі та 
Мiнiстерства охорони здоров’я України. З початком повномасштабної вiйни з 

метою забезпечення готовностi для надання медичної допомоги постраждалим 
внаслiдок вiйськової агресiї рф проти України активно спiвпрацює з волонтерськи-

ми органiзацiями, постiйно бере участь у забезпеченнi клiнiк медичного унiверситету 
лiкарськими засобами, виробами медичного призначення та обладнанням, контролює 

правильнiсть їх отримання, облiку, зберiгання та витрачання в БМЦ.

IЩУК Юлiя
PR-менеджер, арт-директор кафе SANTORINI, волонтер. 

Уже протягом багатьох рокiв займається 
благодiйнiстю, зокрема спрямовувала свої зу-

силля на пiдтримку жiнок у бiзнесi. А з почат-
ком повномасштабної вiйни сконцентрувала 

свою дiяльнiсть на волонтерськiй дiяльностi. 
На даний момент бiльшiсть часу вiддає 

допомозi нашiй країнi разом iз благодiйним фондом 
«Добрий самарянин». Це, зокрема, органiзацiя лiкування 

українцiв у Нiмеччинi, допомога сиротам та iнвалiдам, достав-
ка їжi, води, медикаментiв та товарiв першої необхiдностi у 

гарячi точки, допомога вимушеним переселенцям.

КАРМАЗIНА Катерина
Координаторка Адвокатського волонтерського центру при Радi адвокатiв Одеської областi. 

В центрi активно дiють 167 адвокатiв. Пiдтримують фiнансово, продуктами та медикаментами, на-
дають безкоштовну юридичну допомогу сiм’ям з дiтьми, внутрiшньо перемiщеним особам, лiкарням та 
госпiталям, вiйськовим частинам. Волонтери центру регулярно доставляють питну воду до Миколаєва, 
готують їжу для вiйськових, здiйснюють вогневу та тактичну пiдготовку адвокатiв.
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КАРТАШОВА Наталя
Волонтер. 

У «Фейсбуцi» веде волонтерську дiяльнiсть пiд 
iм’ям Nata Kartasheva. Працює на пiдтримку 
українського воїнства вiд 2014-го, а з по-
чатку повномасштабного вторгнення ця її 

дiяльнiсть набула потужних масштабiв. Наталю добре знають 
не лише в Одесi, а й далеко за її межами, тому їй вдається 
збирати кошти i закуповувати для наших захисникiв ба-
гато речей, необхiдних на фронтi. Це, i дорогi дрони, i 
колiматори, труби розвiдника, монокуляри нiчного ба-
чення, заряднi станцiї, маскувальнi сiтки та багато 
iнших знарядь ведення бою i захисту. Також нашi 
захисники отримують зусиллями Наталi одяг, до-
щовики, засоби гiгiєни, продукти. Триває забез-
печення медичним приладдям – турнiкетами, 
бандажами, системами, лiками тощо. А 
до Великоднiх свят одеська волонтер-
ка здiйснила унiкальну акцiю: випек-
ла самостiйно десятки дуже смачних 
панетоне з iталiйського борошна i 
запросила за них донатити на по-
треби ЗСУ по три тис. грн. Усi 
розкупленi, а вирученi кош-
ти пiдуть на купiвлю вже 
замовлених дронiв! От-
римали свої пане-
тони у подарунок i 
друзi, якi постiйно 
пiдтримують її 
волонтерську 
дiяльнiсть.

КИТАЙСЬКА 
Олена

Директор депар-
таменту працi та 

соцiальної полiтики 
Одеської мiськради. 

Попри всi складнощi система соцiального 
захисту мiста працювала в штатному режимi, без 

скорочення штату, без дистанцiйної роботи та без 
закриття установ. Центр соцiальних служб надав по-

слуг бiльш нiж вдвiчi порiвняно з 2021 р. Основним за-
вданням для працiвникiв департаменту стала пiдтримка 

внутрiшньо перемiщених осiб. Взято на облiк майже 60 ти-
сяч ВПО. За координацiї департаменту тривало розселення 

вимушених переселенцiв у приватних садибах одеситiв, а та-
кож до монастирiв, хостелiв тощо. Проведено нарахування допо-

моги на проживання ВПО на загальну суму 1 млрд 172,1 млн грн. 
Соцслужби працюють на залiзничному вокзалi з прийому та подаль-

шого направлення перемiщених осiб, тут створено Пункт реєстрацiї 
ВПО, надаються консультацiйнi, психологiчнi послуги, гуманiтарна до-

помога. Дiє Мунiципальний центр сприяння працевлаштуванню ВПО пiд 
гаслом: «Одеський ринок працi – Заякорись в Одесi». Для надання допомо-

ги ВПО та малозабезпеченим мешканцям створено Мiський центр 
гуманiтарної допомоги. Департамент створив гарячi телефоннi 

лiнiї психологiчної допомоги. Всi пiдвiдомчi комунальнi устано-
ви забезпечували надання соцiальних послуг вразливим вер-

ствам населення, особам похилого вiку, одиноким, особам 
та дiтям з iнвалiднiстю, особам без визначеного мiсця 
проживання. Тривала робота «соцiальних їдалень», а 

також багатоаспектна робота служб пiдтримки осiб, 
постраждалих вiд домашнього насильства.

КОЛЕСНИЧЕНКО Анна
Очiльниця та засновниця громадської 
органiзацiї «Запорука майбутнього», яка 
на сьогоднi опiкується 270 дiтьми з важ-
кою iнвалiднiстю. 

За її пiдтримки щомiсяця 70 дiтей з 
iнвалiднiстю та дiтей з ООП регулярно отриму-
ють доступ до занять спортом, творчостi, навчан-
ня. Крiм того, сiм’ї дiтей отримують психологiчний 
супровiд та адвокацiю прав. Також на базi органiзацiї 
в перiод вiйськового стану було вiдкрито клас для дiтей з 
аутизмом та генетичними хворобами, щоб вони могли роз-
виватися, а батьки працювати. Серед засобiв реабiлiтацiї – 
гончарна майстерня, спортивний зал. У перiод вiйни Анна 
активно пiдтримує наших захисникiв та надає гуманiтарну i 
психологiчну, логопедичну допомогу вiйськовим пiсля контузiї на 
базi вiйскового реабiлiтацiйного центру. ГО спiвпрацює з низкою за-
кордонних донорiв, а 28 квiтня на конференцiї в Бельгiї органiзацiя 
представляла Україну.

м
СоСоцсцслулу
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КОЛЬЧАК Валентина
Начальник управлiння фiзичної культури 

i спорту Одеської обласної державної 
(вiйськової) адмiнiстрацiї. 

Результати виступiв спортсменiв Одещини, аналiз 
роботи закладiв фiзичної культури i спорту, това-

риств, федерацiй переконують, що ця дiяльнiсть 
була насиченою i успiшною попри всi виклики воєнного часу. Облас-

не управлiння вiдiграло тут важливу об’єднавчу та органiзацiйну 
роль. Вдалося зберегти мережу закладiв фiзкультури i спор-

ту та продовжити навчально-тренувальну роботу. Завдя-
ки прийому дiтей з числа ВПО до ДЮСШ нiвельовано змен-

шення кiлькостi вихованцiв, якi виїхали за кордон. Для 
безпеки навчально-тренувального та змагального про-

цесу управлiння пiдготувало рекомендацiї, врахову-
ючи умови саме Одеської областi. Забезпечено до-

кументально та фiнансово участь спортсменiв 
Одещини (це стосується i видiв спорту для осiб з 

iнвалiднiстю) у численних змаганнях в Українi, 
у європейських та свiтових першостях. 

Одеська область посiла 5-ту i 6-ту сходин-
ки в Українському рейтингу з розвитку 

фiзкультури i спорту вищих досягнень. 
Багато спортсменiв i тренерiв долучи-

лися до волонтерсько-гуманiтарної 
дiяльностi.
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КОНСТАНТИНОВА
Олена
Адвокат, засновниця першо-
го в Українi концептуаль-
ного бутiка флористики 
премiумкласу VarVara 

(що також є торгiвельною маркою). 
З початком росiйсько-української 

вiйни не припинила роботу, зберiгши 
робочi мiсця спiвробiтникiв. Працюю-
чи у звичайному режимi, пiдтримує 
податками економiку країни. 
Значну частку прибутку бутiк 
протягом воєнного року пере-
водить на потреби Зброй-
них Сил України.

ЛЕОНIДОВА Лiлiя
Депутат Одеської мiськради, голова громадської органiзацiї 
«Культура демократiї».

Вiд початку повномасштабної агресiї ГО «Культура демократiї» поча-
ла здiйснювати волонтерську дiяльнiсть в Одеськiй, Миколаївськiй та 
Херсонськiй областях. Вона стала iнiцiатором створення найбiльшого 
на пiвднi України гуманiтарного штабу «Гостинна хата». Пiзнiше 
Лiлiя Леонiдова разом iз мiжнародними донорами почала до-

помагати у будiвництвi мобiльного мiстечка для переселенцiв у передмiстi Одеси. 
У знаменитiй Чорнобаївцi за фiнансової пiдтримки мiжнародних партнерiв за-
безпечувала ремонт постраждалих вiд обстрiлiв будинкiв. Спiльно з громадсь-
ким рухом «Вiра, Надiя, Любов» реалiзовує проєкти для допомоги жiнкам 
та дiвчаткам по Одеськiй областi, а також у звiльненому Херсонi. Очо-
лила на Одещинi Коалiцiю 1325, яка працювала в рамках реалiзацiї 
резолюцiї Ради Безпеки ООН 1325 «Жiнки, мир, безпека». За допо-
могу українським розвiдникам була нагороджена медаллю «Волон-
терське серце». Зараз ГО «Культура демократiї» працює над ство-
ренням громадської платформи, що дозволить брати участь у 
прозорiй розробцi стратегiчного плану розвитку Одеси та на-
дасть можливiсть громадi брати участь у прийняттi рiшень.

КУДРЕНКО Тетяна
Учителька української мови 

та лiтератури Нерубайського 
академiчного лiцею №1 Нерубайської 

сiльської ради Одеського району 
Одеської областi. 

Восени 2022 року отримала звання «Заслужений учитель 
України» за вагомий особистий внесок у розвиток нацiональної освiти. 

ЇЇ учнi постiйно стають переможцями районних та обласних олiмпiад з 
української мови та лiтератури, Всеукраїнських конкурсiв Малої академiї 

наук України, Мiжнародного мовно-лiтературного конкурсу учнiвської та 
студентської молодi iм. Тараса Шевченка. Закономiрно, що дiти, вихованi у дусi 

любовi до України, до її мови та культури, з початку повномасштабної вiйни актив-
но долучилися до акцiй на пiдтримку наших захисникiв та надання гуманiтарної до-

помоги тим, хто її потребує. А педагогiчний колектив лiцею створив безпечнi умови для 
своїх вихованцiв, забезпечивши повноцiнний навчально-виховний процесс.

ЛАВРЮКОВА 
Свiтлана
Директор Одеської iнфекцiйної 
лiкарнi, заслужений лiкар України, 
кавалер ордена княгинi Ольги
III ступеня.

Понад 50 рокiв свого життя вiддала працi 
у галузi охорони здоров’я, зробила вагомий вне-
сок у справу збереження здоров’я одеситiв та на-
дання медичної допомоги належного рiвня. Забез-
печила повноцiнне функцiонування установи у перiод 
воєнного стану. Наразi лiкарня приймає на лiкування не 
лише цивiльних, а й наших захисникiв.

ЛАЗАРЕНКО Ольга
Голова Селянського фермерського господарства «Прогрес», 

волонтер.
Як очiльниця багатопрофiльного сiльськогосподарського 

пiдприємства, забезпечує його успiшну дiяльнiсть у воєнних умо-
вах, чим робить вагомий особистий внесок у продовольчу безпе-

ку регiону та країни в цiлому. З 24 лютого на постiйнiй основi 
здiйснює благодiйну допомогу та iншу дiяльнiсть на користь 

ЗСУ. Своєчасно реагує на звернення наших захисникiв, завдяки чому за час 
воєнних дiй було придбано та передано в рiзнi вiйськовi частини таку технiку: сiм 

рiзних легкових авто, вантажний самоскид, напiвпричiп-платформа, вантаж-
ний контейнеровоз, пасажирський автобус. Усi авто були вiдремонтованi i 

повнiстю укомплектованi. А нещодавно воїни ЗСУ отримали тягач i трал 
для перемiщення великогабаритної вiйськової технiки. Також придбанi 

для потреб вiйськових тепловiзорний бiнокль з далекомiром, два ге-
нератори, автомобiльнi шини у великiй кiлькостi, тактичний одяг, 

засоби гiгiєни, продукти. На базi господарства випiкаються сма-
колики, формуються харчовi вантажi та вiдвозяться бiйцям, 

що перебувають у медичних установах Одеси. Перераховано 
благодiйну допомогу ЗСУ у сумi 500 тисяч гривень. 
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ЛIБЕРОВА Влада
Фотографиня-документалiстка, 

волонтер.
З перших мiсяцiв повномасштабного 

вторгнення перебуває в гарячих точках та 
документує вiйну. Знiмки Влади та її чоловiка 

Костянтина облетiли найпопулярнiшi свiтовi 
та українськi ЗМI, навiть Володимир Зеленський 

використовує їхнi роботи, щоб привернути увагу 
свiту до жахiв вiйни, якi росiйськi загарбники принес-

ли на нашу землю. Поїздки на фронт вони поєднують 
з гуманiтарною роботою: нiколи не їдуть порожнiми – 

обов’язково везуть те, що потребують вiйськовi.
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МАЛИХIНА Тетяна
Директор клiнiчного санаторiю «Перший» 
(у минулому – iм. Горького), кандидат медичних 
наук, заслужений лiкар України. 

У цей скрутний час, незважаючи на всi 
складнощi, колектив санаторiю не зупинив своєї 

дiяльностi, а переформатував її задля нинiшнiх потреб українцiв. 
Наразi тут надають повний комплекс фiзичної та психологiчної 
реабiлiтацiйної допомоги дорослим i дiтям, у тому числi й не-
мовлятам. У санаторiї допомагають як вiйськовим, так i 
цивiльним, що постраждали внаслiдок вiйни. Ця допо-
мога є безкоштовною для людини, оскiльки у повному 
обсязi фiнансується державою за програмою ме-
дичних гарантiй НСЗУ. Колектив пишається тим, 
що його допомога вiйськовослужбовцям ЗСУ 
отримала подяку, i продовжує наполегливо 
працювати задля Перемоги.

МИХАЙЛЕНКО Веронiка
Голова правлiння Благодiйного фонду «Майбутнє», головний лiкар Дитячого реабiлiтацiйного 
цент ру iм. Бориса Литвака. 

Вiдомий на всю країну та далеко за її межами Дитячий реабiлiтацiйний центр iм. Бориса Литвака, 
яким опiкується Одеський обласний благодiйний фонд «Майбутнє», пiсля початку повномасштабної вiйни 
ненадовго зупинив роботу з огляду на безпеку дiтей i колективу, однак уже 15 квiтня вiдновив свою 
дiяльнiсть з урахуванням умов воєнного стану. Бiльше того: високоякiсну допомогу почали надавати за 
рахунок державного, обласного i мiського бюджетiв не лише дiтям, якi проживають в Одесi i областi, а й 
зареєстрованим тут внутрiшньо перемiщеним особам. Колектив фахових спiвробiтникiв проводить ком-

плексну медичну, фiзичну, психолого-педагогiчну та соцiальну реабiлiтацiю. Така дiяльнiсть набула нинi ще бiльшої актуальностi 
для дiтей i їх батькiв, серед яких чимало вiйськовослужбовцiв. Одним iз аспектiв соцiальної та психолого-педагогiчної робо-
ти центру є проведення рiзноманiтних творчих акцiй патрiотичного спрямування, виставок дитячих малюнкiв, в яких беруть 
участь i дiтки, якi перебувають на реабiлiтацiї. 

МАЛОНОГА
Свiтлана

Заступник гене-
рального дирек-

тора – начальник 
єдиної оперативної 

диспетчерської служби КНП «Одеський облас-
ний центр екстреної медичної допомоги i меди-

цини катастроф» Одеської обласної ради, заслу-
жений лiкар України. 

В перiод воєнного стану якiсно та ефективно працює 
у сферi охорони здоров’я. Надає висококвалiфiковану допо-

могу хворим та постраждалим, забезпечує своєчасну роботу 
виїзних бригад швидкої медичної допомоги та оперативної служ-

би. З початку вiйни продала власний автомобiль, i на цi кошти було 
закуплено для наших захисникiв амунiцiю, засоби захисту та веден-

ня бою!

МАНАСОВА
Гульсим
Профе-
сор кафедри 
акушерства i 
гiнекологiї Одесько-
го нацiонального ме-

дичного унiверситету, куратор вiддiлення 
патологiї вагiтних Пологового будинку № 5 
м. Одеси, доктор медичних наук, заслужений 
лiкар України. 

Як куратор вiддiлення патологiї вагiтних вжила 
заходiв для його повноцiнного функцiонування в умовах 
воєнного стану i безпечного перебування породiль. Бере 
активну участь у допомозi вагiтним та хворим жiнкам, якi 
змушенi були виїхати з мiсць постiйного проживання i знайш-
ли тимчасовий притулок в Одесi. Долучилася до масштабної 
iнiцiативи казахської дiаспори в Українi по створенню «Юрт 
незламностi», якi є символом пiдтримки та багатовiкової українсько-
казахської дружби. В Одесi «Юрта незламностi» була розмiщена у пар-
ку iм. Т.Г. Шевченка. Вона не лише виконує функцiї звичних «Пунктiв 
незламностi», де кожен може зiгрiтися, пiдзарядити телефон чи iншi гад-
жети, випити чаю, а й стала осередком казахської гостинностi для одеситiв i 
гостей мiста. Тут вiдбуваються культурнi заходи, можна скуштувати традицiйнi 
казахськi страви.

МАСЛОВА Оксана
Журналiстка, письменниця, засновниця телеграм-

платформи «Українка в Чехiї». 
Вимушено виїхавши з дитиною за межi рiдної 

країни, створила телеграм-канал новин та 
повiдомлень «Українка в Чехiї», який став 

проєктом-розрадою для тисяч українок в Чехiї. 
Вiн об’єднує наших спiввiтчизниць i чехiв, наводить мiстки та 

допомагає обом сторонам – надати й отримати. Нинi масштаб – 
понад 700 тисяч охоплень за мiсяць: на каналi, веб-сайтi 

плюс комьюнiтi, де українки пiдтримують одна одну та да-
ють фаховi поради зi свого професiйного досвiду. Нинi 

засновниця працює над тим, щоб окрiм моральної ка-
нал отримав фiнансову пiдтримку. Окрiм того, Ок-

сана iнiцiювала проведення виставок, що знай-
омлять з Україною та її культурним надбанням. 

Написала книжку для дiтей «Товариство загу-
блених рукавичок», яку випустило друком 

чеське видавництво PIKOLA: це iсторiя 
маленької рукавички, яка загубилася в 

чужому великому мiстi, як i багато хто 
з українцiв – вимушених бiженцiв. 

Презентацiя в Празi відбулася 
у травні пiд час книжкового 

фес тивалю.
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МЕДУШЕВСЬКА Iрина
Одеський блогер, громадський дiяч, волонтер. 

Вiдома на всю Україну та за її межами своєю 
патрiотичною позицiєю та вiдстоюванням 
української iдеї в Одесi. З лютого 2022 
року свiй вплив в iнформацiйному 

просторi направила на допомогу ЗСУ. Займається збора-
ми на потреби вiйськових та осiб, що опинилися в скрут-
ному становищi. Пiдтримує поранених бiйцiв, якi пере-
бувають в одеських шпиталях. Має сина, який також 
обороняє нашу країну вiд агресора.

НАГОРНА-БУЛАЙ Людмила
З 2000 року і до сьогодні – редактор друкованих 
видань «Південноукраїнського Медіа Холдингу». 

25 лютого 2022 року, на другий день війни, о 
8-й ранку вже стояла разом з чоловіком у черзі 
до військкомату. «Щоб не збожеволіти, тре-
ба було щось робити, якось допомагати, 
оскільки не взяли на фронт», - розповідає 

Людмила. Разом з сусідами робили коктейлі Молото-
ва, рили окопи навколо селища, де мешкають, нарівні з 
чоловіками патрулювала вночі вулиці. З дітьми та дру-
зями допомагала плести маскувальні сітки, передали 
на фронт понад сотню в’язаних шкарпеток, ковдр, 
светрів, шапок, сотні банок тушонки, купили дрон, 
зібрали гроші на автомобіль. У лікарні як во-
лонтер працювала сестрою-господаркою. Не 
припиняє передавати на фронт необхідні 
ліки, сухі душі, сухпайки, ласощі, різне 
спорядження.

НЕСТЕРЕНКО Вiкторiя
Адвокат-волонтер громадської органiзацiї «Експедицiя». 

Постiйно надає безкоштовнi консультацiї в рамках цього проєкту. Неодноразово органiзовувала збо-
ри на потреби Збройних Сил України. Допомагає вiйськовим у судових справах на безоплатнiй основi. 
Як засновниця мистецького журналу «ART Chili» пiдтримує митцiв, що опинилися у скрутному становищi 
через вiйну, забезпечуючи їх лiками, фарбами, полотнами тощо.

МIХЕЙЦЕВА
Катерина

Заступник директо-
ра Одеського музею 

захiдного i схiдного ми-
стецтва. 

Також є головним партнером благодiйного проєкту 
Be an Angel Ukraine. Як культуролог, аналiтик культурних 

процесiв, соцiальний активiст органiзовує та проводить 
численнi виставки, якi популяризують українських митцiв, 

сприяють захистовi їх iнтересiв в умовах воєнного стану.

НАКАЗЕНКО-IВЛЕВА
Марiя
Командир пiдроздiлу однiєї з бри-
гад Збройних Сил України Пiвденного 
регiону (назву бригади не маємо права 
вказувати). 

Частина виконує завдання по стримуванню во-
рога в акваторiї Чорного моря, має безлiч успiшних операцiй i є однiєю з 
найрезультативнiших у складi Вiйськово-Морських Сил ЗСУ. Безпосередньо 
вiд Марiї залежить супровiд кожного нашого вiйськовослужбовця вiд першо-
го в його життi рапорту до виходу його на пенсiйне забезпечення. Це потребує 
врахування iндивiдуальних особливостей вiйськовослужбовця з метою замiщення 
нимбiльш доцiльної посади. З початку повномасштабного вторгнення пiдроздiли бри-
гади займаються охороною акваторiї з метою недопущення застосування ворогом сво-
го вiйськово-морського флоту та висадки десанту на узбережжя. Неоднаразово була зао-
хочена вiдзнаками вiд командування бригади, Командування Вiйськово-Морських Сил ЗСУ, 
Одеської обласної ради. Надає допомогу з координацiї дiяльностi волонтерам.

НАЗАРОВА Iрина
Учасник об’єднання «Волон-

терський рух Одеси». 
Головна мета дiяльностi 

– збiр коштiв на потре-
би вiйськових медикiв, 

с т а б i л i з а ц i й н и х 
пунктiв, мобiльних шпиталiв на сходi 

нашої країни, органiзацiя та логiстика 
допомоги з-за кордону для тих 

медикiв, якi її потребують на 
лiнiї фронту. На зiбранi кош-

ти закуповує необхiднi лiки, 
розхiднi матерiали для на-

дання медичної допо-
моги на всiх етапах 

евакуацiї.

НЕЙКОВА
Олена

Власниця торгових 
марок «BURRATINO» та 

«Штрудель», волонтер, 
багатодiтна мама. 

Попри складнi умови, 
в яких доводиться працюва-

ти українським рестораторам пiд час вiйни, наприкiнцi 
вересня 2022-го в Одесi розпочала роботу нова мережа 

пiцерiй пiд назвою «BURRATINO». Головна мета новоутвореної 
мережi – це не лише розвиток харчового бiзнесу в Одесi, а й 

пiдтримка вiтчизняної економiки, забезпечення робочих мiсць. 
Багато уваги рестораторка придiляє саме пiдтримцi населення в 

складних умовах вiйни. Так, заклад на Львiвськiй,15Б став мало не 
першим iмпровiзованим «Пунктом незламностi» для мешканцiв рай-

ону, якi пiд час перебоїв зi свiтлом, завдяки встановленому генератору, 
змогли отримувати тут не тiльки гарячi напої та їжу, а й пiдзаряджати свої 

мобiльнi пристрої та користуватися послугами мережi iнтернет.
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НОЖЕВНIКОВА
Катерина
Засновниця та директор 
БФ «Корпорацiя Монстрiв».  
Почесна громадянка 
Одеської областi. 

З 2014 року БФ надавав допомогу хворим 
дiтям i людям похилого вiку; пiд час пандемiї 
коронавiрусу допомагав лiкарням i нада-
вав кисневi концентратори жителям. За-
раз «монстри» допомагають ЗСУ, закупо-
вуючи необхiдне спорядження. Також 
надають всебiчну пiдтримку виму-
шеним переселенцям, не кида-
ючи при цьому й тих мiсцевих 
жителiв, кому допомагали до 
повномасштабної агресiї.

ПАВЛОВА Олена
Громадська дiячка, координаторка культурологiчних проєктiв, 

членкиня виконкому Одеської мiськради, заступниця голови 
iсторико-топонiмiчної комiсiї. 

Має стосунок до органiзацiї кiлькох патрiотичних культурологiчно-
просвiтницьких проєктiв. зокрема виставок «Вiд серця до серця» (у 
межах проєкту «Донор Одеса») та «Шляхами до Перемоги» фото-

майстра Бориса Бухмана. Уже багато рокiв поспiль веде масштабну дiяльнiсть в 
iсторико-топонiмiчнiй комiсiї, робота якої набула особливо актуального звучан-
ня у час вiйни. Проаналiзовано сотнi найменувань, створено мапу iмен, якi ви-
магають перегляду, i запропоновано велику кiлькiсть iмен та назв визначних 
подiй, якi повиннi з’явитися на просторах сучасного українського мiста. 
Опрацьовується i впроваджується досвiд iнших країн задля бiльш си-
стемною, цiлiсної та орiєнтованої на майбутнє дiяльностi. Комiсiя по-
ставила за мету повнiстю уникати манiпуляцiй, насамперед, владних 
та полiтичних, лобiювання особистих iнтересiв тощо, а натомiсть 
створити єдину збалансовану цiннiсно-просвiтницько-iсторичну 
систему координат у цiй вразливiй сферi.

ОВЧАРЕНКО
Марина

Громадський дiяч, 
автор i керiвник соцiальних 

та молодiжних проєктiв. 
Вiд початку вiйни веде активну во-

лонтерську роботу по допомозi постраждалим та нужден-
ним, займається пошуком прихистку та розмiщенням сiмей 

переселенцiв. Органiзувала пункт сбору гуманiтарної допомо-
ги в офiсi агенцiї «Royal family models», яким керує. Регулярно прово-

дить безкоштовнi культурно-просвiтницькi заходи для дiтей, що були 
вимушенi покинути свої домiвки, та надає допомогу їх матусям. Попри вiйну, 

традицiйно провела «Ukrainian kids forum», до якого залучила мiжнародне 
спiвтовариство. «We stand for peace» – пiд таким гаслом випустила вже другу ди-

тячу колекцiю бренду Kapsamun. Стала делегатом культурно-миротворчої мiсiї до 
парламенту Грузiї та органiзатором проєкту Art-освiта в Нiмеччинi. Вiдзначена подя-

ками i грамотами за волонтерську, громадську та професiйну дiяльнiсть у час вiйни.

ОДАРIЙ-
ЗАХАР’ЄВА Наталiя

Директор департаменту охо-
рони здоров’я Одеської ОДВА. 

В умовах воєнного стану департа-
мент забезпечив надання допомоги всiм, 
хто цього потребує, зокрема – внутрiшнiм 
переселенцям. У медзакладах створено умови 
для безпечного перебування; медики працюють 
в особливому режимi, надаючи невiдкладну допо-
могу постраждалим цивiльним та вiйськовим. На-
лагоджена спiвпраця iз зарубiжними медзакладами 
щодо подальшого лiкування постраждалих. Забезпечена 
готовнiсть до епiдемiчних та надзвичайних ситуацiй.

ОЛIЙНИК Олена
Директор департаменту культури, нацiональностей, релiгiй 

та охорони об’єктiв культурної спадщини ОД(В)А. 
З метою захисту культурної спадщини були евакуйованi на перiод 

дiї воєнного стану музейнi предмети одеських обласних музеїв. 
Проводилася масштабна робота по залученню благодiйних 

коштiв мiжнародних донорiв. Завдяки цьому 30 регiональних 
музеїв областi отримали гуманiтарну допомогу. На видiленi мiжнародними фон-

дами i ГО кошти придбано матерiали для укриття, засоби протипожежного та 
цивiльного захисту, пакувальнi засоби, комплекти вiдеоспостереження, 

генератори, сканери для оцифрування музейних предметiв, цiнних книг 
тощо. Вже у березнi-квiтнi 2022-го заклади культури Одещини – театри, 

музеї, центри культури, бiблiотеки – вiдновили дiяльнiсть. Вiдбулися 
десятки прем’єрних вистав, художнiх та тематичних виставок, сотнi 

екскурсiй та iнформацiйно-просвiтницьких, мистецьких заходiв. 
На базi бiблiотек органiзовано 95 курсiв та клубiв з вив-

чення української мови. Проводиться збiр лiтератури для 
вiйськових частин та акцiї «Українська книга – для Хер-

сонщини!». Органiзовано концертнi програми в шпита-
лях, для вимушено переселених осiб.

ПАНЕНКО
Свiтлана

Перший заступник генераль-
ного директора з виробничих пи-

тань державного пiдприємства 
«Кулiндорiвський комбiнат хлiбо-

продуктiв» Державного агентства резер-
ву України. 

Зробила значний особистий внесок у 
змiцнення економiки країни в умовах вiйни, на-

лагодження поставок продукцiї у всi регiони та ство-
рення продовольчого резерву в гуманiтарних цiлях.

‘
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ПЕЧУЖЕВА
Ольга
Голова благодiйного 
фонду «Люди Iкс». 

О р г а н i з а ц i я 
була заснова-

на п’ять рокiв тому для надання 
благодiйної допомоги людям, якi 
цього потребували. Однак з по-
чатком повномасштабної 
вiйни волонтери поча-
ли масовi збори на 
потреби Збройних 
Сил України. Та-
кож органiзацiя 
з а б е з п е ч у є 
гуманiтарною 
д о п о м о -
гою жителiв 
областi.

ПОЗДНЯКОВА Ганна
Директор КП «Теплопостачання мiста Одеси». 

Незважаючи на початок повномасштабної вiйни, опалювальний сезон 2021/22 в Одесi тривав 
без перебоїв. Керiвництву КП «ТМО» вдалося зберегти працездатний колектив, хоча певна кiлькiсть 
робiтникiв пiшла на фронт добровольцями. В умовах воєнного стану вдалося погодити нову схему те-
плопостачання Одеси, яка має стати запорукою довгострокової програми з розвитку даної системи. 
Згiдно з графiками проводилися гiдравлiчнi випробування, замiна та модернiзацiя тепломереж, ре-
монт котельного/насосного обладнання. Пiдготовка до опалювального сезону 2022/23 була прове-

дена повноцiнно, тепло в домiвки подане вчасно. А пiсля початку ракетних обстрiлiв української критичної iнфраструктури 
подача тепла вiдновлялася одразу пiсля вiдновлення електропостачання. Служби працювали 24/7. КП «ТМО» налагодило 
спiвпрацю з мiжнародними проєктами, завдяки чому отримало у користування генератори, екскаватори, машину для ре-
монту теплових мереж, аналогiв якої в Українi немає, тощо. Спiвпраця триває в рамках пiдготовки до наступного опалю-
вального сезону.

ПИВОВАРОВА Юлiя
Директор – художній керівник Одеського 

академiчного українського музично-драма-
тичного театру iм. Василя Василька. 

Театр одним iз перших вiдновив свою 
дiяльнiсть пiсля 24 лютого i змiг заново укомплек-

тувати трупу попри те, що чимало акторiв i спiвробiтникiв колективу ста-
ли на захист України. Тож вiд початку вiйни було вiдновлено репертуарнi 
спектаклi i здiйснено сiм (!) прем’єрних вистав, зокрема – i в укриттi 

пiд сценою. Одна з прем’єр ввiйшла до лонглиста учасникiв 
фестивалю-премiї «ГРА» (GRA – Great Real Art) Нацiональної 

спiлки театральних дiячiв), органiзовано кiлька гастрольних 
поїздок. У театрi вiдбуваються творчi зустрiчi з провiдними 
письменниками, акторами, культурними дiячами країни. 

Проведено круглий стiл за участю керiвникiв театрiв, 
театрознавцiв, представникiв ЗМI, де йшов обмiн досвiдом 

i обговорювалися шляхи подолання актуальних проблем. 
Налагоджена волонтерська спiвпраця з благодiйними фон-

дами задля допомоги ЗСУ та нужденним. На всi вистави за-
прошуються вiйськовi та вимушенi переселенцi.

ПОГОРЄЛА
Ольга
Директор 
благодiйного фонду 

«Стежка додому». 
З 2018 року фонд надає соцiальну до-

помогу жiнкам та дiтям, що постраждали 
вiд сiмейного насилля, та особам, якi опини-
лись у скрутних життєвих обставинах. З початком 
повномасштабної вiйни волонтери перебудували 
дiяльнiсть вiдповiдно до потреб воєнного часу. Нала-
годили гуманiтарну пiдтримку українських вiйськових, а 
також сiмей загиблих воїнiв. Почали надавати комплексну 
допомогу особам, якi постраждали вiд воєнних дiй. Вимуше-
них бiженцiв забезпечують гуманiтарною допомогою, бажа-
ючих розселяють у власному притулку, що має назву «Будинок 
волонтерської допомоги «Стежка додому». Наразi пiд опiкою фон-
ду перебувають 2045 сiмей ВПО з територiй, де зараз ведуться або 
велися ранiше бойовi дiї.

ПОЖАРИЦЬКА Тетяна
Громадська дiячка, голова Всеукраїнської громадської 

органiзацiї «Орхiдея – вiдповiдь на твою самотнiсть». 
З перших днiв повномасштабної вiйни ГО «Орхiдея – 

вiдповiдь на твою самотнiсть» активно працює за-
ради Перемоги i пiдтримує як вiйськових, так i 

цивiльних громадян. Команда волонтерiв ГО во-
дночас працювала на кухнi для вiйськових на 1200 осiб i привози-

ла медичне обладнання, лiки, машини швидкої допомоги. Забез-
печували всiлякими необхiдними речами як наших захисникiв, 

так i вимушених внутрiшнiх переселенцiв, матерiв-
одиначок, малозабезпеченi i багатодiтнi родини. Акцiї 

гуманiтарної допомоги тривають на постiйнiй основi, 
а в органiзованому «Орхiдеєю» центрi незламностi 

вiдбулися десятки акцiй за участю дiтей. В Англiї за 
пiдтримки друзiв було органiзовано аукцiон кар-

тин вiдомих художникiв, i завдяки зiбраним 
коштам до України привезуть ще чотири ма-

шини швидкої допомоги. Представники 
органiзацiї, якi перебувають нинi за кор-

доном, постiйно беруть участь в акцiях 
на пiдтримку України.

лаагггогогг дiд йногго
ддду уу «ЛЛЛЛЛюдддддди и и и IкI с». 
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ПРОКОПЕЧКО Людмила
Голова Доброславської територiальної громади 
Одеського району Одеської областi. 

Вiйськовий волонтер з 2014 року. З початку 
повномасштабної вiйни – один з найактивнiших голiв 
територiальних громад регiону щодо пiдтримки 

вiйськовослужбовцiв. Вмiло органiзувала зусилля небайдужих мешканцiв 
Доброславської громади в їх бажаннi бути волонтерами, допомагати 
армiї та внутрiшньо перемiщеним особам. Постiйно здiйснює виїзди 
з гуманiтарною допомогою у зони проведення бойових дiй. Зокре-
ма, придбано за її безпосереднього сприяння та участi i переда-
но чотирьом вiйськовим частинам 12 автомобiлiв, планшети, 
ноутбуки, повербанки, тепловiзори, квадрокоптери, броне-
жилети, розгрузки, плитоноски, тактичний одяг, бензопи-
ли, генератори, пральнi машини, холодильники, наме-
ти, набори iнструментiв, продукти та засоби особистої 
гiгiєни, медикаменти та багато iншого на суму майже 
5 млн грн. На посадi селищного голови iнiцiювала 
надання субвенцiї вiйськовим формуванням на 
суму 12 млн грн. Людмила Ярославiвна наго-
роджена багатьма почесними грамотами та 
вiдзнаками вiд вiйськових частин ЗСУ.

ПУТIВЛЕНКО Iрина
Блогер, iнфлюенсер. 

Активно працює на iнформацiйному 
фронтi, висвiтлюючи численнi злочини росiї 

на територiї України. З початком вiйни створи-
ла телеграм-канал «Дiлюсь домом», де розмiщує 

оголошення з мiсцями безкоштовного прихист-
ку. Сама приймала переселенцiв. Згодом створи-

ла ще один телеграм-канал «Допомога вагiтним», який 
досi працює 24/7. Для цього швидко знайшла акушерiв-

гiнекологiв, консультантiв та психологiв, якi безкоштов-
но супровождують жiнок пiд час вагiтностi. У першi тижнi 

вiйни послугами каналу користувалося 10 тисяч вагiтних. Ра-
зом з чоловiком Євгеном та за допомоги iнших волонтерiв ство-

рили власний Благодiйний фонд «Благо Фонд UA», який допомагає 
вiйськовим з лiками, гуманiтарною допомогою, амунцiєю та технiкою.

РЕВЕНКО Вiра
Професор Одеської нацiональної 
музичної академiї iм. А.В. Нежданової, ди-
ректор оперної студiї ОНМА, народна артист-
ка України, волонтер.

Попри воєнний стан налагодила безпечне 
повноцiнне функцiонування оперної студiї ОНМА та 
навчання студентiв. З перших днiв повномасштабної 
вiйни разом зi своїми учнями постiйно дає концерти у 
вiйськових частинах, на майданчиках поблизу фронто-
вих дiй, у палатах шпиталiв i лiкарень. «Своїм мистецтвом 
ми прагнемо подарувати цим мужнiм людям хвилини радостi 
i душевної втiхи, щоб вони хоч ненадовго забули про важкi 
воєннi буднi. I до слiз приємно чути їх оплески!» – каже спiвачка. 
За цю дiяльнiсть Вiра Ревенко стала лауреатом рейтингу «Народ-
не визнання» у номiнацiї «За пiдтримку бойового духу українського 
воїнства». Як членкиня ВО «Батькiвщина» вона також бере активну 
участь у волонтерськiй роботi одеського осередку партiїi, доставляючи 
гуманiтарнi вантажi у громади, спiлкуючись з людьми i надихаючи їх на пе-
ремогу.

 РЕДЬКО Олена
Директор – художнiй керiвник Одеського 
академiчного театру музичної комедiї iм. М. Во-

дяного, заслужений працiвник культури України. 
З перших днiв вiйни колектив згуртував 

свої творчi та виробничi ресурси задля Перемоги. 
11 спiвробiтникiв захищають Україну у лавах ЗСУ. В 

майстернях театру кравчинi одразу почали вiдшивати термобiлизну, 
спальнi мiшки, державнi прапори, маскувальнi сiтки тощо. Худож-

ники-декоратори здiйснили безпрецедентну творчу акцiю – ство-
рили та розвiсили мiстом красномовнi гасла вiд iменi одеситiв: 

«Если Маму кто-то тронет, того мама похоронит», «Все буде 
Україна!», «Правду не сховати, нас не подолати!». Цi гас-

ла пiдтримали бойовий настрiй мiстян i навiть приверну-
ли увагу в усiй Українi та за її межами. Солiсти театру в 

умовах воєнного стану дали близько 50 концертiв для 
бiйцiв ЗСУ, тимчасово перемiщених осiб та одеських 

глядачiв. За iнiцiативою Олени Редько у театрi була 
органiзована масова здача кровi для потреб 

бiйцiв ЗСУ, а у Всесвiтньому клубi одеситiв 
вiдкрито одразу двi благодiйнi виставки, зо-

крема, з її приватної колекцiї дзвiночкiв. 
Водночас театр, як i в мирний час, пра-

цював для свого глядача, забезпечив-
ши необхiднi умови для дотримання 

безпеки: було повернено на сцену 
репертуарнi спектаклi i випуще-

но три масштабнi прем‘єрнi 
вистави.

РЕБРОВА Катерина
Керiвник Волонтерської психологiчної служби Одеси. 

Постiйно надає допомогу вимушеним переселенцям та iншим вразливим категорiям населення. 
Влаштовує заняття для груп, якi потребують психологiчної допомоги. 
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РОТАРI Олена
Журналiстка, експертка з комунiкацiй Громадсь-
кого Руху «Вiра, Надiя, Любов».

 До повномасштабної вiйни працювала про-
дюсеркою телекомпанiї «7-й канал». А вже у 
квiтнi 2022 року головною справою для неї 
стало волонтерство. Почала спiвпрацювати 
з «Автомайданом», потiм перейшла у ГР 

«Вiра, Надiя, Любов», де спiльно з iншими волонтерами та 
керiвниками проєктiв реалiзує iдеї, спрямованi на розбу-
дову країни на рiвнi регiону. Весь воєнний рiк працює 
з внутрiшнiми бiженцями (для чого вчиться i сама!): 
це надання гуманiтарної i психологiчної допомоги, 
проведення бiзнес-тренiнгiв та майстер-класiв, 
вiдкриття просторiв для жiнок, допомога у 
переквалiфiкацiї та здобуттi нової освiти. 
I при цьому Олена продовжує допо-
магати нашим захисникам. Збира-
ла кошти у соцмережах, потiм по-
чала залучати друзiв, зокрема 
суттєво допомiг Денис Воло-
шин. Було куплено i пере-
дано вiйськовим дрони, 
тепловiзори, амунiцiю, пе-
реносну електростанцiю, 
автомобiль, потужний ге-
нератор для зв’язкiвцiв 
ВМС тощо.

СЕРЬОГIНА Анiта
Українська каратистка i тренер з карате, заслужений майстер спорту України, нагороджена 
Орденом княгинi Ольги I ступеня. 

Представляє нашу державу на мiжнародних змаганнях найвищого рiвня. Минулого року Серьогiна 
завоювала третє мiсце на чемпiонатi Європи, а у 2023-му виборола «срiбло» на чемпiонатi Європи з ка-
рате, що проходив Iспанiї. З початку повномасштабної вiйни – волонтер штабу «Чорноморськ перемо-
же» у рiдному мiстi. Займалася доставкою з-за кордону речей, необхiдних для наших захисникiв.

САВЕЛЬЄВА
Лiдiя

Голова 
Овiдiопольської 

територiальної гро-
мади Одеського району 

Одеської областi. 
З перших днiв повно-

масштабного вторгнення разом з командою 
органiзувала роботу по допомозi потерпiлим вiд 

вiйни спiввiтчизникам, якi знайшли прихисток в 
Овiдiопольськiй громадi. Налагодила спiвпрацю з 

цiлою низкою громадських органiзацiй i благодiйних 
фондiв щодо забезпечення гуманiтарною допомогою 

внутрiшньо перемiщених осiб, багатодiтних сiмей, ма-
лозабезпечених родин, що перебувають у скрут-

них життєвих обставинах. На територiї грома-
ди було розгорнуто два стацiонарнi «Пункти 
незламностi». Проведено акцiю «Допоможи 
м. Миколаєву питною водою», пiд час якої було 

зiбрано та передано понад 10 тонн питної 
води. Задля безпеки жителiв встановле-

но новi засоби оповiщення в селах Калаглiя 
i Миколаївка. З метою пiдтримки населен-

ня надана дотацiя та фiнансова пiдтримка 
службам КП «Водопостач», КП «Кришталь», 

КП «Миколаївський комунгосп» на компенсацiю 
рiзницi в тарифах на питну воду та каналiзацiю.

РОМАНОВА Юлiя
Завiдувачка кафедри стоматологiї приватного закладу вищої освiти «Одеський мiжнародний ме-
дичний унiверситет», професорка, доктор медичних наук. 

З перших днiв вiйни безкоштовно надає медичнi послуги українським вiйськовим.

СЕМИКОП Тетяна
Голова громадського руху «Вiра, Надiя, Любов». 

Займається захистом прав соцiально неадапто-
ваних груп населення, освiтньою роботою з мо-

лоддю.  Проводить зустрiчi з дорослими та май-
стер-класи з дiтками, а лiкарi, що спiвпрацюють 

з органiзацiєю, проводять огляди, нада-
ють екстрену допомогу та консультацiї особам з iнвалiднiстю у 

них вдома, що набуло особливої актуальностi у перiод вiйни. 
Громадський рух «Вiра, Надiя, Любов» – це захист прав 

соцiально неадаптованих груп населення, профiлактика 
дитячої безпритульностi, насильства в родинах, робота 

з внутрiшньо перемiщеними особами.

СВIТОЛIНА
Елiна
Найтитулова-
нiша одеська 
тенiсистка. 

Колишня третя ра-
кетка свiту вiддає значну 

частину зароблених призових коштiв на потре-
би ЗСУ, органiзовує благодiйнi вечори, аукцiони 
тощо. Останнiй такий збiр був у Чарльстонi, де Елiна 
офiцiйно повернулася до змагань. Благодiйний захiд 
у США допомiг зiбрати 100 тисяч доларiв для пiдтримки 
України.

пере
и волонтера

рямованi на розб
воєнний рiк працюцює 

чогогоо вчвчиться i сасамама!)!)::
психологiчної додооппомоги, 

iнгiв та майстстерер-к-кклаласiсiв,в  
длдляя жiжiнок, ддопопомога у 

та здобуттii нноової освiти. 
Олена продовжує допо-

шим захисникам. Збира-ш
тии у соцмережах, потiм по-тити

залучатати друзiв, зокрема а з
уттєво ддопоомiг Денис Воло-сутт

шин. ББуло куплено i пере-
дано вiйськовим дрони, 
тепловiзори, амунiцiю, пе-
реносну електростанцiю, 
автомобiль, потужний ге-
нератор для зв’язкiвцiв нератор для зв’язкiвцiв
ВМС тощо.
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СВIТОЛIНА
Елiна
Найтйтититулу ова-
нiнiшша одесьськак  
тенiсистка. 

КоК лишня трт
кеткка свiту у
призоови

а
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СИБIР Вiкторiя
Воєнкор, громадська дiячка, волонтер. 
З 2010-х рокiв задiяна в українському гро-
мадському русi. 

Неодноразово брала участь у акцiях 
протесту в рiзних куточках України. З по-

чатком повномасштабної вiйни на територiї України нала-
годила спiвпрацю з британськими вiйськовими репорте-
рами задля кращого висвiтлення подiй. Працювала на 
iнформацiйному фронтi у Харковi, Попаснiй, Бахмутi та 
iнших гарячих точках. Допомагала вирiшувати низ-
ку проблемних питань на мiсцях: наприклад, зму-
сила адмiнiстрацiю Днiпра привести до ладу не-
працююче бомбосховище, надсилала нашим 
захисникам координати ворожої технiки, го-
дувала тварин, що опинились на вулицi, 
та вирiшувала безлiч координацiйних 
питань. Продовжує боротьбу з во-
рогом на iнформацiйному фронтi, 
спiвпрацюючи з iноземними ко-
легами.

ТЕРЕХОВА Наталiя
Голова благодiйного фонду «Добрий самарянин». 

Щодня сотнi людей отримують допомогу завдяки фонду та проєктам, iнiцiйованим Наталiєю. Переселенцiв 
годують, їм видають медикаменти, продуктовi та гiгiєнiчнi набори, а також одяг, взуття, iграшки, посуд та 
все, що може стати в нагодi у побутi. Але матерiальна допомога – це ще не все, чим готовi допомогти лю-
дям у фондi. Волонтери почали надавати психологiчну допомогу постраждалим пiд час повномасштабної 
вiйни. Вони органiзовують творчi гуртки, де люди спiлкуються, разом готують та майструють.

СИВАК
Iрина

Виконавчий дирек-
тор Торгового дому 

«Strateg». 
Пiдприємство, зупинив-

ши виробництво з початком повномасштабної вiйни, 
вже 15 березня вiдновило роботу. «Ми не знали, що буде 

далi, але розумiли, що маємо економiчно пiдтримувати 
країну i морально – користувачiв нашої продукцiї, а та-

кож допомогти нашому великому колективу вижити за но-
вих умов», – розповiдає Iрина. Вiддiл дизайну розробив серiю 

патрiотичних iгор, якi стали дуже популярними: «Доброго вечора, 
ми з України», «Все буде Україна», «Скажи «паляниця», «Ой, у лузi», 

«Знай наших». Усi «настiлки» нинi випускаються українською мовою, 
вони поширюються не лише по всiй Українi, а й експортуються в країни, 

де нинi багато наших вимушених бiженцiв. У команду компанiї прийняли 
людей з постраждалих регiонiв – з Херсона, Нової Каховки, Миколаєва, Хар-

кова. Strateg допомагає людям, якi постраждали вiд вiйни, пiдтримує Збройнi 
Сили України – купує дрони, рацiї, протигази, одяг. Триває постiйна благодiйна 

дiяльнiсть щодо дiтей, зокрема – вихованцiв дитячих будинкiв.

СОКОЛIК Лариса
Начальник управлiння з майно-
вих вiдносин Одеської обласної 
ради. 

Вiд самого початку повномасштабної 
вiйни виконувала свої службовi обов’язки 
згiдно з особливими вимогами воєнного часу, 
взявши на себе вiдповiдальнiсть за складнi 
актуальнi рiшення. Зокрема, займалася проце-
сом оптимiзацiї закладiв охорони здоров’я, що було 
продиктовано актуальними економiчними обстави-
нами та змiнами у законодавствi. З огляду на постiйнi 
ворожi обстрiли, активно займалася питаннями безпеки 
жителiв Одещини, особливо – дiтей, а саме – вiдповiдною 
пiдготовкою споруд та примiщень цивiльного захисту, зокре-
ма, укриттiв у закладах освiти. Управлiння опiкується процесом 
капiтального ремонту бомбосховищ i здiйснює чiткий контроль за 
ходом виконання цих робiт. Протягом воєнного року Лариса Соколiк 
i її команда надавали допомогу багатьом людям у питаннях своєї 
компетенцiї та соцiального захисту.

СТОЯНОВА Алла
Директор департаменту аграрної полiтики, продоволь-

ства та земельних вiдносин Одеської обласної державної 
(вiйськової) адмiнiстрацiї. 

Попри вiйну, аграрiї Одещини не лише зберег-
ли пiдприємства, а й допомагають армiї, громадам, 

сусiднiм регiонам. Першi вантажiвки з продоволь-
ством вiдправлено нашим захисникам уже на початку березня 2022-го. 

Органiзовано щомiсячну допомогу Миколаївськiй областi продовольчи-
ми наборами з розрахунку вiд 200 тисяч до 700 тисяч осiб. Залучено до 

спiвпрацi мiжнародних партнерiв, завдяки чому аграрiї Одещини без-
коштовно отримали вiд провiдних агрокомпанiй свiту насiння, добри-

ва, рукави для зберiгання агропродукцiї та вантажне обладнан-
ня. Агросектор забезпечено пальним для проведення польових 

робiт. Органiзовано допомогу аграрiям в отриманнi кредит-
них коштiв через програму «5-7-9» та оформлення гранто-

вих заявок у державнiй програмi «єРобота». Департамент 
вирiшує численнi поточнi питання, зокрема бронюван-

ня працiвникiв для забезпечення потужностей АПК та 
оподаткування; водночас дивиться у майбутнє: ство-

рено засади для реформування мелiоративної та 
виноробно-виноградарської галузей; актив-

но пiдтримує реалiзацiю державної зернової 
угоди: через одеськi порти вже експорто-

вано 29 млн т зерна. Аграрiям повсякчас 
надається масштабна фахова, консуль-

тативна, органiзацiйна допомога.
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ТЕРЛЮГА Анжелiка
Українська каратистка, срiбна призерка 
Олiмпiйських iгор 2020 року.  Заслужений майстер 
спорту України.
 Її двiчi визнавали найкращою спортсмен-
кою України. 2018 року очолила рейтинг 

Мiжнародної федерацiї карате у своїй ваговiй категорiї. Цього року 
завоювала титул чемпiонки Європи, прославивши Україну на 
мiжнароднiй аренi. У серпнi 2022 року нагороджена Орденом 
княгинi Ольги I ст. – за значнi заслуги у змiцненнi української 
державностi, мужнiсть i самовiдданiсть, виявленi у захистi 
суверенiтету та територiальної цiлiсностi України, ваго-
мий внесок у розвиток рiзних сфер суспiльного життя, 
вiдстоювання нацiональних iнтересiв нашої держа-
ви, сумлiнне виконання професiйного обов’язку.

ТОМАШЕВСЬКА
Лiлiя
Помiчниця голови 
Одеської обласної 
ради патронатної 
служби апара-
ту облради. 

В умовах воєнного ста-
ну ефективно сприяє 
продуктивнiй роботi 
керiвника, апарату та депу-
татського корпусу ради.

ТКАЧ
Iрина

Заступниця 
директора ТОВ 

«Промтоварний ри-
нок 7-й км», волонтер. 

Налагодила канали постачання 
гуманiтарної допомоги з США, Нiмеччини, 

Iрландiї та Фiнляндiї. Органiзовує її постачання в 
Україну та розподiл/доставку в шпиталi, вiйськовим 

та переселенцям у гуманiтарнi центри в Харкiвськiй, 
Днiпропетровськiй, Херсонськiй, Миколаївськiй та 

Одеськiй областях. За власний кошт закуповує для по-
треб вiйськових необхiдне обладнання та систематично 

направляє його на лiнiю фронту.

ТКАЧЕНКО Людмила
Президент БФ «Шлях до свобо-
ди» та голова Благодiйного фонду 
соцiального захисту старостi грома-
дян «Наше майбутнє». 

Цi благодiйнi фонди вже багато рокiв 
надають допомогу ветеранам,учасникам бой-
ових дiй, особам з iнвалiднiстю, самотнiм лю-
дям, одиноким лежачим хворим, дiтям-сиротам 
та дiтям з iнвалiднiстю. З початком вiйни до них 
додалися вимушенi переселенцi. Спiвпраця з БФ 
«Добрий самарянин», мiською владою, пiдприємцями, 
небайдужими громадянами дала змогу налагодити ще 
бiльш масштабну допомогу. Збирають, сортують i розда-
ють «гуманiтарку» (продукти, пiдгузки, лiки, засоби гiгiєни, 
iграшки, побутову хiмiю). Продуктовi набори, медичнi препара-
ти, товари першої необхiдностi отримали понад п’ять тисяч осiб. 
У примiщеннi фонду «Шлях до свободи» готують їжу, годують там же 
i адресно розвозять нужденним громадянам, переселенцям – 500 
осiб щоденно. Вiдправляли гуманiтарнi вантажi жителям зон бойових 
дiй (Миколаїв, Херсон): продукти харчування, медикаменти, теплi речi, 
питну воду, засоби гiгiєни, свiчки, газовi грiлки, пiчки-буржуйки.

ТКАЧУК Наталiя
Солiстка Одеського академiчного театру 

музичної комедiї iм. М. Водяного, 
лауреатка мiжнародних конкурсiв, 
заслужена артистка України. 

З перших днiв повномасштабної 
ворожої агресiї в театрi було створено 

унiкальний творчий колектив «Театраль-
ний батальйон», у якому Наталiя бере найактивнiшу участь. Де 

тiльки артисти не виступали за цей час! Вiйськовi частини просто 
неба, блокпости, шпиталi Одеси та Уманi, залiзничний вокзал... I 

всюди це було дуже зворушливо, з великою самовiдданiстю та висо-
ким професiоналiзмом. «У кожного – свiй фронт! На нашому куль-

турному фронтi – тiльки чудова музика, гумор i щирi посмiшки 
наших героїчних захисникiв!», – зазначає артистка. Бiйцi 

«Театрального батальйону» i серед них Наталiя Ткачук були 
нагородженi почесними грамотами Оперативного коман-

дування сил оборони України «Пiвдень». А у лютому 2023 
року ГО «Грандiв, рейтингiв та номiнацiй», БО «Комiтет 

з громадських нагород України» спiльно з експер-
тною радою нагородили її мiжнародною премiєю 

«Культурна дипломатiя». I це закономiрно: адже 
одеситка не лише зайнята у провiдних ролях 

на сценi рiдного театру, а i є запрошеною 
солiсткою зарубiжних театрiв. У кожнiй 

своїй поїздцi за кордон вона привертає 
увагу до вiйни в Українi, а така осо-

биста народна дипломатiя – дуже 
дiєва!

ТРОЯНДА Олена
Адвокат. 

З березня 2022 року за свiй кошт вiдправляє 
бiйцям, якi знаходяться на лiнiї фронту, зокрема 

нинi – у Бахмутi, продукти харчування, одяг, технiку 
(скажiмо, на прохання снайпера було придбано 

фотоапарат). Консультує вiйськових, якi 
зараз служать у ЗСУ, i, в разi потреби, веде їх карнi справи – 

усе безкоштовно. На прохання рiдних допомагає у розшуковi 
вiйськовослужбовцiв, якi зникли безвiсти. Провiдує 
поранених захисникiв у госпiталi, надаючи їм пiдтримку, 

зокрема лiками та продуктами харчування. 
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ФIЛЬКIНА Тетяна
Позаштатний психолог Одеського 
вiйськово-медичного клiнiчного 
центру Прикордонної служби 
України, керiвник вiддiлу 
психологiчної пiдтримки 

ГО «Український Союз прикордонникiв».
Тетяна Фiлькiна постiйно надає допомогу 

нашим захисникам-прикордонникам, якi от-
римали травми рiзного характеру та потре-
бують психологiчної пiдтримки. Також як 
психолог Волонтерської психологiчної 
служби ГО «Реабiлiтацiйний центр 
Святого Павла» працює на 
благодiйних засадах з лiтнiми 
людьми та дiтками, якi потер-
пають вiд вiйни.

ЯКОБЧУК Лариса
Пiдполковник з позивним «Чайка».

 Нинi перша та єдина в Українi жiнка – 
заступник командира (126-та окрема 
бригада територiальної оборони). 
До повномасштабної вiйни служи-
ла в АТО та ООС, а останнi три 
роки викладала в Одеськiй 

вiйськовiй академiї. Вiд початку повномасштаб-
ного вторгнення Лариса Якобчук щодня в полi 
чи з побратимами. Проводить тренування i, 
навiть, за потреби, церемонiю укладання 
шлюбу вiйськовослужбовцями.

ФОМIЦЬКА Неля
Директор КЗ початкової спецiалi-

зованої освiти «Мистецька школа № 8 
м. Одеси», художнiй керiвник Всеукра-

їнського фестивалю дитячої та юнацької 
творчостi «Фонтанська весна». 

Педагогiчний колектив небайдужих митцiв-професiоналiв продовжив 
свою дiяльнiсть в умовах дiї воєнного стану, навчаючи своїх вихованцiв за 

прийнятою до вiйни багатоаспектною програмою, зокрема – i для учнiв з осо-
бливими освiтнiми проблемами. Пiд час вiйни мистецька школа № 8 стала куль-

турним осередком для дiтей внутрiшньо перемiщених осiб та учнiв, якi змушенi на-
вчатися дистанцiйно.Творчий колектив школи взяв участь у мистецькому проєктi 

«Українська музика: вiд класики до сучасностi!». До запису духовного гiмну України 
«Молитва за Україну» Миколи Лисенка в рамках фестивалю мистецтв «Фонтанська 

весна – 2022» долучилися понад 100 учнiв вокально-хорового та iнструментального 
вiддiлiв, якi нинi перебувають не лише в Українi, а також у Румунiї, Болгарiї, Польщi, Молдовi, 

Литвi, Нiмеччинi, Францiї, Австрiї, Канадi. I це набуло великого міжнародного резонансу!

ШАЛАШНА Оксана
Виконуюча обов`язки директора 
КУ «Музей-квартира Михайло Жванець-
кого», член Всесвiтнього клубу одеситiв, 
волонтер. 

Протягом 2022 року зусиллями Окса-
ни Шалашної у Всесвiтньому клубi одеситiв було 

органiзовано близько 200 благодiйних заходiв, бiльшiсть з яких спрямова-
на на допомогу нашим захисникам та моральну пiдтримку одеситiв i тимчасо-
во перемiщених до Одеси осiб. Це благодiйнi концерти «З любов’ю до України» 
солiстiв Одеської опери, Музкомедiї i Одеської обласної фiлармонiї – на сьогоднi 
загалом 20 концертiв; 15 благодiйних джазових концертiв за участю провiдних 
джазменiв Одеси та студентiв ОНМА iм. А.В. Нежданової; понад сто iнших благодiйних 
заходiв, зокрема – лiтературно-музичнi програми за участi письменникiв i акторiв, 
презентацii книг. Усi благодiйнi збори використано на придбання бронежилетiв (у заго-
ни Тероборони передано 70 штук) i медичних препаратiв для бiйцiв ЗСУ. Саме пiд час вiйни 
внаслiдок залучення молодi – одеситiв та ВПО – були вiдкритi новi проєкти: «Всесвiтнiй клуб 
юних одеситiв», «Джаз-клуб ВКО», «Мистецтво жити в Одесi» – творчi майстер-класи для дiтей з 
тимчасово перемiщених та одеських сiмей. Дiти з регiонiв ведення бойових дiй не тiльки навчають-
ся, а й отримують смаколики, подарунки i можливiсть вiдвiдувати вистави в театрах та цирку.

ШКАМЕРДА
Антонiна

Волонтер, директор 
Благодiйного фонду 

морського транспорту 
«Мортранс». 

БФ з 2014 року 
постiйно пiдтримує морякiв Вiйськово-

морських сил України. А з почат-
ком повномасштабного вторгнен-

ня росiї на територiю України, 
багато допомоги Антонiна 

Шкамерда надавала 
внутрiшньоперемiщеним 

особам, вiйськовим та 
вiйськовим морякам. 

Понад 21 рiк при-
святила розбудовi 

благодiйництва в 
Українi.

ЯСТРЕМСЬКА
Даяна

Одеська титулова-
на тенiсистка, голова 

благодiйного фонду «Дiя».
 Завдяки спiльнiй iнiцiативi роди-

ни Ястремських та iнших волонтерiв було 
транспортовано понад 100 фур з початку 

повномасштабної вiйни. Налагодили гуманiтарний конвой з Iспанiї 
в Одесу. Всю гуманiтарку сортують тут, а потiм вiдправляють тiльки 

корисний вантаж у Бучу, Славутич, Iрпiнь, Харкiв, Санжари, Миколаїв, 
Кривий Рiг, Київ, Запорiжжя. Географiя допомоги українцям дуже широ-

ка: Iспанiя, Францiя, Нiмеччина, Польща, Iндiя, Пiвнiчна Македонiя.

ЯШКIНА Тетяна
Засновниця магазину зброї та 
амунiцiїї «Яшкiна», блогер, волонтер. 

Забезпечує воїнiв на передовiй та в тилу зброєю, амунiцiєю. 
Влаштовує масштабнi збори та розiграшi, кошти з яких йдуть на 
потреби ЗСУ. Неодноразово вiдвiдувала наших захисникiв на 
Херсонщинi, Миколаївщинi та у Бахмутi.
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ЖIНКИ НЕ ПОСТУПАЮТЬСЯ ЧОЛОВIКАМ НАВIТЬ У 
ВIЙСЬКОВИХ СПРАВАХ: ЩОДНЯ МИ БАЧИМО СОТНI 
IСТОРIЙ ХОРОБРИХ ПРЕДСТАВНИЦЬ ПРЕКРАСНОЇ СТАТI, 
ЩО БОРОНЯТЬ НАШУ ЗЕМЛЮ ТА ЗДОБУВАЮТЬ ВИСОКI 
ЗВАННЯ Й НАГОРОДИ.

100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ

ЯКОБЧУК: 
ЛАРИСА

IСТОРIЯ ПЕРШОЇ 
В УКРАЇНI ЖIНКИ – 
ЗАСТУПНИКА 
КОМАНДИРА БРИГАДИ 
ТЕРИТОРIАЛЬНОЇ 
ОБОРОНИ

Перша та єдина в Українi 
жiнка – заступник командира бри-
гади служить в Одеськiй 126-й 
бригадi територiальної оборони. 
Пiдполковник Лариса Якобчук уже 
20 рокiв у ЗСУ. До повномасштабно-
го вторгнення три роки викладала у 
Вiйськовiй академiї, а 8 березня отри-
мала наказ дбати про психологiчний 
стан бiйцiв. Її головне задання – 
пiдтримувати моральний i бойовий 
дух пiдлеглих та допомагати у 
вирiшеннi проблем.

На 13-й день повномасштабного 
вторгнення росiйського агресора коман-
дування наказало створити для воїнiв 
напрям морально-психологiчного забез-
печення, адже емоцiйний стан бiйцiв – 
один iз головних аспектiв боєздатностi.

– Метод спостереження – мiй основ-

ний. Коли бачу злих чи зосереджених, я 

дiзнаюся причину. Коли ми знаємо при-

чину, то можемо працювати, – каже Ла-
риса.

Спiльну мову з чоловiками Лариса 
знаходить легко, адже i ранiше вона не-
одноразово працювала в мобiльних гру-
пах «Альфа» i «Чарлi», якi виїжджали в 
зону АТО для проведення внутрiшньо-
комунiкацiйної роботи та оперативно-
го психологiчного супровiду бойової 
дiяльностi.

Ларисi доводиться психологiчно 
пiдтримувати i власну дитину.

– Я мати, у якої вже дев’ятий рiк 

син на вiйнi. Знаходжу сили 

пiдтримати його для 

того, щоб порозумiтися з ним як з дити-

ною. Саме це пiдтримує мене i дає сили 

надихати хлопцiв, – розповiдає жiнка.
Негаразди в сiм’ї, сварки з кохани-

ми, страх за життя – лише однi з бага-
тьох запитiв у роботi Лариси Якобчук 
з пiдлеглими. Колеги кажуть, що вона 
не лише вмiє фахово, а й прагне душею 
допомогти. Пiдполковник цiлодобово 
перебуває на зв’язку i завжди готова 
взятися за вирiшення проблеми, чим 
зумiла заслужити авторитет у товаришiв 
по службi.

Сьогоднi до Лариси Якобчук також 
звертаються за порадами її випускники, 
яких вона навчала у Вiйськовiй академiї, 
бо бiльшiсть з них нинi теж на фронтi.

Лариса зiзнається: готова 
цiлодобово робити все вiд неї залежне, 
аби психологiчний стан вiйськових був у 
нормi, адже мiцне ментальне здоров’я є 
запорукою сильної армiї.

– Не залишається жодного сумнiву, 

що з нами Бог, що перемога – за нами! 

На нас ще чекає вiдпустка в нашому 

українському Криму, – натхненно каже 
заступник командира бригади. 

За матерiалами сайту 
«Факти».

«МЕТОД 
СПОСТЕРЕЖЕННЯ – МIЙ 

ОСНОВНИЙ. КОЛИ БАЧУ ЗЛИХ ЧИ 
ЗОСЕРЕДЖЕНИХ, Я ДIЗНАЮСЯ ПРИЧИНУ. КОЛИ 

МИ ЗНАЄМО ПРИЧИНУ, ТО МОЖЕМО ПРАЦЮВАТИ».
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РIК 
ТОМУ РУСЛАНА 

ДАНИЛКIНА ВИРIШИЛА 
ЗI ЗБРОЄЮ В РУКАХ ЗАХИЩАТИ 

УКРАЇНУ, ТОДI ЇЙ БУЛО 18. НАДИХАВ 
ПРИКЛАД БАТЬКIВ: ЇЇ ВIТЧИМ БРАВ УЧАСТЬ 

У АНТИТЕРОРИСТИЧНIЙ ОПЕРАЦIЇ НА ДОНБАСI, 
А ЩОЙНО РОЗПОЧАЛОСЯ ПОВНОМАСШТАБНЕ 
ВТОРГНЕННЯ РФ В УКРАЇНУ, I ВIН, I МАМА РУСI ПIШЛИ НА 
ВIЙНУ ДОБРОВОЛЬЦЯМИ. РУСЛАНА Ж ПРИЄДНАЛАСЯ ДО 
ЛАВ ЗСУ У КВIТНI. ЇЙ ДОВЕЛОСЯ ПРОЙТИ ЧЕРЕЗ СТРАШНI 
ВИПРОБУВАННЯ, ЯКI ВОНА МУЖНЬО ВИТРИМАЛА I СТАЛА 
ПРИКЛАДОМ НЕЗЛАМНОСТI УКРАЇНСЬКИХ ЖIНОК.

..Їй довгенько довелося вмовляти командирiв перевести з паперової роботи на 
бойову. Зрештою домоглася свого i потрапила до iнформацiйно-комунiкацiйного вуз-
ла зв’язку. Ця робота потребувала перебування у гарячих точках. 10 лютого Руслана 
з товаришами по службi виконували бойове завдання в Херсонськiй областi. Раптом 
розпочався артилерiйський обстрiл. Уламки касетних снарядiв потрапили в їх авто...

– Пам’ятаю момент вибуху. Тодi я несвiдомо сховала голову. Наступний кадр зi 
спогадiв: я вже тримаюся за колiно. Я одразу зрозумiла, що сталося, але не хотiла 
вiрити в те, що втратила ногу, – згадує той найстрашнiший день Руслана.

Життя дiвчини врятувала випадковiсть: повз їхню машину проїжджали медики. 
Вони надали першу допомогу i не дали їй загинути вiд втрати кровi. У Чорнобаївцi Рус-
лану прооперували вперше: довелося ампутувати лiву кiнцiвку вище колiна. Того ж дня 
її транспортували до Миколаєва, де вона пробула три днi, сповненi страшного болю та 
вiдчаю. Далi вiдправили на лiкування до рiдної Одеси. Сьогоднi Руслана згадує, що тут 
їй стало легше i фiзично, i морально. Лiкарi робили все для полегшення її стану, а поряд 
були рiднi люди. Особливо пiдтримував старший брат, якого Руся називає своїм янго-
лом-охоронцем. Сльози та переживання рiдних людей змусили її саму перестати плака-
ти i почати боротися за своє повноцiнне життя.

Загалом вона перенесла п’ять операцiй i старанно пройшла санаторне лiкування, 
важкий курс реабiлiтацiї, готуючись до протезування, виконувала фiзичнi вправи, щоб 
розробити м’язи, якi частково атрофувалися. Допомагало спортивне минуле. Її ще не 
залишають фантомнi болi, але дiвчина вирiшила вiдмовитися вiд внутрiшньо-м’язових 
знеболюючих i долає бiль з допомогою психолога.

Iсторiя юної вiйськової не залишила байдужими тисячi людей в Українi та далеко за 
її межами. Їй пишуть звiдусiль, i ця пiдтримка дуже важлива не лише з моральної точки 
зору: пожертви дозволили Русi придбати сучасний протез i знову стати на обиднi ноги.

– Моя найпростiша мрiя така: хочу стати на ковзани i поїхати. Взагалi мрiю поверну-
тися до спорту. I до лав ЗСУ. Дуже скучаю за своїми побратимами... Також хочу закiнчити 
навчання в морському унiверситетi, отримати вищу освiту. Я хочу показати людям, що 
все можливо, i не треба сидiти i ховатися. Якщо у вас щось сталося, так, це страшно, це 
боляче, але життя триває, – каже Руслана.

Сьогоднi Руслана Данiлкiна бере участь у заходах iнклюзивного напряму, 
зустрiчається з побратимами i надихає своїм прикладом не лише вiйськових. Нинi на її 
сторiнку в Instagram пiдписанi понад 37 тисяч користувачiв. Там багато гарних фото Русi 
з надихаючими текстами. Ось один з них: «Я пишаюся нашою нацiєю! В нас незламний 
дух, найсильнiшi люди, найгарнiшi дiвчата та найхоробрiшi хлопцi! Люди, не опускайте 
руки, ми всi разом!» 

«МЕНI ЗДАЄТЬСЯ, «МЕНI ЗДАЄТЬСЯ, 
ЩО Я НАСТIЛЬКИ ЩО Я НАСТIЛЬКИ 

ПРИЙНЯЛА СЕБЕ, ЩО ПРИЙНЯЛА СЕБЕ, ЩО 
ПРОСТО НЕ СПРИЙМАЮ ПРОСТО НЕ СПРИЙМАЮ 
ВIДОБРАЖЕННЯ ДВОХ НIГ ВIДОБРАЖЕННЯ ДВОХ НIГ 

У ДЗЕРКАЛI! Я ЗРОЗУМIЛА, У ДЗЕРКАЛI! Я ЗРОЗУМIЛА, 
ЩО БАЧИТИ СВIЙ ПРОТЕЗ ЩО БАЧИТИ СВIЙ ПРОТЕЗ 

КОЖНУ МИТЬ МЕНI ЛЕГШЕ, КОЖНУ МИТЬ МЕНI ЛЕГШЕ, 
АБИ ЙОГО ХОВАТИ! ТАК, Я АБИ ЙОГО ХОВАТИ! ТАК, Я 

IНША, НIЖ БIЛЬШIСТЬ, АЛЕ IНША, НIЖ БIЛЬШIСТЬ, АЛЕ 
СПРАВЖНЯ! I Я СОБОЮ 

ПИШАЮСЯ!»

РУСЛАНА
ДАНИЛКIНА:
 «Я ПРИЙНЯЛА СЕБЕ, 
I ПИШАЮСЬ 
СОБОЮ!»
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СПРАВЖНЯ! I Я СОБОЮ СПРАВЖНЯ! I Я СОБОЮ
ПИШАЮСЯ!»ПИШАЮСЯ!»
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РIК 
ТООМУ РУСЛЛАНА 

ДАННИЛККIНА ВВИРIШШИЛАА 
ЗI ЗБРОЄЮЮ В РУУКАХ ЗАХИИЩАТИИ 

УКРАЇНУ, ТОДI ЇЙ ББУЛОО 18. НАДДИХАВ
ПРИКЛАД БАТЬКIВ: ЇЇ ВIТЧИМ БРАВВ УЧАССТЬ 

У АНТИТЕРОРИСТИЧНIЙ ОПЕРАЦЦIЇ НА ДООНБАССI, 
А ЩОЙНО РОЗПОЧАЛОСЯ ПОВНОММАСШШТАББНЕ 
ВТОРГНЕННЯ РФ В УКРАЇНУ I ВIН I МАММА РРУСI ППIШЛЛИ НА

Д

«Я ПРИЙНЯЛА СЕБЕ,ЙЙ«Я ПРИЙНЯЛА СЕБЕ,Й«Я ПРИЙНЯЛА СЕБЕ,
I ПИШАЮСЬ I ПИШАЮСЬ
СОБОЮ!»СОБОЮ!»
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100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ
Марина Жигалюк

«СТОМАТОЛОГIЯ – 
МIЙ ПРАВИЛЬНИЙ 
ВИБIР. 
ПЕРЕКОНУЮСЬ 
У ЦЬОМУ ЩОДНЯ!»

НАТАЛIЯ
ЧОБАН:

РОЛЬ 
УКРАЇНСЬКИХ 

ЖIНОК У ЧАС ВIЙНИ 
НАДЗВИЧАЙНО ВЕЛИКА ТА 

ЦIННА. СЬОГОДНI ВОНИ НАРIВНI 
З ЧОЛОВIКАМИ БОРОНЯТЬ 

НАШУ КРАЇНУ НА ВСIХ ФРОНТАХ, 
НЕЗВАЖАЮЧИ НА СВОЇ 

СТРАХИ, ПЕРЕЖИВАННЯ ТА БIЛЬ, 
ДЕМОНСТРУЮЧИ НЕЗЛАМНIСТЬ 

ТА ВIРУ В МАЙБУТНЄ.
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Наталія Чобан 
була нагороджена 
подякою за 
самовіддану 
волонтерську 
діяльність з нагоди 
Міжнародного дня 
волонтера. Подяку 
вручав голова 
Одеської ОВА 
Максим Марченко
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Однiєю з таких незламних українок є лiкар-стоматолог, 
засновниця благодiйного фонду «Corp32» Наталiя ЧОБАН. 
Цiй тендiтнiй з виду жiнцi вистачає сил та завзяття успiшно 
поєднувати особисте життя та розвиток своєї справи, 
участь у мiжнародних заходах та благодiйнiсть, волонтер-
ство, кропiтку працю на перемогу України.

Народилася Наталiя Чобан у Болградському районi Одещи-
ни. З дитинства мрiяла стати лiкарем, хоча в родинi, за її слова-
ми, нiхто не був пов’язаний з медициною. Дитяча мрiя втiлилася 
у справу життя: вже понад десять рокiв Наталiя як успiшний, за-
требуваний стоматолог ламає стереотип про «лiкаря, якого всi 
бояться».

– Наталiє, ми неодноразово чули про вашу дiяльнiсть, однак 

зустрiчаємося з вами вперше, тож, насамперед, хочеться бiльше 

дiзнатися про те, що пiдштовхнуло вас до лiкарської професiї, та 

про ваше становлення як фахiвця.

– Навчаючись у школi, я дуже любила науку, часто була учас-
ницею олiмпiад з бiологiї та хiмiї. Бажання стати лiкарем у мене 
з’явилося ще у 5-му класi, це навiть десь занотовано у моїх 
шкiльних творах. А в 9-му я вже навiть визначилася з профiлем 
– стоматологiя. Мої батьки, хоч i були далекi вiд медицини, про-
те знали, що вступити до медичного унiверситету – справа надто 
складна й проблематична. Вони переймалися через мiй вибiр, 
та при цьому дуже пiдтримували. Однак я вступила на бюджет, 
i вiдтодi почалося моє цiкаве студентське життя, сповнене, зно-
ву ж таки, навчання та наукової роботи. Вiдверто кажучи, було 
складно, бо це вагомий обсяг знань i велика вiдповiдальнiсть. 
Однак я розумiла, що пiсля закiнчення унiверситету на мене не 
чекає власний кабiнет, тому завжди проявляла iнiцiативу, про-
довжувала писати науковi роботи. А на третьому курсi зустрiла 
свого наставника, який дав менi багато професiйних практич-
них знань та навичок.

– Теоретичне навчання та першi практичнi навички – то 

основа основ. Але самостiйна робота – це вже iнший рiвень 

вiдповiдальностi. З чого i як починали?

– Мiй наставник, так би мовити, поставив менi руку, тому 
вже на 5-му курсi я могла самостiйно практикуватися на своїх 
друзях, родичах та знайомих. Пiзнiше потрапила на практику в 
унiверситетську стоматологiчну клiнiку, а паралельно працюва-
ла у приватнiй. У 2015 роцi я почала арендувати власне мiсце, 
бо вже було достатньо запитiв для цього. Так i почалася моя 
самостiйна дiяльнiсть як стоматолога, хоча, чесно кажучи, спо-
чатку було дуже страшно. Адже це – величезна вiдповiдальнiсть! 
Думаю, саме це почуття вiдповiдальностi, а не лише фаховий 
рiвень, стало запорукою моєї успiшної дiяльностi. Працюва-
ла багато, з натхненням i задоволенням. А через кiлька рокiв 
самостiйної діяльності вiдчула, що робота мене повнiстю по-
глинула. Постiйнi прийоми клiєнтiв нiби позбавили мене чогось 
цiкавого, того, що потрiбне жiнцi. Саме тодi менi запропонували 
взяти участь у конкурсi краси, хоча це зовсiм не мiй напрям. Але 
я погодилась, бо на той момент менi це справдi було потрiбно. 
I несподiвано для себе здобула титул «Мiс Планета туризм» у 
Грецiї! Я отримала класний досвiд, розкрила у собi ту жiнку, яка 
надихає. Пiсля цього я з радiстю повернулась до своєї улюбленої 
справи, сповнена сил. Все-таки в шкiльнi роки я зробила пра-
вильний вибiр, переконуюсь у цьому щодня!

– Ви, без перебiльшення, обрали один з найскладнiших 

профiлiв медицини. Бо всi ми знаємо, що стоматологiв бояться 

найбiльше!

– Перше, що я чую, коли до мене заходять пацiєнти, – це 
те, що вони бояться стоматологiв. Тому я спочатку намагаю-
ся поспiлкуватися з пацiєнтом, створити комфортну атмосферу 
та дати йому вiдчуття безпеки. Це справа довiри та боротьби зi 
своїми страхами. Я хочу змiнити ставлення людей до стоматологiв, 
адже не треба боятися тих, хто не хоче завдавати болю, а лише 
прагне допомогти. Тим бiльше, що i сама стоматологiя постiйно 
прогресує: сьогоднi iснує багато iнструментiв, якi дають змогу 
лiкувати, не завдаючи болю, i мiнiмiзувати ускладнення захво-
рювання зубiв та порожнини рота. Я, до речi, працюю також i з 
дiтками. Це моє окреме натхнення та любов. Батьки довiряють 
менi свою малечу, бо знають, що ми обов’язково знайдемо 
спiльну мову i це змiнить їх ставлення до стоматологiї у цiлому.

– Незважаючи на щiльний графiк та складну роботу, ви з 

початку повномасштабного ворожого вторгнення багато часу 

придiляєте волонтерськiй дiяльностi. Як для вас почався ранок 

24 лютого та як змiнилося ваше життя з початком великої вiйни?

 
«З ПОЧАТКУ «З ПОЧАТКУ 

ПОВНОМАСШТАБНОЇ ВIЙНИ ПОВНОМАСШТАБНОЇ ВIЙНИ 
НIХТО З НАС НЕ ЗУПИНЯВСЯ НI НА ХВИЛИНУ. ПОСТIЙНА НIХТО З НАС НЕ ЗУПИНЯВСЯ НI НА ХВИЛИНУ. ПОСТIЙНА 

РОБОТА, ДОПОМОГА, ТРИВОГА ЧЕРЕЗ ПОГАНI НОВИНИ...»РОБОТА, ДОПОМОГА, ТРИВОГА ЧЕРЕЗ ПОГАНI НОВИНИ...»
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– Як і всі українці, я прокинулася о 5-й ранку від вибухів. 
Спочатку не хотілося вірити у цей жах, але, зрозумівши, що це не 
чийсь злий жарт, ми разом з усією сім’єю вирушили до бабусі, на 
мою батьківщину. Там я змогла протриматися три тижні. Остаточ-
ний дзвінок, що повернув мене до Одеси, був від моїх пацієнтів. 
Це були батьки маленької дівчинки, яка вже не могла терпіти 
зубний біль і лікуватися хотіла виключно у мене. Я повернула-
ся і відтоді вже не їхала з міста, працюючи у своєму кабінеті. 

В той момент 
благодійність для 

мене стала можливістю 
бути корисною через свій 

розум, думки та дії. Так я стала  во-
лонтером в обласному гуманітарному 

штабі, координуючи багато процесів, особли-
во тих, що стосуються медичної сфери.

Запитавши себе, чим я ще можу бути корисною у боротьбі 
своєї країни з ворогом на своєму фронті, я вирішила надавати 
безкоштовну допомогу військовим та переселенцям при гостро-
му зубному болі.

– Ви також створилi власний благодiйний фонд i працюєте над 

особливо важливим сьогоднi проєктом «Мобiльна стоматологiя». 

Розкажiть детальнiше про це.

– Ще на початку своєї фахової дiяльностi я перевiряла стан 

100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ
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зубiв у дiтей шкiльного вiку в рiзних населених пунктах нашої 
областi. І була дуже засмучена тим, що побачила, бо пробле-
ми з порожниною рота були ледь не у кожної дитини. Вже тодi 
я замислилась над створенням платформи, метою якої було б 
пiдвищення рiвня обiзнаностi населення щодо захворювань та 
профiлактики зубiв i порожнини рота. Я планувала їздити по 
рiзних точках i вести прийоми, проводити профiлактичну роботу, 
розповiдати про необхiднiсть вiдвiдування стоматологiв.

А з початком вiйни, розумiючи важливiсть лiкування зубiв, 
зокрема – i зі слiв вiйськових, я вирiшила втiлити цю iдею у жит-
тя у виглядi «Мобiльного стоматологiчного кабiнету». Бо в умо-
вах вiйни це як нiколи актуально. Влiтку 2022 року я заснувала 
благодiйний фонд «Corp32», головною метою якого є пiдтримка 
здоров’я нацiї навiть за умов вiйни. Фонд «Corp32» вже став 
генератором змiн й iнiцiатором рiзних проєктiв. Один з го-
ловних проєктів фонду – та сама мобiльна стоматологiя «The 
Smile Bus»: машина, iнтегрована стоматологiчним обладнан-
ням та персоналом, що надає медичну допомогу пацiєнтам поза 
стоматологiчною клiнiкою в тих пунктах та мiстечках, де її просто 
немає внаслiдок вiйни. Одна така спецiалiзована машина змо-
же обслуговувати понад 3000 людей на рiк. Поки що, на жаль, 
кабiнет ще не діє, але ми активно працюємо над його запуском. 
Я безмежно вдячна усiм, хто вже пiдтримав проєкт «The Smile 
Bus» i закликаю небайдужих доєднатися, бо це те, що дозволить 
пiдтримати життя та здоров’я українцiв.

Незабаром я маю виступити з його презентацiєю на форумi 
у Глазго, де будуть присутнi полiтики, бiзнесмени, жiнки-лiдери зi 
всього свiту. Хочеться не просто назвати своє iм’я i розповiсти 
про цю благодійну місію, а показати  те, що переживають українцi 
у час вiйни. Пiд час форуму я продемонструю вiдеоролик, у якому 
задокументованi жахливi трагедiї, що чинять росiйськi вояки на 
наших землях, як щоночi ми прокидаємося вiд сирен та живемо 

у суцiльному стресi. Хочеться таким чином проникнути у серця та 
душi всiх присутнiх, аби вони хоч на хвилинку уявили, що нам до-
водиться переживати щодня.

– Великий обсяг професiйної i волонтерської роботи, щоден-

ний щiльний графiк i грандiознi плани. Де вдається набиратися 

сил та натхнення для всiх цих справ?

– З початку повномасштабної війни ніхто з нас не зупинявся 
ні на хвилину. Постійна робота, допомога, тривога через погані 
новини, і у той же час радість за досягнення на фронті наших 
військових, повернення в Україну наших полонених… І у всьо-
му цьому важливо трохи призупинитися, проживати своє життя 
«тут і зараз», бо якщо ми не дбатимемо про себе, то не зможе-
мо бути ефективними у роботі на таку очікувану перемогу. Тому 
мене часто можна побачити одну за столиком якогось затишно-
го кафе або ж зустріти на прогулянці Трасою здоров’я з друзями 
та рідними. Ця війна розлучила багато сімей, близьких людей, 
друзів, однак багатьох з нас вона й об’єднала. На своєму шляху 
я зустріла і продовжую зустрічати багато чудових людей, спільно 
з якими ми робимо безліч добрих справ, підтримуємо один од-
ного і віримо у перемогу. Бо тільки разом – ми сила!

Незважаючи на мій щільний графік, я знаходжу у собі сили 
та енергію працювати щодня безперестанку. А все тому, що 
відчуваю себе на своєму місці і щиро люблю те, чим займаюсь. 
Ми всі маємо свою місію, і я свою знаю чітко! 

«ВЛІТКУ 2022 РОКУ Я ЗАСНУВАЛА «ВЛІТКУ 2022 РОКУ Я ЗАСНУВАЛА 
БЛАГОДІЙНИЙ ФОНД «CORP32», БЛАГОДІЙНИЙ ФОНД «CORP32», 
ГОЛОВНОЮ МЕТОЮ ЯКОГО ГОЛОВНОЮ МЕТОЮ ЯКОГО 
Є ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ЗДОРОВ’Я Є ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ЗДОРОВ’Я 
НАЦІЇ ШЛЯХОМ СТВОРЕННЯ НАЦІЇ ШЛЯХОМ СТВОРЕННЯ 
ТА ПОШИРЕННЯ УМОВ ДЛЯ ТА ПОШИРЕННЯ УМОВ ДЛЯ 
НАДАННЯ ДОПОМОГИ, ЩО НАДАННЯ ДОПОМОГИ, ЩО 
ПІДВИЩИТЬ ЯКІСТЬ ЖИТТЯ ПІДВИЩИТЬ ЯКІСТЬ ЖИТТЯ 
ЛЮДЕЙ, ЕКОНОМІЧНИЙ ТА ЛЮДЕЙ, ЕКОНОМІЧНИЙ ТА 
СОЦІАЛЬНИЙ ПОКАЗНИКИ СОЦІАЛЬНИЙ ПОКАЗНИКИ 
УКРАЇНИ».УКРАЇНИ».
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29 ЧЕРВНЯ 
НА СПIВОЧОМУ 
ПОЛI ВIЛЬЯНДI 
(ЕСТОНIЯ) ВIДБУВСЯ 
ГАЛА-КОНЦЕРТ ОДЕСЬКОЇ 
ОПЕРИ «SUVEOOPER 
4.0». НА ЗАПРОШЕННЯ 
ХУДОЖНЬОГО КЕРIВНИКА 
МИСТЕЦЬКОГО ФОРУМУ «ЛIТНЯ 
ОПЕРА ВIЛЬЯНДI» ЮРI ЛЕЙТЕНА, ПIД 
ОРУДОЮ ЗАСЛУЖЕНОГО АРТИСТА 
УКРАЇНИ IГОРЯ ЧЕРНЕЦЬКОГО, НА СЦЕНI 
СПIВОЧОГО ПОЛЯ ВИСТУПИЛИ ЗНАНI У 
СВIТI СОЛIСТИ ОДЕСЬКОГО НАЦIОНАЛЬНОГО 
АКАДЕМIЧНОГО ТЕАТРУ ОПЕРИ ТА БАЛЕТУ.

Окрiм диригента Iгоря Чернецького у гастрольному проєктi взяли участь провiднi 
солiсти Одеської опери заслуженi артисти України Владислав Горай i Дмитро Павлюк, 
Анна Литвинова, Марина Наймитенко, лавреат числених мiжнародних конкурсiв Вiталiй 
Бiлий, а також запрошений солiст Одеської опери та солiст Нацiональної опери України 
iм. Т. Г. Шевченка, заслужений артист України Олег Злакоман. Супроводжував виступ українських 
митцiв Естонський молодiжний симфонiчний оркестр.

У програмi концерту прозвучали найпопулярнiшi арiї з опер «Кармен» i «Шукачi перлiв» Ж. Бiзе, 
«Севiльський цирульник» Дж. Россiнi, «Дон Жуан» В. А. Моцарта та iншi.

Справжньою окрасою у яскравому намистi «Suveooper 4.0» стала українська музика. Особливо прони-
кливо та яскраво пiд мирним небом Естонiї звучали арiї з першої української опери «Запорожець за Дунаєм» 
С. Гулака-Артемовського, «Назар Стодоля» К. Данькевича та народнi мелодiї. У виконаннi Естонського молодiжного 
симфонiчного оркестру прозвучала також «Мелодiя» М. Скорика.

провiднi 
ро Павлюк, 
нкурсiв Вiталiй 
ої опери України 
в виступ українських

i «Шукачi перлiв» Ж. Бiзе, 

нська музика. Особливо прони-
кої опери «Запорожець за Дунаєм» 

29 ЧЕРВНЯ 
НА СПIВОЧОМУ 
ПОЛI ВIЛЬЯНДI 
(ЕСТОНIЯ) ВIДБУВСЯ

ОДЕСЬКА ОПЕРА �
НА СПIВОЧОМУ ПОЛI ЕСТОНIЇНА СПIВОЧОМУ ПОЛI ЕСТОНIЇ

ДРУЖНІ ЗВ’ЯЗКИДРУЖНІ ЗВ’ЯЗКИ
Фото: Таавi Бергман i щоденне Фото: Таавi Бергман i щоденне 
естонське видання «Postimees» естонське видання «Postimees» 

ОЇ 

А 
У «ЛIТНЯ 
ЙТЕНА, ПIД 
О АРТИСТА 
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ОГО НАЦIОНАЛЬНОГО
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За слова-
ми Юрi Лей-

тена, художньо-
го керiвника Лiтньої 

опери Вiльяндi, у пла-
нах на майбутнє – запроси-

ти до Естонiї повний склад тру-
пи Одеської опери i продовжити 

спiвпрацю з Україною.
Ведучим подiї виступив вiдомий 

естонський режисер-постановник та теа-
тральний дiяч Арне Мiкк, який презентував 

Одеську оперу глядачам, розповiвши про вiкову 
iсторiю театру. Просто пiд час концерту вiн спромiгся 

розучити з тисячною публiкою українськi заклики «Сла-
ва Українi!» та «Героям слава!» i наголосив на необхiдностi 

культурної спiвпрацi та пiдтримки України в днi вiйни. 
Саме такими словами – «Слава Українi! Героям слава!», 

якi цього вечора виголошувала естонська публiка, i за-
вершилася «Лiтня опера Вiльяндi» за участю українських 

митцiв.
Керiвництво i колектив Одеської опери вдячний 

органiзаторам мистецької подiї та народовi Естонiї за 
потужну пiдтримку i сподiвається на подальшу творчу 

спiвпрацю.

«Коли говорять гармати, музи повиннi говорити 

ще голоснiше», – пiдкреслив пiд час концерту Арне МIКК. 

Цю думку цiлком подiляє колектив Одеського нацiонального 

академiчного театру опери i балету, який у перiод повномасштабної 

вiйни веде масштабну культурну дiяльнiсть i на своїй сценi, i на iнших майдан-

чиках, даючи, зокрема, благодiйнi концерти. Тож закономiрно, що Генеральна ди-

ректорка – художнiй керiвник театру заслужений працiвник культури України  Надiя  БАБИЧ

стала лауреаткою рейтингу «100 жiнок Одещини, що наближають перемогу». 
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РЕПОРТАЖРЕПОРТАЖ
Алiна ТарановаАлiна Таранова

Фото надані організаторамиФото надані організаторами

«ТАЛАНТИ
УКРАЇНИ»:

ФЕСТИВАЛЬ

ПОЗИТИВНI ЕМОЦIЇ 
I НЕЗАБУТНI ВРАЖЕННЯ
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ЛIТНIЙ ТЕАТР ОДЕСЬКОГО МIСЬКОГО САДУ СТАВ МАЙДАНЧИКОМ 
ФЕСТИВАЛЮ «ТАЛАНТИ УКРАЇНИ», ЯКИЙ ПОПРИ ВIЙНУ ТА 
СПЕКУ ВIДБУВСЯ 17-18 ЧЕРВНЯ. ЦЕЙ МИСТЕЦЬКИЙ ЗАХIД БУЛО 
ПРИСВЯЧЕНО ШЕСТИРIЧЧЮ ЗАСНУВАННЯ БЛАГОДIЙНОГО ФОНДУ 
IМЕНI ОЛЕКСАНДРА ЖОЛОБОВА, МЕТА ЯКОГО – ПIДТРИМКА 
ТАЛАНОВИТИХ ДIТЕЙ.

Про iдею та мету фестивалю «Таланти України» сказав у своєму вiтальному словi голова оргкомiтету 
Олександр Козир – генеральний продюсер медiахолдингу «Козир Дiджитал», заслужений журналiст 
України.

Невiд’ємною частиною фестивалю став ярмарок цiкавих творiв народних майстрiв, який розта-
шувався довкола сцени. Органiзатори фестивалю подбали про те, щоб у тiнi розлогих дерев дiти 
могли безкоштовно пограти у цiкавi розвиваючi iгри.

Центр творчостi «NEWTONE» представив на суд глядачiв творчi виступи своїх вихованцiв. 
Ефектне поєднання технологiй, музики та моди вразило глядачiв, а модний показ коктейльної 
колекцiї кутюр’є Kirа Tan став однiєю з найбiльш вражаючих подiй фестивальної програми. 
Колекцiї цього бренду демонструвалися у Князiвствi Монако, Королiвствi Iспанiя та на чер-
воному хiднику Канського кiнофестивалю вже три роки поспiль. А Амелiя Єзерова, яка та-
кож представляє «NEWTONE», заспiвала нашу улюблену пiсню «Ой, у лузi червона калина».

Далi концертну програму продовжили своєю пiсенною творчiстю студенти Одесько-
го фахового коледжу мистецтв iменi К.Ф. Данькевича, факультету народного пiсенного 
мистецтва (керiвники – заслужений працiвник культури України Жанна Козаченко та 
Денис Рудий).

Найгучнiшими оплесками глядачi привiтали спецiальну зiркову гостю фестива-
лю «Таланти України» народну артистку України, професора Одеської нацiональної 
музичної академiї iм. А.В. Нежданової, директорку оперної студiї ОНМА Вiру Ре-
венко. Родзинкою її виступу став дует з Олександром Козирем.

Вражаючим був виступ Дитячо-юнацького хору «Solo musica» студiї 
педагогiчної практики Одеської нацiональної музичної академiї iменi 
А.В. Нежданової (керiвник – заслужений дiяч мистецтв України, завiдувачка 
кафедри хорового диригування, професор ОНМА Євгенiя Бондар).

I, нарештi, глядачi побачили довгоочiкуваний танець з прапорами «Схiд 
та Захiд єдинi» у виконаннi Зразкового аматорського хореографiчного ко-
лективу «Слов’яночка» Старокозацького будинку культури Старокозацької 
територiальної громади (керiвники – Полiна Старченко i Олег Короткий).

...У цi непростi часи мистецтво допомагає нам єднатися та напо-
внюватися силою для подальшого протистояння ворожiй агресiї i 
якнайшвидшої перемоги!
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ОРГАНIЗАТОРИ ВДЯЧНI ВСIМ, 
БЕЗ КОГО БУЛО Б НЕМОЖЛИВО 
ВЛАШТУВАТИ ЦЕ СВЯТО МИСТЕЦТВА:

Торгово-розважальному центру «City Center» – генераль-
ному партнеру заходу; аквапарку «Гавайї»; iнформацiйному 
партнеру – медiахолдингу «Козир Дiджитал», телекана-
лам А1, Сiтi ТВ, Радiо Сiтi, телеграм-каналу «Дежурный 
по Одессе»; медичному партнеру – Групi компанiй «Центр» 
в особi команди лiкарiв сучасного медичного центру.

Олександр Козир і Віра Ревенко
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З МІСЦЯ ПОДІЇ
Тимофей Мельников

Фото: автор
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СОБЫТИЯ НОЧИ 14 ИЮНЯ 2023 ГОДА В ОДЕССЕ МОЖНО ОПИСАТЬ НЕ ИНАЧЕ, 
КАК АКТ ТЕРРОРИЗМА – НЕПРИКРЫТОГО И ПРЕСТУПНОГО. В ОЧЕРЕДНОЙ РАЗ 
РОССИЙСКАЯ АРМИЯ НАНЕСЛА РАКЕТНЫЙ УДАР ПО МИРНЫМ ОБЪЕКТАМ, 
УНИЧТОЖИВ И ПОВРЕДИВ ЗДАНИЯ В НЕСКОЛЬКИХ РАЙОНАХ ГОРОДА. ЭТА АТАКА 
УНЕСЛА ЖИЗНИ ТРОИХ ЛЮДЕЙ, ЕЩЕ 13 БЫЛИ РАНЕНЫ.

Одной из целей этой бесчеловечной атаки стал бизнес-
центр на проспекте Шевченко. Как заявило оперативное ко-
мандование «Юг», в результате воздушного боя туда попала 
крылатая ракета «Калибр», разрушив верхние этажи здания. 
Мощная ударная волна повредила комплекс зданий Одесской 
политехники. Пострадали почти все корпусы университета: вы-
бито около 1800 окон, 480 дверей, уничтожено 5000 квадрат-
ных метров подвесных потолков. Но даже эти цифры в полной 

мере не могут описать масштаб разрушений. В главном корпусе 
ОНПУ пострадала едва ли не каждая аудитория, учебное обору-
дование также повреждено.

Между тем, комплекс зданий политеха можно считать па-
мятником архитектурной эпохи модернизма. Теперь же сохра-
нение архитектурного ансамбля в первозданном виде стоит под 
большим вопросом...

В такой тяжелой ситуации университетское сообщество про-
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демонстрировало единство и солидарность. С самого утра после 
атаки студенты, преподаватели и волонтеры организовались, 
чтобы оказать помощь своему вузу в устранении последствий 
ракетной атаки. Желающие помочь координировались через 

чаты и телеграм-каналы для наиболее целесообразного рас-
пределения сил и ресурсов между учебными корпусами. Такая 
слаженная работа позволила за три дня собрать и вывезти 225 
кубометров мусора!

З МІСЦЯ ПОДІЇ
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При этом остаются нерешенными вопросы о будущем учеб-
ного заведения. Последствия ракетной атаки носят глубокий 
и долгосрочный характер. Стоимость и сроки восстановления 
зданий ставят под вопрос проведение вступительной кампании 
и образовательного процесса в целом. Одесская политехника 
была вынуждена открыть счет для сбора средств на ремонт, на 
который к утру 16 июня было собрано более 100 тысяч гривен. 

Однако, по скромным оценкам, только на восстановление кры-
ши одного из корпусов потребуется более миллиона гривен, не 
говоря о затратах на все остальные нужды по восстановлению.

...В очередной раз преступный российский режим принес 
боль и страдания, убытки и потери. Но одесситы, как и все жите-
ли Украины, не позволят стране-террористу лишить нас мирного 
созидательного будущего. 



74 #133’2023

Унiкальнi заповiднi землi разом з безлiччю тварин i 
птахiв, у тому числi червонокнижних, знищенi, можливо, на-
завжди. У Чорне море увiрвався токсичний потiк – мiни, що 
пiдриваються, тисячi тонн хiмiкатiв i ґрунтiв, каналiзацiйних 
вiдходiв, загиблих тварин, вирваних з корiнням дерев, от-
руйних мулових вiдкладень, в яких мiститься дуст... Майно 
постраждалих з Херсонщини – вiд уламкiв меблiв до ве-
личезних частин будинкiв – прибиває до узбережжя Чор-
ного моря в Одеськiй областi та Одесi. 11 червня Держав-
на екологiчна iнспекцiя Пiвденно-Захiдного округу також 
зафiксувала суттєвi змiни у хiмiчному складi проб морської 
води на Одеському узбережжi. Тим часом рiвень води в Ка-
ховському водосховищi продовжує знижуватись...

НЕПОПРАВНI НАСЛIДКИ 
ДЛЯ ФЛОРИ I ФАУНИ

Каховське водосховище – це гiгантський резервуар об’ємом 
понад 18 куб. км i завдовжки 240 км. Як повiдомляє громадсь-
ка органiзацiя «Українська природоохоронна группа», коли 
його зводили в серединi минулого столiття, рiвень води у Днiпрi 
пiдняли за допомогою гiдравлiчних споруд аж на 16 метрiв. Тому, 
за пiдрахунками фахiвцiв, наслiдки теракту для дикої природи 
прогнозуються на площi щонайменше 5 тис. кв. км (зони зато-
плення та осушення). Як стверджують представники групи, по-
над 1 тис. кв. метрiв територiї, яка останнi майже 70 рокiв була 
вкрита водами сховища, виявиться просто неба.

За словами виконавчого директора громадської органiзацiї 
Rewilding Ukraine Михайла Нестеренка, наслiдки для приро-
ди, зокрема дикої – жахливi. Йдеться про знищення цiлого 
бiогеоценозу – унiкального ландшафтного комплексу з усiма жи-
вими органiзмами: рослинами, тваринами...

Зокрема, внаслiдок пiдриву ГЕС постраждав Нацiональний 
природний парк «Нижньоднiпровський», а це понад 80 тис. га 

ЯКИМИ 
БУДУТЬ 
ЕКОЛОГIЧНI 
НАСЛIДКИ 
ТЕРАКТУ НА 
КАХОВСЬКIЙ 
ГЕС

КАТАСТРОФА 
ПЛАНЕТАРНОГО 
МАСШТАБУ:

РУЙНУВАННЯ ДАМБИ РУЙНУВАННЯ ДАМБИ 
КАХОВСЬКОЇ ГЕС, ВЛАШТОВАНЕ КАХОВСЬКОЇ ГЕС, ВЛАШТОВАНЕ 
РОСIЙСЬКИМИ ВIЙСЬКОВИМИ, РОСIЙСЬКИМИ ВIЙСЬКОВИМИ, 
ПРИЗВЕЛО ДО ГЛОБАЛЬНОЇ ПРИЗВЕЛО ДО ГЛОБАЛЬНОЇ 
ЕКОЛОГIЧНОЇ КАТАСТРОФИ. ЕКОЛОГIЧНОЇ КАТАСТРОФИ. 
I ЗАРАЗ НIХТО НЕ ВIЗЬМЕТЬСЯ I ЗАРАЗ НIХТО НЕ ВIЗЬМЕТЬСЯ 
ПРОГНОЗУВАТИ, ЧИ ВДАСТЬСЯ ПРОГНОЗУВАТИ, ЧИ ВДАСТЬСЯ 
КОЛИ-НЕБУДЬ ВIДНОВИТИ КОЛИ-НЕБУДЬ ВIДНОВИТИ 
ЗРУЙНОВАНИЙ ЕКОБАЛАНС. ЗРУЙНОВАНИЙ ЕКОБАЛАНС. 
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заплавної територiї в Бериславському, Бiлозерському, Голо-
пристанському та Олешкiвському районах, мiстах Херсон та 
Нова Каховка, бiльшiсть з яких наразi затопленi. Позначився 
теракт i ще на кiлькох нацпарках – «Бiлобережжя Святослава», 
«Олешкiвськi пiски», «Кiнбурнська коса».

Окрiм того, пiд удар потрапили десятки заповiдних урочищ, 
заказникiв та пам’яток природи – ботанiчних, ландшафтних, 
зоологiчних, орнiтологiчних та лiсових.

За словами Нестеренка, через техногенну катастрофу, до 
якої призвiв пiдрив дамби, рiвень рiчкової води пiднявся у десят-
ки разiв вище, нiж це могло бути за будь-якої природної повенi.

– Унiкальнi луки, плавнi, острiвцi не просто затопленi – вони 
змитi разом iз тваринами, птахами, ґрунтом – усiм, що створю-
валося десятками рокiв, – каже бiолог. – При цьому нагадаю: усi 
природнi парки Херсонщини та Миколаївщини зараз окупованi, i 
ми не можемо знати до кiнця про масштаби цього кошмару.

Екологи наголошують, що загальна площа пiдтоплених 
заповiдних територiй, серед яких Чорноморський бiосферний 
заповiдник (охороняється законом з 1927 року та є частиною 
всесвiтньої мережi бiосферних резерватiв ЮНЕСКО), може пе-
ревищити 120 тис. га.

За словами Нестеренка, загине (i вже загинуло) безлiч 
цiнних представникiв флори. Це сотнi рiдкiсних квiтiв, зокрема, 
популяцiї диких орхiдей. Також частина березових та дубових 

лiсiв, у тому числi однi з найбiльших дубiв-велетнiв Херсонщи-
ни, якi розташованi у Збур’ївському лiсництвi, неподалiк бере-
га Днiпра.

Крiм того, затоплення спричинить значне пiдвищення рiвня 
ґрунтових вод у всьому пiвденному регiонi України. Це означає 
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збiльшення вологи у ґрунтi i так званий посол, 
згубний для рослинностi. Згодом це призведе, 
наприклад, до остаточного зникнення релiктових 
залишкiв природних лiсiв та штучного лiсу на 
днiпровських пiсках.

Як зазначає Нестеренко, у затоплених зо-
нах жили оленi, кабани, косулi, борсуки, ласки... 
Гнiздилися червонокнижнi птахи, розташовува-
лися устричнi поселення i багато чого, що, мож-
ливо, вже не вiдродиться нiколи.

– Якщо пiде рiзкий викид прiсної води в море, 

риба в ньому вiдiйде подалi, – пояснює виконав-
чий директор Rewilding Ukraine. – Як наслiдок, 

без кормової бази залишаться морськi птахи – 

чайки, баклани, крачки.

На переконання голови громадської 
органiзацiї «Зелений лист» Владисла-
ва Балiнського, Каховська катастрофа має 
планетарнi масштаби.

– Сотнi острiвцiв, дiлянки заплавного лiсу та 

степу, заливнi луки та схили з усiма їхнiми жите-

лями змиваються в море, – стверджує еколог. 
– Зараз шлюбний сезон – перiод гнiздування та 

нересту. Тобто загинули та продовжують гинути 

сотнi видiв живих органiзмiв, з яких 71 вид тва-

рин та 32 рослини включенi до Червоного списку 

Мiжнародного союзу охорони природи, Червоної 

книги України тощо...

НЕБЕЗПЕКА 
ДЛЯ ЧОРНОГО МОРЯ

Руйнування греблi Каховської ГЕС стано-
вить неабияку небезпеку для Чорного моря, 
адже туди несеться рiчкова вода iз затоплених 
територiй з великою кiлькiстю паливно-мастиль-
них матерiалiв, сотнями тисяч тонн ґрунту, тися-
чами мертвих тварин i птахiв, вирваними з ко-
ренем деревами. Плюс – вiдходи зi зруйнованих 
каналiзацiйних систем та вигрiбних ям, залишки 
мiндобрив та iнших хiмiкатiв, не кажучи про мiни 
та iншi боєприпаси, якi детонують прямо у водi. 
Також «велика вода» вимиває цвинтарi та ското-
могильники. Ця гримуча сумiш, напевне, впли-
не на всiх морських жителiв – вiд планктону до 
китоподiбних.

Є ще один нюанс – придоннi вiдкладення 
Каховського водосховища. Вони мiстять 
забруднювачi, якi накопичувалися десятилiттями 
через викиди промислових пiдприємств 
Запорiжжя, Днiпра, Кам’янського та iнших насе-
лених пунктiв. Як пояснив Балінський, пробле-
ма таких мулiв, висота яких може перевищувати 
десять метрiв, характерна для всiх водосховищ. 
Вона вивчалася i ранiше, але вченi не знали, що 
робити з цим «добром».

– Колись сапропель (мул, що утворюється з 

перегнилих на днi стоячих водойм рослинних i 

тваринних залишкiв. – Ред.) хотiли використову-

вати як добрива, – розповiв еколог. – Але, вив-

чивши їхнiй склад, вiд цiєї iдеї вiдмовилися. Як 

з’ясувалося, у вiдкладеннях на днi таких водойм

багато отруйних хiмiчних речовин, насамперед 

солей, важких металiв, плюс – хлорорганiчнi 

НА ЧАСI
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з’єднання i навiть ДДТ – дуст, який за радянських часiв активно 

використовувався, наприклад, для дезiнфекцiї.

Вiн наголошує, що дуст смертельно небезпечний: нако-
пичуючись в органiзмах людей i тварин, стимулює зниження 
iмунiтету, важкi патологiї, включаючи внутрiшньоутробнi.

За словами Балінського, питання очищення водоймищ час 
вiд часу порушувалося, але так i не вирiшилось: фахiвцi не зна-
ли, як i де утилiзувати великi обсяги цього мулу. Тож зараз не 
уникнути забруднення сапропелем акваторiї лиманiв i пiвнiчно-
захiдної шельфової частини Чорного моря.

– Не можу стверджувати, що це стане проблемою номер 

один – залежить, зокрема, вiд того, як i на якiй висотi постраж-

дала гребля водосховища, – вважає керiвник «Зеленого листа».
– Але не виключаю, що вируючi потоки змивають цi токсичнi на-

рости в море у виглядi суспензiй. I навiть залишившись у тому чи 

iншому виглядi на сушi пiсля спаду прiсної води цi нарости висох-

нуть i проявляться як токсичний пил.

Додатковим джерелом отруєння довкiлля може стати й сама 
знищена повiнню плавнева система рiчок, яка, як печiнка в 
органiзмi людини, вбирає у себе i накопичує сотнi тисяч рiзних 
речовин. Плавневi дiлянки використовуються для очищення 
стiчних вод: вода, що проходить крiзь плавнi, швидко очищується 
вiд надлишкiв мiнеральних речовин та мiкроорганiзмiв. Зараз 
цей величезний «орган», можна сказати, вирваний з кров’ю i ра-
зом зi всiма токсинами потрапляє в море.

НАСЛIДКИ ТРАГЕДIЇ 
ВIДЧУЄ НЕ ЛИШЕ УКРАЇНА

I без цих нових жахливих наслiдкiв Чорне море є дуже враз-
ливим. У ньому мiститься значний сiрководневий мертвий шар 
i свої доннi вiдкладення, у яких, зокрема, – гербiциди, пестици-
ди, нiтрати.

– Усе це «багатство» свого часу потрапило на дно зi стоками 

iз трьох рiчок – Днiстра, Дунаю та Днiпра, – пояснює Балінський. 
– Тож зараз це антропогенне навантаження на море зростає у 

сотнi й сотнi разiв.

Як зазначає фахiвець, великий обсяг забруднених вод у 
поєднаннi зi спекотним лiтом спровокує у морi масовий розви-
ток мiкроорганiзмiв та водоростей. Тобто, теракт може призве-
сти до цвiтiння моря з усiма негативними наслiдками. Адже й у 
минулi роки у спекотну погоду в Одесi вже були такi явища, основ-
на причина яких – змiна клiмату. Так, на узбережжi з’являлася 
зелено-синя пiна, а вода ставала схожою на жижу. Це – 
цiанобактерiї, якi видiляють дуже багато токсичних речовин. Ча-
сто вони викликають i масову загибель морських жителiв.

– Ще ми бачили, як море стає червоним, причина – «пло-

дяться» iншi водоростi, якi дуже небезпечнi для людини, – каже 
еколог. – Вони можуть нашкодити не тiльки при контактi, а й че-

рез летючi особливостi – призвести до отруєння через випаро-

вування... Ось з якими процесами ми зiткнемося вже найближ-

чим часом. Причому торкнуться вони не тiльки мiлководдя, а й 

вiдкритого моря. I саме тут, у пiвнiчно-захiднiй частинi акваторiї, 

розмiщується кормова база для безлiчi видiв риб та птахiв.

На думку Балінського, наслiдки отруєння моря разом з 
Україною вiдчують й iншi країни Чорноморського регiону, 
оскiльки течiя вздовж берега проходить проти годинникової 
стрiлки. Iншими словами, потiк, який зараз iде на Одесу, в тому 
чи iншому виглядi докотиться до Румунiї, Болгарiї, Туреччини, 
а пiзнiше – i до самої держави-агресорки. Адже у води немає 
кам’яних парканiв та фундаментальних загороджень зi сталi. 
Сподiватися ж, що забруднення дорогою може розчинитися в 
солонiй водi, особливо не варто.

Як зазначає експерт, берегова течiя досить сильна, в 
чому вже переконалися жителi Одеського регiону. Тут уже 
спостерiгають шокуючi наслiдки теракту на Херсонщинi: частини 
меблiв, будинкiв, мiни та трупи тварин, що пливуть морем.

ЗЛОЧИНЦЯ ТРЕБА ПОКАРАТИ
Близько чотирьох десяткiв громадських органiзацiй, 

представникiв природоохоронного руху України оприлюдни-
ли спiльну заяву зi зверненням до колег-природоохоронцiв, 
мiжнародних експертiв, iнституцiй, метою дiяльностi яких є за-
хист довкiлля, секретарiатiв мiжнародних природоохорон-
них конвенцiй, уповноважених органiв та осiб Органiзацiї 
Об’єднаних Нацiй у межах повноважень i можливостей 
вiдреагувати на акт екоциду з боку Росiйської Федерацiї. У нiй 
зазначається, що своїми злочинними дiями росiйськi окупанти 
порушили Женевськi конвенцiї, Конвенцiю про водно-болотнi 
угiддя, Конвенцiю про охорону дикої флори та фауни i природних 
середовищ iснування в Європi тощо.

Крiм того, дiї росiйських вiйськових пiдпадають пiд 
кримiнально-правову квалiфiкацiю воєнного злочину вiдповiдно 
до Римського статуту Мiжнародного кримiнального суду, а також 
пiд ознаки злочину «екоцид», передбаченого Кримiнальним ко-
дексом України.

Екологи зазначають, що цей злочин є ще одним серйозним 
стимулом для партнерiв України пришвидшити створення трибу-
налу для РФ та Бiлорусi, а також доповнити Римський статут та-
ким злочином, як «екоцид».

...Точнiшi прогнози наслiдкiв цiєї катастрофи зробити поки 
неможливо. Потрiбно дочекатися спаду води. Однак варто вже 
зараз вживати всiх можливих заходiв для того, аби зафiксувати 
порушення, притягнути винних до вiдповiдальностi й унеможли-
вити вчинення такого варварства у майбутньому. 

За матерiалами УНIАН.

ЕКОЛОГИ ЗАЗНАЧАЮТЬ, ЕКОЛОГИ ЗАЗНАЧАЮТЬ, 
ЩО ЦЕЙ ЗЛОЧИН Є ЩЕ ЩО ЦЕЙ ЗЛОЧИН Є ЩЕ 
ОДНИМ СЕРЙОЗНИМ СТИМУЛОМ ОДНИМ СЕРЙОЗНИМ СТИМУЛОМ 
ДЛЯ ПАРТНЕРIВ УКРАЇНИ ДЛЯ ПАРТНЕРIВ УКРАЇНИ 
ПРИШВИДШИТИ СТВОРЕННЯ ПРИШВИДШИТИ СТВОРЕННЯ 
ТРИБУНАЛУ ДЛЯ РФ ТА БIЛОРУСI, ТРИБУНАЛУ ДЛЯ РФ ТА БIЛОРУСI, 
А ТАКОЖ ДОПОВНИТИ РИМСЬКИЙ А ТАКОЖ ДОПОВНИТИ РИМСЬКИЙ 
СТАТУТ ТАКИМ ЗЛОЧИНОМ, СТАТУТ ТАКИМ ЗЛОЧИНОМ, 
ЯК «ЕКОЦИД».ЯК «ЕКОЦИД».
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ПIДРИВ РОСIЯНАМИ КАХОВСЬКОЇ ГЕС 
СПРИЧИНИВ СПРАВЖНЮ ЕКОЛОГIЧНУ 
КАТАСТРОФУ В УКРАЇНI. БЛИЗЬКО СОТНI 
ЗАТОПЛЕНИХ НАСЕЛЕНИХ ПУНКТIВ, ЗНИЩЕННЯ 
ФЛОРИ I ФАУНИ, ТИСЯЧI СКАЛIЧЕНИХ ЖИТТIВ 
НАШИХ СПIВВIТЧИЗНИКIВ...

НА ЧАСІ

ПIДТОПЛЕНИЙ 
ХЕРСОН

ОЧИМА ОДЕСЬКИХ 
ФОТОГРАФIВ

Костянтина
та Влади
ЛIБЕРОВИХ

Трагедiя не оминула i мiсто Херсон, яке пе-
режило росiйську окупацiю. Пiд водою опини-
лися цiлi райони великого мiста. Люди тiкали 
стрiмголов, захопивши з собою лише докумен-
ти та домашнiх улюбленцiв. Усе це на власнi очi 
бачили одеськi фотографи Костянтин та Вла-
да Лiберови, знiмки яких, зробленi вiд початку 
вiйни, облетiли ледь не весь свiт.
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Творче подружжя займається 
фотографiєю давно, однак повномас-
штабна вiйна внесла свої корективи в на-
прямок їх роботи.

– Ми зрозумiли, що не можемо по-

вернутися до попередньої роботи: все, 

що вiдбувається в країнi, нас настiльки 

«пробило», що навiть важко було собi 

уявити, коли навколо стiльки горя, зйом-

ку щасливої пари, яка цiлується десь на 

Ланжеронi. Нам було важливо залиши-

тися чесними, а сьогоднiшнi свiтлини 

якраз i є найлiпшим вiдображенням цього 

внутрiшнього стану, – сказала в одному зi 
своїх iнтерв’ю Влада Лiберова.

Вiд початку вiйни фотографи-

документалiсти встигли заручитися 
довiрою вiйськових та держави. Бiйцi 
вже не бояться пускати їх туди, де пере-
бувають, i показувати свiй побут. Вони 
знають, що ця iнформацiя залишиться 
конфiденцiйною, а свiтлини стануть ча-
стиною їхнiх сiмейних архiвiв, а не над-
банням громадськостi.
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Фоторепортажi Лiберових – це завжди про правду. Не 
дивно, що саме Костя i Влада ледь не першими опинилися у 
Херсонi пiсля пiдриву греблi гiдроелектростанцiї. Фотографую-
чи наслiдки дiй росiйських окупантiв, вони водночас допомагали 
мiсцевим евакуюватися. Ось що вони пишуть про це у своїх соц-
мережах: «Не всi хочуть евакуюватись. Тi, кому пощастило жити 

на верхнiх поверхах, – не затопленi. Але вони вiдрiзанi вiд свiту. 

I вони стовiдсотково попросять про евакуацiю, якщо їжа та пит-

на вода закiнчаться ранiше, нiж вiдступить вода. Це проблема, 

адже обстрiли мiста продовжуються, i в певних районах пересу-

вання навiть човнами є небезпечним... Але, не зважаючи на це, 

люди якимось чином знаходять у собi сили посмiхатись, радiти 

порятунку. Це неймовiрно...»

При пiдготовцi матерiалу було використано 
фрагменти з iнтерв’ю Влади та Костянтина Лiберових 

українському виданню журналу «Vogue».
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СМIЛИВI ДЗЕРКАЛА 
СУСПIЛЬСТВА, 

ВИСТАВКА ФРАНЦУЗЬКОГО 
ПЛАКАТУ: 

або Провiдники шляхами iсторiї
ВIДВIДИНИ ХУДОЖНЬОГО МУЗЕЮ – ЦЕ НЕ ЛИШЕ ВРАЖЕННЯ ВIД МИСТЕЦТВА, А 

ВIДВIДИНИ ХУДОЖНЬОГО МУЗЕЮ – ЦЕ НЕ ЛИШЕ ВРАЖЕННЯ ВIД МИСТЕЦТВА, А 

Й ЗАХОПЛИВА ПОДОРОЖ МАШИНОЮ ЧАСУ. НАСТРОЇ, ЦIННОСТI ТА ПРОБЛЕМИ 

Й ЗАХОПЛИВА ПОДОРОЖ МАШИНОЮ ЧАСУ. НАСТРОЇ, ЦIННОСТI ТА ПРОБЛЕМИ 

СУСПIЛЬСТВА, ПОДIЇ ТА ВIДКРИТТЯ – ВСЕ ЦЕ ПРИСУТНЄ У ТВОРАХ МИТЦIВ. 

СУСПIЛЬСТВА, ПОДIЇ ТА ВIДКРИТТЯ – ВСЕ ЦЕ ПРИСУТНЄ У ТВОРАХ МИТЦIВ. 

ОСОБЛИВО Ж ДАНЕ СПОСТЕРЕЖЕННЯ СПРАВЕДЛИВЕ СТОСОВНО ТАКОГО ЖАНРУ 

ОСОБЛИВО Ж ДАНЕ СПОСТЕРЕЖЕННЯ СПРАВЕДЛИВЕ СТОСОВНО ТАКОГО ЖАНРУ 

МИСТЕЦТВА, ЯК ПЛАКАТ. САМЕ ПЛАКАТИ БЕЗ ПРИКРАС, ОБМЕЖЕНЬ I ЯКИХОСЬ 

МИСТЕЦТВА, ЯК ПЛАКАТ. САМЕ ПЛАКАТИ БЕЗ ПРИКРАС, ОБМЕЖЕНЬ I ЯКИХОСЬ 

ЧIТКИХ ПРАВИЛ, БЕЗ ГОНИТВИ ЗА РОЗКIШШЮ ТА ГРОШИМА ДОЗВОЛЯЮТЬ 

ЧIТКИХ ПРАВИЛ, БЕЗ ГОНИТВИ ЗА РОЗКIШШЮ ТА ГРОШИМА ДОЗВОЛЯЮТЬ 

ЗАНУРИТИСЯ У СВIТ МИНУЛОГО, У ВИР ПРОТЕСТIВ ЗА ПРАВА ТА СВОБОДУ, САМЕ 

ЗАНУРИТИСЯ У СВIТ МИНУЛОГО, У ВИР ПРОТЕСТIВ ЗА ПРАВА ТА СВОБОДУ, САМЕ 

ВОНИ КРАСНОМОВНО НАГАДУЮТЬ ПРО ШЕДЕВРИ КIНО ТА ВИДАТНI МУЗЕЙНI 

ВОНИ КРАСНОМОВНО НАГАДУЮТЬ ПРО ШЕДЕВРИ КIНО ТА ВИДАТНI МУЗЕЙНI 

ВИСТАВКИ, УНIКАЛЬНI СПОРТИВНI ПОДIЇ ТОЩО.

ВИСТАВКИ, УНIКАЛЬНI СПОРТИВНI ПОДIЇ ТОЩО.
Наразi 

таку експозицiю 
плакатного мистецтва – «ВIНТАЖ. 
ФРАНЦУЗЬКИЙ ПЛАКАТ» – запропонував до пере-
гляду Одеський музей захiдного i схiдного мистецтва.

Музейна колекцiя плакату налiчує 94 твори, якi подарувала Почесна грома-
дянка мiста Одеси французька художниця Сюзанна Саварi, що понад 45 рокiв була вiдданою 
прихильницею та благодiйницею музею. Виставку на основi цього зiбрання планували влаштувати ще у 2022 
роцi, але вiйна змусила музейникiв зосередитися на порятунковi та збереженнi експонатiв. Та, навiть попри такi обстави-
ни, праця над експозицiєю тривала i, нарештi, проєкт вдалось реалiзувати.

Звичайнiй виставковiй пiдготовцi передувала серйозна науково-дослiдницька робота, завдяки якiй було встановле-
но авторiв 62 плакатiв, час їх створення i подiї, з якими вони пов’язанi. Цi дослiдження провела кураторка виставки Тетя-
на Балановська, завiдувачка захiдноєвропейського вiддiлу музею, яка пiд час своїх екскурсiй залюбки розповiдає цiкавi 
факти та подробицi. Деякими з них ми подiлимось у цьому репортажi.
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«ОБЛИЧЧЯ» ЕКСПОЗИЦIЇ
Коли у музеї готували виставку, то обмiрковували, який з плакатiв обрати 

«обличчям» експозицiї. Всi вони по-своєму неперевершенi: мають унiкальнi 
iсторiї та авторiв, вiдображають iдею виставки та, до деякої мiри, перегуку-
ються з нашим часом. Серед них є п’ять плакатiв Андре Франсуа, французько-
го художника-графiка i карикатуриста, одного iз найвидатнiших iлюстраторiв 
i дизайнерiв плакату XX ст. Саме постер Андре Франсуа до кiнофiльму «Вели-
ке кохання» його друга режисера П’єра Етекса став «обличчям» виставки, яке 
зустрiчає вiдвiдувачiв на афiшах та банерi бiля входу в музей.

...Батьки були не дуже радi його бажанню стати художником, вважаю-
чи цю професiю «голодною», але були не проти навчання в Будапештськiй 
академiї образотворчих мистецтв. Проте Андре мрiяв вчитися у видатного ху-
дожника-плакатиста Адольфа Кассандра, що й реалiзував у 1934 роцi, коли 
переїхав до Парижа. П’ять рокiв потому художник отримав французьке гро-
мадянство i змiнив своє угорське прiзвище Фаркаш на псевдонiм Франсуа 
на честь своєї нової батькiвщини.

До 1940-х рокiв вiн уже був популярним i плiдним iлюстратором, дотепнi 
твори якого охоче публiкували в сатиричних журналах Францiї, Великої 
Британiї i США. За словами вiдомого американського дизайнера Мiлтона 
Глейзера, Франсуа був яскравим свiтлом свiтової iлюстрацiї у 1950-х роках, i 
всi, хто розпочинав свою кар’єру на той час, надихалися його творами.

За роки дiяльностi художник проiлюстрував безлiч книжок та створив 
57 обкладинок для журналiв i книг, деякi з яких увiйшли до iсторiї графiчного 

дизайну. В творчому доробку Франсуа – численнi рекламнi плакати для вiдомих брендiв i кiнематографу, виконанi з недбалою про-
стотою, але з притаманним йому гумором.

Андре Франсуа мав вражаючий творчий потенцiал, вiн був також живописцем, скульптором i театральним декоратором, 
вiртуозно володiв усiма технiками гравюри i малюнку, створював колажi з рiзних матерiалiв, не забуваючи про вимоги естетики. На 
жаль, багато оригiнальних витворiв i архiви художника було знищено пожежею, що спалахнула в його студiї у 2002 р. Незважаючи 
на стрес i свої 87 рокiв, Франсуа змiг подолати цю трагедiю i з юнацькою завзятiстю створив роботи, в якi вiн iнтегрував обвугленi 
залишки своїх творiв. Цi сповненi емоцiями роботи були показанi на останнiй прижиттєвiй виставцi художника «Випробування во-
гнем» в Центрi Жоржа Помпiду 2004 року.

ЧЕРВОНИЙ ПIВНИК
Серед претендентiв на роль «обличчя» виставки був i постер iз зобра-

женням яскраво-червоного пiвника, який завзято спiває свою ранкову 
пiсню. Майстерно написаний, немов одним енергiйним мазком пензля, вiн 
уособлює французький бойовий дух. А що зараз доречнiше та ближче нам 
за бойовий дух та смiливiсть? Можливо, саме тому цей плакат став одним з 
найпопулярнiших серед глядачiв.

Автором плакату є вiдомий французький графiчний дизайнер Роже Ек-
скоффон (1910-1983). Перший постер з пiвником був ним задуманий з наго-
ди французької виставки в Монреалi в 1963 р. Манера його виконання дуже 
виразна: дивлячись на нього, не можна не згадати китайську калiграфiю. Цей 
графiчний образ використовуватиметься для рiзних французьких зарубiжних 
виставок. Напис на музейному плакатi говорить про те, що вiн виконаний для 
тижня Францiї, який проводився у Швейцарiї в 1965 р.

Розповiдаючи про автора плакату, не можна не згадати про його участь 
у Другiй свiтовiй вiйнi, пiд час якої мобiлiзований Роже Екскоффон звернув 
на себе увагу командування, намалювавши чудовi портрети вiйськових свого 
батальйону. Тодi йому доручили зображувати спецiальнi графiки, вiд точностi 
яких залежало життя його побратимiв. Пiсля закiнчення вiйни Екскоффон 
деякий час працював карикатуристом у рекламному агентствi, а згодом, на 
прохання брата своєї дружини, який мав у Марселi невеликий ливарний завод, став художнiм керiвником фiлiї, вiдкритої в Парижi, i 
почав працювати у галузi шрифтового дизайну. Загалом вiн розробив дев’ять друкарських шрифтiв, що значною мiрою вплинуло на 
вiдродження друкарського мистецтва у Францiї.

У 1956 р. Екскоффон створив власну агенцiю «Urbi et Orbi» – «Мiсто i свiт», абревiатура якої є на музейному постерi. Художник 
не тiльки розробив безлiч логотипiв для великих компанiй, а й займався їхньою рекламою, створивши сотнi плакатiв. Зокрема, за-
пропонував менеджерам Air France новий логотип компанiї, який залишався незмiнним протягом п’ятдесяти рокiв. На замовлення 
оргкомiтету X зимових Олiмпiйських iгор 1968 р., що проходили у Греноблi, розробив емблему, медалi та пiктограми з кожного виду 
спорту. За свої твори художник дiстав численнi призи та мiжнароднi нагороди.
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СИНIЙ ВЕЛОСИПЕДИСТ
Плакат «Синiй велосипедист» нагадує про виставку знаменитого грецького художника-

колориста Алекоса Фассiаноса, яка вiдбулася у 1974 р. в паризькiй галереї Александра 
Iоласа.

Алекос Фассiанос був шанувальником Матiсса та Пiкассо, що простежується у його тво-
рах. Стиль художника характеризується безпосереднiстю та навмисним вiдходом вiд стан-
дартизованих технiк малювання. Твори Фассiаноса знаходяться в музеях i галереях по всьо-
му свiту i прикрашають громадськi мiсця. Створений у самобутньому та особливому стилi, 
«Синiй велосипедист» завжди збирає бiля себе численних вiдвiдувачiв.

МАРАФОН
Плакат iз зображенням бiгунiв з висунути-

ми червоними язиками – це афiша до вистави за 
п’єсою «Марафон» Клода Конфортеса, французько-

го режисера, актора i драматурга, що була перекладена на 30 мов i поставлена в багатьох 
країнах свiту. На плакатi – ексцентричне i химерне зображення героїв п’єси: трьох бiгунiв, 
що очолюють марафонськi перегони i заради перемоги здатнi не тiльки змагатися, а й об-
манювати i зраджувати одне одного. По сутi, це iсторiя життя трьох персонажiв, рiзних за ха-
рактером i вiком, з їхнiми мрiями, невдачами i реальнiстю.

Автор плаката Жан-Марк Рейзер був дуже плiдним художником-карикатуристом, який 
пiддавав критицi всiлякi табу. Його роботи до сьогодення викликають суперечливi оцiнки. 
На виставцi творiв Рейзера, що вiдбулася 2004 р. у Центрi Жоржа Помпiду, при входi висiло 
попередження: «Обережно! Якiсь з картин, що експонуються, можуть образити деяких 
вiдвiдувачiв». У 1960 р. Рейзер став одним iз спiвзасновникiв франко-бельгiйського жур-
налу комiксiв «Хара-Кiрi», який був заборонений 1970 р. за нiбито знущання з недавно по-
мерлого Шарля де Голля. Згодом художник публiкував свої малюнки у французькому лiтературно-мистецькому журналi полiтичної 
сатири «Шарлi Ебдо» та в iнших виданнях.

РИБИ З ЛЮДСЬКИМИ ОЧИМА
Не менш цiкавий та захоплюючий плакат – це постер до кiнострiчки Едуарда Лун-

ца «Бродячий настрiй» (фр. – L’humeur vagabonde). У фiльмi йдеться про життя чоловiка, 
який залишає дружину i дiтей, щоб вирушити у подорож до Парижа за бiльш цiкавим жит-
тям. З собою вiн бере квiтку азалiї, яка, зi слiв його матерi, дуже дорого коштує у мiстi i 
обов язково стане в нагодi, забезпечивши чоловiка грошима. Монохромнi риби з людсь-
кими очима, зображенi на афiшi, вiдображають середовище, в якому перебуває голов-
ний герой.

ПЛАКАТИ РОМАНА 
ЦЕСЛЕВИЧА

У другому залi виставки розташувались плакати польсько-
го митця українського походження Романа Цеслевича, якi ви-
разно вiдрiзняються вiд усiх попереднiх. Цей графiк та фотограф – помiтний автор у явищi культури та мистецтва польського плакату 
1950-х – 1960-х рокiв. Майстер народився i навчався у Львовi, пiзнiше – у Краковi, у Збiгнєва Пронашко.

Цеслевич переїхав зi своєю родиною до Парижа у 1963 роцi. Вiд самого початку свого перебування тут вiн спiвпрацював з па-
ризькими музеями. Для Центру Помпiду вiн створив дизайн каталогiв, плакатiв i вiзуальну iдентифiкацiю для серiї мiжнародних ви-
ставок. Роман Цеслевич був художнiм директором журналу ELLE.

У нього помiтно своєрiдний погляд та стиль. Його плакати нiби кидають виклик монотонностi та консерватизму. Особливо виразнi – 
робота для драмтеатру, яка рекламує п’єсу «Процес» Франца Кафки, i плакат, присвячений Ернесту Че Геварi, на якому замiсть очей 
i носа художник використав фразу «Che si».

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
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ВИСТАВКА РЕНЕ МАГРIТТА
Багато уваги вiдвiдувачiв привертає плакат видатного бельгiйського художника-

сюрреалiста Рене Магрiтта. Цей постер було вкрай важко iдентифiкувати, оскiльки зо-
бражена на ньому картина дуже рiдко репродукується цiнителями та виставляється на 
просторах iнтернету, але кураторка виставки змогла знайти її у Багдадському музеї су-
часного мистецтва в Iраку. Вона називається «Дорога до неба», а символiчним є те, що 
написана ця картина в останнiй рiк життя Магрiтта – у 1967-му.

АНДЖЕЛА 
ДЕВIС

У третьому виставко-
вому залi найпотужнiшим 
за енергетикою, на дум-
ку багатьох вiдвiдувачiв, 
є плакат з iсторiєю про 
неймовiрну жiнку – Ан-
джелу Девiс. Фемiнiстка другої хвилi та всесвiтньо вiдома правозахисни-
ця, вона була пов’язана з рухом «Чорнi пантери», що виступав за права 
афроамериканцiв. У 1970-х роках в СРСР Девiс була однiєю з головних 
«зiрок» радянської пропаганди – символом боротьби проти расизму, за 
права пригноблених афроамериканцiв та ув’язнених у США.

АР-БРЮТ
У цьому ж залi багато iнших полiтичних плакатiв, а та-

кож робiт у стилi ар-брют. Це мистецтвознавчий термiн, який 
позначає творчiсть непрофесiйних митцiв. Запровадив його 
у серединi XX сторiччя французький художник Жан Дюбюффе 
для опису своєї колекцiї картин, малюнкiв i скульптур, ство-
рених непрофесiйними майстрами, якi були маргiналами 
суспiльства. Серед них – душевнохворi, люди з обмежени-
ми можливостями, ув’язненi та одинаки. Iнколи до ар-брют 
вiдносять дитячу творчiсть.

Також тут розмiщенi плакати, якi замовляв легендар-
ний англiйський та американський кiноактор i кiнорежисер 
Чарлi Чаплiн до своїх кiнострiчок. Зокрема, до нiмої комедiї 
«Вогнi великого мiста». А також плакат Рене Феррачi до 
фiльму «Скромна привабливiсть буржуазiї» iспанського ре-
жисера Луїса Бунюеля.
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Музейники плiдно по-
працювали i змогли зроби-
ти неперевершеною не лише 
саму виставку, а й буклет до 
неї. З усього розмаїття ви-
дань, зокрема – i розкiшно 
iлюстрованих мистецьких кни-
жок, саме буклет Одеського 
музею захiдного i схiдного ми-
стецтва до виставки французь-
кого плакату «Вiнтаж» став пе-
реможцем у номiнацiї «Краща 
книга з питань мистецтва» кон-
курсу »Краща книга виставки-
форуму 2023», що вiдбувся в 
рамках XXIII Всеукраїнської 
виставки-форуму «Українська 
книга на Одещинi».

СУЧАСНI ПЛАКАТИ: 
ПРО ЩО ВОНИ?

Окрiм того, у музеї провели конкурс сучасного плаката, де запропо-
нували вiдвiдувачам намалювати свої постери на вiльну тему. Бажаючих 
вiдтворити свої думки та зробити внесок у сучасне плакатне мистецтво 
виявилось дуже багато, але майже всi роботи мали спiльний лейтмо-
тив: сила, хоробрiсть, нездоланнiсть українцiв пiд час повномасштабно-
го вторгнення та вiра у Перемогу. Було важко обирати, але 10 авторiв 
найщирiших та найзворушливiших постерiв отримали подарунки.

Якщо вам цiкаво дiзнатися, що таке «Народна майстерня» i 
Студiя Грапю, а також побачити iншi дивовижнi французькi пла-
кати, познайомитися з творчiстю знаних майстрiв i з представни-
ками рiзних авангардних напрямкiв XX ст., музей чекає на вас на 
виставцi та кураторських екскурсiях. Вiдвiдати експозицiю можна 
щоденно (окрiм середи) з 12:00 до 18:00 (каса – до 17:30). Вартiсть 
квиткiв – 100 грн. 

Матерiали та фото для публiкацiї наданi Одеським музеєм захiдного i схiдного мистецтва.
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ПОПРИ ВСЕ В ОДЕСI ЗНОВУ ЛIТО. 
ДЛЯ БАГАТЬОХ ТВОРЦIВ – ЦЕ СВIЖИЙ 
ПОШТОВХ ДО СТВОРЕННЯ ЧОГОСЬ 
НЕОРДИНАРНОГО, СПЕКОТНОГО ТА 
ПО-ОСОБЛИВОМУ ЗАХОПЛЮЮЧОГО. 
МАЙСТЕРНЯ-ГАЛЕРЕЯ «ORESHEK» 
ВIДКРИЛА ДВЕРI ДЛЯ ГЛЯДАЧIВ ЗI 
СПОНТАННОЮ ВИСТАВКОЮ «ПРОСТIР 
ЛIТА», ЯКА ОХОПИЛА ТВОРЧIСТЬ 
ОДРАЗУ КIЛЬКОХ ХУДОЖНИКIВ. 
ПРЕДСТАВЛЕНО АБСТРАКТНИЙ 
ЖИВОПИС, НЮ ТА АРТЕФАКТИ 
СПЕКОТНОГО ЛIТА ВIД АЛЛИ АЛЛИ 
АЛЄКСЄЄВОЇ, ПЕТРА ЛЕБЕДИНЦЯ, АЛЄКСЄЄВОЇ, ПЕТРА ЛЕБЕДИНЦЯ, 
АНАТОЛIЯ ЖУКА, ERM WOKHOL, АНАТОЛIЯ ЖУКА, ERM WOKHOL, 
СЕРГIЯ БУРДИСЕРГIЯ БУРДИ ТА ЛЕОНIДА БАГРIЯ.ТА ЛЕОНIДА БАГРIЯ.

«ПРОСТIР ЛIТА»:
ГАЛЕРЕЯ «ORESHEK» ДИВУЄ 

АБСТРАКТНИМ ЖИВОПИСОМ ТА НЮ

МАЙСТЕРНЯМАЙСТЕРНЯ
Марина ЖигалюкМарина Жигалюк

Фото: Альона КсенофонтоваФото: Альона Ксенофонтова
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МАЙСТЕРНЯ
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Відвідувачі майстерні-галереї «ORESHEK»
Співзасновниця галереї «ORESHEK», 
адвокат Вікторія Орехова
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ЧОМУ 
АБСТРАКЦIЯ? 
ЧОМУ НЮ?

Як каже Сергiй Бур-
да, простi поєднання 
надзвичайно залежнi 
вiд вiзуально неосяж-
них енергетичних потокiв 
i початкових умов, якi 
на площинi призво-
дять до непередбачува-
них варiантiв вiзуальних 
композицiй.

– Лiто – це найкращi 

спогади про дитинство: 

сонце, спека, зелена тра-

ва, прохолода джерел. За 

допомогою абстракцiї по-

вертаю час, знаходжусь 

в пошуках нового вимiру, 

аналiзую простiр, – 
розповiдає Сергiй Бурда.

На думку Алли 
Алєксєєвої, лiто – це 
про новi подорожi, 
довгоочiкуванi зустрiчi 
з друзями, зустрiчi з 
мiстами, Одесою, морем.

– Люблю жит-

тя, а ще бiльше люб-

лю вивчати складнi речi 

простою мовою жи-

вопису. Абстракцiя – 

життя моє, – подiлилась 
художниця.

Ще один учасник ви-
ставки – Петро Лебе-
динець – абстракцiєю 
називає необмеженi 
можливостi простору i 
часу, яскравий чуттєвий 
слiд, голос минулого, май-
бутнього i сьогодення.

Ню протягом багатьох 
столiть є одним iз голов-
них жанрiв у мистецтвi, 
саме тому цей «Простiр 
лiта» – не лише абстрак-
тний, а й оголений...

– Менi цiкаво гра-

ти з формами, пласти-

кою, лiнiєю людсько-

го тiла, створювати за 

допомогою стилiзацiї 

свiй iдеальний образ, – 
дiлиться Анатолiй Жук. 
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Художники Алла Алєксєєва, Петро Лебединець та Леонід Багрій презентують свої роботи

Співзасновник галереї «ORESHEK», архітектор, скульптор Олексій Орехов

Відкриття виставки відвідали відомі одеські художники Сергій Савченко, 
Сергій Попроцький та журналіст Олександр Варигін
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В ОДЕСЬКОМУ КУЛЬТУРНОМУ ЦЕНТРI 
UNION ВIДБУЛОСЯ УРОЧИСТЕ ВIДКРИТТЯ 
МIЖНАРОДНОГО ПРОЄКТУ «УКРАЇНСЬКИЙ 
ФОТОЩОДЕННИК». СИМВОЛIЧНО, ЩО 
ВИСТАВКА БУЛА ПРЕЗЕНТОВАНА 28 ЧЕРВНЯ, 
У ДЕНЬ КОНСТИТУЦIЇ УКРАЇНИ.

Проєкт створили з метою задокументувати жахливi наслiдки 
вiйни в Українi. У фотороботах вiддзеркалено те, як вiйна подiлила 
життя всiх українцiв на «до» та «пiсля», як вплинула на кожного з нас, 
незалежно вiд того, де нинi ми перебуваємо.

Пiд час вiдкриття вiдбувся фотопоказ пiд назвою «Вiйна. До/пiсля». 
Учасники заходу мали можливiсть побачити на знiмках, яким було життя до 
24 лютого 2022 року i яким воно стало пiсля повномасштабного вторгнення.

Сама ж експозицiя проєкту складається з трьох частин: «Вiйна очима 
фотожурналiстiв», «Аматорська фотографiя» та «Дитячi репортажi». Вона 
включає 50 робiт, зроблених у рiзних куточках країни, зокрема – у Бахмутi, 
Херсонi, Києвi, Харковi, Одесi.

Особливу увагу вiдвiдувачiв привернули дитячi роботи. Тонкi та 
емоцiйнi малюнки обдарованих учнiв мистецьких шкiл, якi так виразно 
вiдображають дитяче сприйняття трагiчних подiй, сприймаються особли-
во емоцiйно.

Зiбранi на виставцi благодiйнi пожертвування будуть спрямованi на 
пiдтримку притулку для тварин «Шанс» у мiстi Херсонi. 

ПОГЛЯД
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ПОГЛЯД

94 #133’2023



9595



96 #133’2023

ЄДНІСТЬ ПІД ЧАС ВІЙНИ: 

РЕЗУЛЬТАТИ СОЦІОЛОГІЧНОГО ДОСЛІДЖЕННЯ

Протягом пер-
шого року повномасштабного втор-

гнення Росії в Україну аналітичний 
центр Cedos регулярно прово-
див дослідження досвідів життя 
українського суспільства під час війни. 
Питання стосувалися емоційного ста-
ну, переживань, побуту та повсякден-
ня, працевлаштування та фінансового 
становища, змін поглядів та бачення 
майбутнього країни. Описуючи вплив 
війни на суспільство респонденти до-
сить часто згадували про зростан-
ня консолідації, безпрецедентність 
рівня єдності. Тому аналітики вирішили 
дослідити, що саме люди розуміють під 
єдністю суспільства, як інтерпретують 
джерела її появи. Це питання стало ча-
стиною опитувальника дослідження 
»Дев’ять місяців повномасштабної 
війни в Україні: думки, переживан-
ня, дії». Продовження зафіксованих 
тенденцій знавці спостерігали і в ре-
зультатах опитування, проведеного че-
рез рік з початку повномасштабного 
вторгнення.

Ця стаття написана з викори-
станням даних зібраних через 
дев’ять місяців та рік після початку 
повномасштабної війни. Опитування не 
є репрезентативним та проводилося в 
межах якісницького підходу.
СПІЛЬНИЙ 

СУСПІЛЬСТВОСУСПІЛЬСТВО
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ВОРОГ ТА СПІЛЬНИЙ ДОСВІД
Описуючи своє розуміння єдності українського 

суспільства, учасники опитування висловлювали дум-
ку, що війна стала її причиною. Проте вони по-різному 
інтерпретували, який саме з аспектів чи наслідків війни став 
стимулом.

Найчастіше люди говорили, що консолідація ста-
ла наслідком появи зовнішнього спільного ворога та 
необхідності йому протистояти. На їхню думку, об’єднання 
проявлялося у згуртуванні зусиль для боротьби з ворогом, 
вірі в Збройні сили України, негативних емоціях до Росії. 
Така спільність мети та поглядів посилила тенденції до 
об’єднання представників різних соціальних груп і зменшен-
ня розбіжностей у політичних поглядах, цінностях різних груп 
населення.

«БІЛЬШІСТЬ КРАЇНИ ЗАРАЗ – НІБИ ЯК ОДИН 
ОРГАНІЗМ, МИ ВСІ ПОЄДНАНІ ОДНІЄЮ 
МЕТОЮ ТА ЙДЕМО ДО ОДНІЄЇ ТОЧКИ – ДО 
ПЕРЕМОГИ».

Жінка, 29 років, Запоріжжя

«ЛЮДИ РІЗНИХ ПОЛІТИЧНИХ, РЕЛІГІЙНИХ, 
СОЦІАЛЬНИХ ВЕРСТВ ПРАЦЮЮТЬ РАЗОМ – 
ХТО ЯК МОЖЕ, І ВСІ ВОНИ ПРАЦЮЮТЬ ПРОТИ 
ОДНОГО ЗЛА».

Жінка, 39 років, Кривий Ріг, 
Дніпропетровська область

Учасники опитування говорили й про те, що суспільство 
наразі переживає багато спільних досвідів. Згадували 
про обстріли, втрату близьких, житла, складність знай-
ти продукти, спроби підлаштуватися під відключення 
електроенергії, занепокоєння майбутнім країни, пере-
живання через загибель військових і відчуття радості від 
звільнення територій. Ці ситуації створювали спільний 
контекст життя для людей незалежно від місця прожи-
вання, формували спільну історичну пам’ять, що сприяла 
появі відчуття єдності.

Ці тенденції зафіксовані й в результатах опитування, 
яке проводили через рік після початку повномасштабної 
війни. З-поміж турбот, які найбільше непокоїли опитува-
них, вираженими були ті, що пов’язані зі спільними пере-
живаннями – щодо воєнних дій, міжнародної підтримки 
України, тривалості війни, невизначеності політичної та 
економічної ситуації, адаптації до графіків відключень 
світла.

«СПІЛЬНИЙ ВОРОГ, СПІЛЬНА МЕТА І 
СПІЛЬНІ ТРУДНОЩІ (ПРОДУКТИ, ОПАЛЕННЯ), 
СПІЛЬНИЙ ДОСВІД ПЕРЕЖИВАННЯ ОБСТРІЛІВ, 
ВІДСУТНОСТІ ЕЛЕКТРИКИ – ЗГУРТОВУЮТЬ, 
ПІДШТОВХУЮТЬ СТАВИТИСЯ З РОЗУМІННЯМ 
ДО ОТОЧУЮЧИХ».

Чоловік, 32 роки, Харків

Війна спричинила чимало втрат для суспільства, руйну-
вань інфраструктури, частина населення втратила джере-
ла доходу, житло, мусила змінити своє місце проживання, 
відбудовувати пошкоджені домівки. На думку учасників опиту-
вання, суспільство спільно намагається подолати такі наслідки. 
Люди об’єдналися для допомоги іншим через надання безкош-
товного житла, підтримку у відбудові зруйнованої нерухомості, 
приготування їжі, пожертвування одягу та продуктів.

Окреме місце у відповідях займає фінансова допомога –
 участь у зборах коштів на потреби ЗСУ та постраждалого на-
селення.

«УСІ ПРИТОМНІ ЖИТЕЛІ УКРАЇНИ РОБЛЯТЬ 
ВСЕ (КОЖЕН, ЩО МОЖЕ), АБИ НАБЛИЗИТИ 
ПЕРЕМОГУ. В ЦЬОМУ ЄДНІСТЬ. ДОНАТЯТЬ 
ВІЙСЬКОВИМ ГРОШИМА, ВОЛОНТЕРЯТЬ, 
ОПІКУЮТЬСЯ ВАЖКОПОРАНЕНИМИ ВОЇНАМИ, 
ДОПОМАГАЮТЬ ПЕРЕСЕЛЕНЦЯМ, ОДИН 
ОДНОМУ, ПРОСТО ПРАЦЮЮТЬ, АБИ НЕ ВПАЛА 
ЕКОНОМІКА. НАВІТЬ ДІТИ ПРОДАЮТЬ ЯКИЙСЬ 
СВІЙ ХЕНДМЕЙД АБО СПІВАЮТЬ НА ВУЛИЦЯХ, 
ЗБИРАЮЧИ ГРОШІ НА ПЕРЕМОГУ. УКРАЇНСЬКИЙ 
НАРОД – УНІКАЛЬНИЙ, І ЙОГО НЕ ЗДОЛАТИ!».

Жінка, 55 років, Київ

Підтримували одне одного й емоційно, показуючи 
емпатію та небайдужість до переживань інших. Про взаємну 
допомогу говорили зокрема ті, хто має досвід переселення 
за кордон чи в межах країни. Їхнє переміщення полегшила 
допомога, яку надавала місцева спільнота – як небайдужі 
мешканці, так і місцеві органи влади. Респонденти з 
досвідом переселення наголошували на необхідності самим 
долучатися до допомоги тим, хто цього потребує, створювати 
середовище взаємної підтримки.

«ПОГОДЖУЮСЯ ЩОДО ЄДНОСТІ. НА 
РОБОТІ СТАЛИ БІЛЬШЕ ПІДТРИМУВАТИ ОДИН 
ОДНОГО, ТУРБУВАТИСЯ ПРО КОЛЕГ».

Жінка, 57 років, Київ
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ВІДЧУТТЯ НАЛЕЖНОСТІ 
ДО УКРАЇНСЬКОГО СУСПІЛЬСТВА

Повномасштабна війна вплинула на уявлення про 
зв’язок з Україною. За словами учасників опитування, 
вони почали більш виражено відчувати свою належність до 
українського народу, історії країни, розуміти себе як части-
ну українського суспільства. Більш важливим для них стало 
й показувати свою ідентичність з українським суспільством, 
зокрема через вживання української мови.

«МЕНІ ЗДАЄТЬСЯ, ЛЮДИ СТАЛИ КРАЩЕ 
РОЗУМІТИ СВОЮ НАЛЕЖНІСТЬ ДО 
УКРАЇНСТВА. УЖЕ НЕ ПОЧУЄШ «КАКАЯ 
РАЗНІЦА, ЛИШЬ БИ ЧЄЛОВЄК БИЛ 
ХОРОШИЙ». ДЕСЬ ЗАРАЗ СПРАВДІ 
НАРОДЖУЄТЬСЯ УКРАЇНСЬКА НАЦІЯ, ЧОГО НЕ 
СТАЛОСЯ ЗА 30 РОКІВ НЕЗАЛЕЖНОСТІ».

Чоловік, 43 роки, Київ

Про зростання відчуття себе громадянином України 
свідчать й результати опитування Соціологічної Групи «Рей-
тинг». За їхніми даними, середнє значення сили відчуття 
себе громадянином зросло з 7,9 бала у серпні 2021 року до 
9,5 балів у серпні 2022 (вимірювання відбувалося за 
10-бальною шкалою, де 0 – зовсім не відчуваю, а 10 – 
абсолютно відчуваю).

Через рік після початку повномасштабної війни 
помічається продовження цих тенденцій. Вони, зокре-
ма, пов’язані зі змінами відчуття свого зв’язку з країною. 
Опитувані говорили про те, що їхній зв’язок з Україною 
став міцнішим, більш стійким, а розуміння своєї належності 
до українського суспільства викликає відчуття гордості, 
стимулює інтерес до глибшого пізнання країни, її історії, 
культури.

Досвід переселення за кордон також позитивно впли-
нув на зміну ставлення до України. Учасники нашого 
дослідження зазначали, що після взаємодії з інституціями та 
суспільствами інших країн, вони усвідомлювали що раніше 
недооцінювали або занадто критично ставилися до України.

ДИНАМІКА ЄДНОСТІ 
ТА ЗАГОСТРЕННЯ ВІДМІННОСТЕЙ

Водночас частина респондентів говорила, що помічає 
поступове зниження рівня єдності. На їх думку, на почат-
ку війни суспільство було більш згуртованим та активніше 
залучалося до спільної діяльності. Висловлювали й 
занепокоєння тим, що рівень консолідації суспільства 
може різко впасти після закінчення війни. Таке пере-
живання здебільшого було властиве тим, хто описував 
консолідацію суспільства лише як наслідок протистоян-
ня спільному ворогу і зазначав, що не помічає спільності 
українців в інших сферах життя. Їх турбувало питання, на-
вколо чого населення буде гуртуватися після зникнення 
зовнішньої загрози.

«НЕ ПЕВЕН, ЩО ЦЯ ЄДНІСТЬ ЗБЕРІГАЄТЬСЯ 
В ТІЙ ЖЕ ФОРМІ, ЩО БУЛА В ПЕРШІ МІСЯЦІ 
ВІЙНИ, АЛЕ ЗАГАЛЬНИЙ ДОСВІД ВІЙНИ 
ОБ’ЄДНУЄ – ЦЕ ПРАВДА. ПРОСТО ЦЕ 
СКОРІШЕ СПІЛЬНІ ТЕМИ ДЛЯ РОЗМОВ, АНІЖ 
ЄДИНИЙ ПОРИВ, ЯКОГО ЯКРАЗ УЖЕ НЕ 
ВИСТАЧАЄ».

Чоловік, 31 рік, Київ

Аналітики також прагнули з’ясувати, які відмінності між 
людьми загострилися з початку повномасштабного втор-
гнення. Найбільш гостро учасники нашого опитування 
відчували різницю у можливостях і фінансових ресурсах для 
реагування на спричинені війною труднощі. Зокрема, зга-
дували нерівну спроможність для відновлення житла, пере-
селення в безпечніше місце, підтримки рівня життя у разі 
втрати роботи. Гостро відчували й нерівномірний негативний 
вплив війни на людей, відчували, що мали більше за інших 
знижувати рівень витрат, економити кошти, відмовлятися 
від бажаного комфорту, шукати розв’язання для більшої 
кількості проблем.

Водночас згадували про обмежену спроможність 
бідніших груп населення «підготуватися до зими» в умовах 
масових відключень електропостачання – придбати гене-
ратори, зовнішні акумулятори, зробити запаси продуктів та 
води. Опитувані помічали й те, що становище вразливих груп 
загалом було погіршено, й через наслідки війни для них ста-
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ло ще тяжчим підтримувати життєдіяльність. Тоді як люди з 
вищими доходами легше долали труднощі.

Сильніше сприймали відмінності між людьми й через 
різницю пережитого досвіду. Учасники опитування зга-
дували про посилення відчуття несправедливості у тих, 
хто проживають ближче до лінії фронту, де серед іншого 
відбуваються частіші обстріли, вимушено змінили місце про-
живання, втратили житло або близьких людей. Це зумовлю-
вало складність у розумінні життєвої ситуації й обставини 
прийнятих рішень людьми з різним досвідом.

Відмінності також проявлялися в 
емоційній залученості у війну, 
здатності співпереживати чужо-
му досвіду, висловлювати емпатію, 
готовності допомагати іншим. На 
думку учасників опитування, 
більш різко люди реагували 
на відмінності в політичних по-
глядах, що стосуються війни та 
ставлення до Росії, російського 
суспільства, російського контенту 
та російської мови. Вони висловлювали своє одно-
значне небажання спілкуватися з людьми, що ма-
ють неоднозначне ставлення до Росії.

ЗАПИТ НА УЧАСТЬ У ЖИТТІ 
СУСПІЛЬСТВА

Поруч зі зростанням вираженості єдності суспільства 
збільшується й запит людей на участь у житті громади. Знач-
на кількість опитуваних займається волонтерством, долуча-
ються до діяльності доброчинних організацій, допомагають 
фізично на місцях, долучаються до зборів коштів. Частина 
учасників нашого дослідження говорили, що в майбутньому 
хотіли б долучитися до волонтерської організації або вже пе-
ребувають в пошуку такої організації.

«З ПЕРШОЇ Ж НЕДІЛІ ПРИЇЗДУ ДО СЕЛА МИ 
ВОЛОНТЕРИМО. ПЛЕТЕМО СІТКИ, КРУТИМО 
ЗАКРУТКИ НА ПЕРЕДОВУ».

Жінка, 45 років, Миколаїв

Розуміння залученості до життя громади не обме-
жувалося доброчинністю. Учасники нашого опитування 
розповідали про бажання долучитися до суспільних ініціатив 
та соціальних проєктів, більше впливати на процес прийнят-
тя рішень і брати участь в облаштуванні території біля влас-
них будинків та в мікрорайонах.

«МАТИ ПРАВО ГОЛОСУ В ЕЛЕКТРОННІЙ 
ФОРМІ, ВІЛЬНІЙ КОМУНІКАЦІЇ З ОРГАНАМИ 
ВЛАДИ, ДОЛУЧАТИСЬ ФІЗИЧНОЮ УЧАСТЮ 
ДО РОБІТ ОБЛАШТУВАННЯ ЖИТТЯ, 
ВИСЛОВЛЮВАТИ РЕКОМЕНДАЦІЇ».

Чоловік, 36 років, Харків

З результатів дослідження ба-
чимо, що українське 

суспільство по-різному 
відчувало єдність, 
розуміло її динаміку. 
Частина висловлюва-
ла занепокоєння че-

рез поступове падіння 
рівня консолідації або 

її залежності від наявності 
зовнішнього спільного воро-
га. Але більш поширеними у 

відповідях є думки, що згур-
тування охопило чимало сфер 

життя суспільства і є досить стійким. Ре-
спонденти трактували об’єднання населення не лише 
як результат протистояння Росії, але і як спробу по-
долати спричинені війною наслідки, долучитися до до-
помоги та підтримки одне одного, наслідок пережи-
вання спільного досвіду та зростання вираженості 
ідентичності. З-поміж відповідей зустрічався й запит 
на більш постійні форми долучення до допомоги, во-
лонтерства, спільної діяльності, зокрема, приєднання 
до громадських організацій, соціальних проєктів, ба-
жання залучатися до розвитку та процесів прийняття 
рішень у громадах. 

За матеріалами сайту LB.ua
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СИТУАЦIЯ НАВКОЛО ОКУПОВАНОЇ РОСIЯНАМИ ЗАПОРIЗЬКОЇ АЕС ЗАГОСТРЮЄТЬСЯ 
ЩОДНЯ. УКРАЇНСЬКА РОЗВIДКА ПОВIДОМЛЯЄ, ЩО ПЛАН ПIДРИВУ СТАНЦIЇ 
РОЗРОБЛЕНИЙ ТА ЗАТВЕРДЖЕНИЙ I ЯДЕРНА ЗАГРОЗА НIКОЛИ НЕ БУЛА ТАКОЮ 
ВЕЛИКОЮ, ЯК ЗАРАЗ.

Кризовий штаб моделює можливi сценарiї розвитку 
подiй, проводяться навчання екстрених служб, населення 
отримує iнструкцiї на випадок теракту.

Разом з тим, думки профiльних експертiв та 
представникiв галузi роздiлися. Однi вважають, що аварiя 
майже неминуча i варто готуватися до найгiршого. Iншi ка-

жуть, що навiть для вiдверто терористичного режиму Росiї 
пiдрив ядерного об’єкта – це занадто.

Усiх трохи заспокоїла заява представника Бiлого дому 
про те, що США не бачать ознак готовностi росiян пiдiрвати 
Запорiзьку АЕС i не вважають загрозу «неминучою». Попри 
це напруга в суспiльствi зростає.

ЧОГО ДОБИВАЮТЬСЯ 
ОКУПАНТИ

Ситуацiя на Запорiзькiй АЕС була i 
залишається стабiльно напруженою з 
4 березня 2022 року – дати початку її 
окупацiї росiянами. Ще в серпнi 2022 
року росiйськi вiйськовi вiдкрито заявля-
ли про мiнування всiх важливих об’єктiв 
найбiльшої атомної станцiї Європи та по-
грожували їх пiдiрвати.

«Тут буде або росiйська земля, 
або випалена пустеля. Як ви знаєте, 
ми замiнували всi важливi об’єкти. 
Якщо буде найжорсткiший наказ – ми 
маємо його виконати», – говорив своїм 
пiдлеглим росiйський генерал Валерiй 
Васильєв, який командував розташова-
ним на ЗАЕС гарнiзоном.

Попри вiдверто терористичнi погро-
зи, на щастя, досi росiяни не наважува-
лися на реалiзацiю заявлених генералом 
крокiв. Однак загроза пiдриву iснувала i 
зберiгається досi.

Масла у вогонь пiдлили останнi за-
яви президента Володимира Зеленсь-
кого та керiвника ГУР Кирила Буданова 
про пiдготовку теракту та затвердження 
плану пiдриву Запорiзької АЕС. Однак, 
за словами спiврозмовникiв ЕП у владi, 
це не означає, що найгiрший сценарiй 
обов’язково реалiзується.

«Насправдi влада все комунiкує 
доволi коректно, просто у нас всi люблять 
додумувати. Якщо вчитатися, то вони ка-
жуть про мiнування об’єктiв. Так, цiлком 
можливо, але нiхто не каже про можливе 
повторення Чорнобиля чи Фукусiми, як 
про це пишуть окремi медiа», – пояснює 
один з депутатiв з фракцiї «Слуга народу».

Є багато аргументiв проти такого роз-
витку подiй. Один з них – заява пред-
ставника Ради нацбезпеки Бiлого дому 
Джона Кiрбi. За його словами, «США не 
бачать ознак, що Росiя готова пiдiрвати 
ЗАЕС». Про решту аргументiв – нижче.

Для чого росiянам пiднiмати тему 
можливого пiдриву ЗАЕС? «Вони 
пiдвищують ставки, намагаючись зупи-
нити контрнаступ ЗСУ. Таким вiдвертим 
терористичним шантажем вони хочуть 
посадити Україну за стiл переговорiв та 
примусити до миру на умовах Кремля», – 
пояснює спiврозмовник ЕП в Мiненерго.

Те саме вони робили пiд час опалю-
вального сезону, обстрiлюючи цивiльнi 
об’єкти енергетичної iнфраструктури. Од-
нак своєї мети не досягли.

Iдеологом та координатором знищен-
ня української енергосистеми та ядерно-
го шантажу, за даними джерел ЕП, є за-
ступник голови адмiнiстрацiї президента 
Росiї та колишнiй керiвник «Росатома» 
Сергiй Кiрiєнко.

ЯК НА ЯДЕРНИЙ 
ТЕРОРИЗМ РОСIЯН 
МОЖЕ ВПЛИНУТИ СВIТ

Єдиним дiєвим способом ти-
ску на Росiю в питаннi деокупацiї та 
демiлiтаризацiї Запорiзької АЕС ли-
шаються жорсткi економiчнi санкцiї.  
Україна давно заявляє, що обмеження 
для росiйського цивiльного ядерного сек-
тору повиннi стати частиною глобального 
санкцiйного пакета.

Однак зробити це виявилося набага-
то складнiше, нiж здавалося. Деякi захiднi 
країни не готовi йти на радикальнi кро-

ки. Причина – їхня залежнiсть вiд «Рос-
атома», що дозволяє йому зривати поста-
чання та шантажувати свiт.

Поки Захiд боїться вводити санкцiї 
проти «Росатома», росiйська корпорацiя 
продовжує реалiзацiю десяткiв 
мiжнародних проєктiв.

Ця компанiя надає всi види послуг у 
ядернiй енергетицi: вiд будiвництва АЕС 
та постачання палива до навчання пер-
соналу та вивезення вiдходiв. »Росатом» 

має 73 чиннi проєкти у 29 країнах за-
гальною вартiстю майже 140 млрд дол та 
контролює 46% свiтових потужностей iз 
збагачення урану.

Реактори, якi працюють на ядерному 
паливi цiєї корпорацiї, виробляють 37% 
електрики в Болгарiї та 42% – в Угорщинi. 
Вiд росiйської корпорацiї залежнi Болгарiя, 
Чехiя, Фiнляндiя, Iспанiя та Швецiя.

Рiвень цинiчностi в ставленнi свiту до 
подiй в Українi i зокрема на Запорiзькiй 
АЕС добре демонструє рiшення 
Євросоюзу дозволити «Росатому» продо-
вжити добудову угорської АЕС «Пакш».

ЄДИНИМ ДIЄВИМ ЄДИНИМ ДIЄВИМ 
СПОСОБОМ ТИСКУ СПОСОБОМ ТИСКУ 

НА РОСIЮ В ПИТАННI НА РОСIЮ В ПИТАННI 
ДЕОКУПАЦIЇ ТА ДЕОКУПАЦIЇ ТА 

ДЕМIЛIТАРИЗАЦIЇ ДЕМIЛIТАРИЗАЦIЇ 
ЗАПОРIЗЬКОЇ АЕС ЗАПОРIЗЬКОЇ АЕС 

ЛИШАЮТЬСЯ ЖОРСТКI ЛИШАЮТЬСЯ ЖОРСТКI 
ЕКОНОМIЧНI САНКЦIЇ. ЕКОНОМIЧНI САНКЦIЇ. 
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Поки це ставлення не змiниться, а пе-
редумов для запровадження жорстких 
санкцiй проти ядерного сектору Росiї 
немає, розраховувати Україна повин-
на лише на себе. I готуватися треба до 
найгiршого.

МОЖЛИВI СЦЕНАРIЇ 
ТА НАСЛIДКИ

Коли обговорюється можлива аварiя 
на атомнiй станцiї, то зазвичай згадують 
про двi трагедiї, якi вiдбулися в Українi 
та Японiї: катастрофи на Чорнобильськiй 
АЕС та у Фукусiмi.

За словами представникiв атомної 
галузi, з якими поспiлкувалася ЕП, на 
Запорiзькiй АЕС малоймовiрне повто-
рення i чорнобильського сценарiю 1986 
року, i аварiї на Фукусiмi 2012 року.

Головна вiдмiннiсть у тому, що всi 
шiсть енергоблокiв на ЗАЕС не виробля-
ють електроенергiю. П’ять з них пере-
бувають у станi холодної зупинки i лише 
один – у гарячому станi. Останнiй i несе 
найбiльшу загрозу.

Розумiючи це, український регулятор 
ще 2,5 тижнi тому розпорядився переве-
сти останнiй блок у стан холодної зупин-
ки, але окупанти цю команду не викона-
ли. Вочевидь, щоб далi шантажувати свiт 
ядерною катастрофою.

«П’ятий блок можна швидко вивести 
на мiнiмально контрольовану потужнiсть, 

потенцiйна небезпека зростає в рази. 
Можливi наслiдки треба моделюва-
ти. Якщо усi шiсть блокiв перебувають в 
холоднiй зупинцi, то зона евакуацiї в разi 
аварiї – 20 кiлометрiв навколо ЗАЕС», – 
пояснює експертка з ядерної безпеки 
Ольга Кошарна.

При цьому вона не вiрить у сценарiй, 
за яким росiяни спробують пiдiрвати 
ядерний реактор.

«Можуть здiйснити iншi технiчнi за-
ходи, щоб спровокувати важку аварiю з 
розплавленням активної зони. Зокрема, 
щось зробити з водопостачанням: по-
шкодити ставок-охолоджувач, бризкальнi 
басейни, трубопроводи чи паропроводи. 
Варiантiв багато», – додає експертка.

Експерт з енергетики Геннадiй Ряб-
цев пояснює, що сценарiй з розплавлен-
ням активної зони реактора можливий 
лише за умови, що не спрацює система 
аварiйного захисту. Такий розвиток подiй 
вiн називає малоймовiрним.

За його словами, пiсля трагедiї 
в Японiї на всiх АЕС був застосова-
ний «фукусiмський» пакет покращень. 
На станцiях запровадженi технологiчнi 
рiшення, якi виключають можливiсть ви-
буху реактора навiть за умови втрати 
електропостачання, охолоджувачiв, зем-
летрусу чи падiння на станцiю лiтака.

Як наголошує колишнiй головний 
iнженер ЧАЕС Микола Штейнберг, у ви-

падку аварiї наслiдки можуть бути рiзнi, 
але повторення Чорнобиля точно не буде.

«Пiдiрвати реактор не так просто. Для 
цього треба сотнi тонн вибухiвки. Це те-
оретично може статися не тiльки в реак-
торному вiддiленнi, а й на спецустановцi з 
очищення ядерних вiдходiв. Але якщо хтось 
захоче щось пiдiрвати, вони спочатку за-
думаються про своє життя, тому навряд чи 
вони будуть це робити», – каже Штейнберг.

Такої ж думки дотримується Рябцев. 
«По-перше, ми чули заяву представни-
ка США, i я схильний йому довiряти. По-
друге, на станцiї досi лишається мiсiя 
МАГАТЕ. Це якнайкраще свiдчить про те, 
що, принаймнi, поки загроза не є настiльки 
серйозною. Якби ситуацiя дiйсно була не-
безпечною, то вони б першi звiдти побiгли, 
як будь-якi iншi представники мiжнародних 
органiзацiй. Згадайте, що вiдбувалося пе-
ред вторгненням», – вважає експерт.

«Ризики є, але прошу українцiв з 
холодною головою розумiти, що за-
раз вони не дуже великi з точки зору 
наслiдкiв. Можлива евакуацiя найближ-
чих мiст, у першу чергу Енергодара та 
Нiкополя. I дуже низька вiрогiднiсть, що 
буде щось бiльш тяжке», – каже профе-
сор iнституту радiоекологiї Унiверситету 
Фукусiма Марк Железняк, який брав 
участь у лiквiдацiї наслiдкiв аварiї на 
ЧАЕС. Однак Кошарна радить готувати-
ся до найгiршого сценарiю, навiть якщо 

на лише на себе. I готуватися треба до 
нананананайгйгiрiрршошогого.

МОМОМОМООМОЖЛЖЛЖЖЖ ИВI СЦЦЕНАРIЇ 
ТАТАТА НННАСАСАСЛIЛЛ ДКИ

Колиииии обгбббб ововоовооворюється можлива аварiя 
на атомнiййй статт нцнн iї, то зазвичай згадують 
прпроо двдвii тртрагаааа едедддддiїiї, якi вiдбулися в Українi 
та Японiї: катттассстррр фофи на ЧЧорноббильсь iкiйй
АЕС та у Фукусусу iмммi.

За словамими ппппрередсдстатавнвникикiвiв аатотомнмноїої 
галузi, з якимиии попп спiлкувалася ЕП, на 
Запорiзькiй АЕЕЕС малоймовiрне повто-
рення i чорнобббиллльського сценарiю 1986 
року, i аварiї ннна ФуФФ кусiмi 2012 року.

Головнааа вiвiвiддмiннiсть у тому, що всi 
шiсть енерере гоооблбб окiв на ЗАЕС не виробляшiсть енерее гоооблокiв на ЗАЕС не виробля-
ють елелелекекектртт оенергiю. П’ять з них пере-
бубубувавв ютютють у станi холодної зупинки i лише 
одододинии  – у гарячому станi. Останнiй i несе 
нанайбйбiлiльшьшуу зазагргрозозуу.

Розумiючи це український регулятор
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ВСI ШIСТЬ ВСI ШIСТЬ 
ЕНЕРГОБЛОКIВ ЕНЕРГОБЛОКIВ 
НА ЗАЕС НА ЗАЕС 
НЕ ВИРОБЛЯЮТЬ НЕ ВИРОБЛЯЮТЬ 
ЕЛЕКТРОЕНЕРГIЮ. П’ЯТЬ ЕЛЕКТРОЕНЕРГIЮ. П’ЯТЬ 
З НИХ ПЕРЕБУВАЮТЬ З НИХ ПЕРЕБУВАЮТЬ 
У СТАНI ХОЛОДНОЇ У СТАНI ХОЛОДНОЇ 
ЗУПИНКИ I ЛИШЕ ЗУПИНКИ I ЛИШЕ 
ОДИН – У ГАРЯЧОМУ ОДИН – У ГАРЯЧОМУ 
СТАНI. ОСТАННIЙ СТАНI. ОСТАННIЙ 
I НЕСЕ НАЙБIЛЬШУ I НЕСЕ НАЙБIЛЬШУ 
ЗАГРОЗУ.ЗАГРОЗУ.

РОЗРАХОВУВАТИ УКРАЇНА ПОВИННА ЛИШЕ НА СЕБЕ. 
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вiн не станеться. «Населення i державнi 
органи повиннi готуватися до можливої 
лiквiдацiї радiацiйних наслiдкiв пiсля 
техногенної аварiї, яку влаштує Росiя на 
ЗАЕС. Пiдрив Каховської ГЕС показав, що 
ми до цього не були готовi», – каже вона.

За словами Штейнберга, є десят-
ки сценарiїв можливого розвитку подiй, 
тому коли нема прив’язки до конкретної 
загрози, об’єкта i кiлькостi вибухiвки, мо-

делювати наслiдки – це «ворожiння на 
кавовiй гущi».

Старша наукова спiвробiтниця 
Iнституту проблем безпеки атомних 
електростанцiй НАНУ Олена Паренюк 
наголошує, що в разi теракту на ЗАЕС 
залежно вiд ситуацiї алгоритм дiй може 
бути рiзним. Цим i пояснюється велика 
кiлькiсть порад на випадок катастрофи.

Її порада – читати офiцiйнi джере-
ла та виконувати розпорядження влади. 
Напередоднi МОЗ розповiло, що робити в 
разi радiацiйної аварiї. Свою iнструкцiю 
опублiкувала Державна служба з надзви-
чайних ситуацiй.

ЯКI НАСЛIДКИ 
ДЛЯ ЕНЕРГЕТИКИ

Якщо стосовно можливостi теракту з 
викидом радiоактивних речовин ще три-
вають дискусiї, то щодо енергетичної ча-
стини питання в експертiв немає жодних 
сумнiвiв. Перед росiянами стоїть чiтке 
завдання: пiсля втечi iз Запорiжжя зро-
бити станцiю непридатною для викори-
стання.

«Немає сумнiвiв, що коли вони будуть 
звiдти тiкати, а ймовiрнiсть цього дуже 
велика, то пiдiрвуть усе енергетичне об-
ладнання, необхiдне для передавання 
генерованої на ЗАЕС електроенергiї», – 
вважає спiврозмовник ЕП в урядi.

Цiль росiян – непрацююча Запорiзька 

I ГОТУВАТИСЯ ТРЕБА ДО НАЙГIРШОГО.

еергргететичичнене ооб-б
пеперередадававанннняя

тртроеоененергргiїiї»,, – 
урядi.

чача ЗЗапапорорiзiзькькаа

ЙГIРШОГО.

ЦIЛЬ РОСIЯН – ЦIЛЬ РОСIЯН – 
НЕПРАЦЮЮЧА НЕПРАЦЮЮЧА 
ЗАПОРIЗЬКА АЕС ЗАПОРIЗЬКА АЕС 
НА БАГАТО МIСЯЦIВ НА БАГАТО МIСЯЦIВ 
АБО РОКIВ, АБО РОКIВ, 
А В IДЕАЛЬНОМУ А В IДЕАЛЬНОМУ 
ДЛЯ НИХ СЦЕНАРIЇ – ДЛЯ НИХ СЦЕНАРIЇ – 
ПОВНIСТЮ ПОВНIСТЮ 
НЕПРИДАТНА НЕПРИДАТНА 
ДО ВИКОРИСТАННЯ.ДО ВИКОРИСТАННЯ.
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«БАГАТО «БАГАТО 
ЗАЛЕЖИТЬ ЗАЛЕЖИТЬ 
ВIД ТОГО, ВIД ТОГО, 

ЯК ШВИДКО ЗСУ ЯК ШВИДКО ЗСУ 
ТУДИ ЗАЙДУТЬ ТУДИ ЗАЙДУТЬ 

I НЕ ДОЗВОЛЯТЬ I НЕ ДОЗВОЛЯТЬ 
ОКУПАНТАМ ОКУПАНТАМ 

ПЛАНОМIРНО ПЛАНОМIРНО 
ТА СИСТЕМНО ТА СИСТЕМНО 

ПIДРИВАТИ ОДИН ПIДРИВАТИ ОДИН 
ЗА ОДНИМ КОЖЕН ЗА ОДНИМ КОЖЕН 

ТРАНСФОРМАТОР ТРАНСФОРМАТОР 
ТА IНШЕ ДОПОМIЖНЕ ТА IНШЕ ДОПОМIЖНЕ 

ОБЛАДНАННЯ».ОБЛАДНАННЯ».

АЕС на багато мiсяцiв або рокiв, а в 
iдеальному для них сценарiї – повнiстю 
непридатна до використання.

«Багато залежить вiд того, як швидко 
ЗСУ туди зайдуть i не дозволять окупан-
там планомiрно та системно пiдривати 

один за одним кожен трансформа-
тор та iнше допомiжне обладнання», – 
пiдсумував представник Кабмiну. 

За матерiалами «Української правди».



104 #133’2023

МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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